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Samenvatting 
 

Dit afstudeeronderzoek is geschreven tijdens de opleiding Sociaal Juridische Dienstverlening. 

Het onderzoek is gemaakt in opdracht van de gemeente Urk en Saxion Hogescholen. 

 

Er is onderzoek gedaan naar het signaal dat er is over de Urker leerlingen. De gemeente Urk 

wilde dat er gekeken werd of het klopt dat Urker jongeren meer zorg nodig hebben dan jongeren 

uit andere soortgelijke gemeenten. Daarbij wilde de gemeente dat er ook gekeken werd naar 

een andere school waar ook leerlingen uit verschillende gemeenten naartoe gaan, zodat er een 

vergelijking tussen beide scholen gemaakt kon worden. Er is ook gekeken naar de extra 

ondersteuning (passend onderwijs) die geboden wordt binnen het regulier voortgezet onderwijs 

en of dit voldoet aan de wettelijke verplichtingen en aansluit op het gemeentelijke beleid voor 

het sociaal domein (jeugdhulp). De Jeugdwet, Leerplichtwet 1969, de Wet Passend Onderwijs 

en de Wet Voortgezet Onderwijs zijn voor dit onderzoek gebruikt. 

 

De aanleiding van dit onderzoek is een melding die gedaan is door Pieter Zandt 

Scholengemeenschap. Deze melding ging over signalen van eventuele 

oververtegenwoordiging van Urker zorgleerlingen. Ook heeft een eerder onderzoek vanuit de 

gemeente Urk vastgesteld dat de meeste verzuimmeldingen van Pieter Zandt 

Scholengemeenschap binnenkwamen.  

 

De volgende probleemstelling is geformuleerd:  

‘In hoeverre zijn Urker leerlingen op het regulier voortgezet onderwijs oververtegenwoordigd 

bij het aantal verzuim- en zorgmeldingen in vergelijking met leerlingen uit een andere 

soortgelijke gemeente in het schooljaar 2017/2018?’ 

 

Er is gebruik gemaakt van zowel kwantitatief als kwalitatief onderzoek. Er is bestaand 

materiaal gebruikt om onderzoeksvraag 1 te beantwoorden. Om onderzoeksvraag 2 te 

beantwoorden zijn er gegevens opgevraagd bij de betrokken scholen. Om onderzoeksvraag 3 

en 4 te beantwoorden zijn er interviews afgenomen bij de betrokken scholen, de betrokken 

gemeenten en beide samenwerkingsverbanden. 

 

Beide scholen voldoen aan de wettelijke verplichtingen van de wettelijke zorgplicht en sluiten 

beide aan op het zorgbeleid van de gemeente Urk. De Urker leerlingen doorlopen het regulier 

voortgezet onderwijs duidelijk anders dan de leerlingen uit andere gemeenten. Zorg en verzuim 

zijn meer aanwezig bij de Urkers dan bij de andere leerlingen. Dit komt ook naar voren in de 

interviews met de betrokkenen. De Urker leerlingen zijn duidelijk oververtegenwoordigd in 

zowel zorg als verzuim, in vergelijking met leerlingen uit andere gemeenten.  

 

De aanbeveling voor de gemeente Urk is om dieper onderzoek te doen naar oorzaak van de 

oververtegenwoordiging van de Urker leerlingen. 
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Voorwoord 
 

Voor u ligt mijn afstudeeronderzoek dat is geschreven tijdens mijn opleiding Sociaal Juridische 
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dit onderzoek. A. Ekas, bedankt voor de kritische beoordeling en hulp tijdens mijn onderzoek. 

Ook wil ik Saxion Hogescholen, in het bijzonder E. de Olde, bedanken voor de begeleiding 

tijdens dit onderzoek. 

 

In het bijzonder wil ik de mensen bedanken die mij geholpen hebben met het beantwoorden 

van de onderzoeksvragen. Ik wil de betrokken medewerkers van het Emelwerda College 

bedanken voor hun medewerking. Ik wil de betrokken medewerkers van Pieter Zandt 

Scholengemeenschap bedanken voor hun medewerking. Ook wil ik de directeuren van 

Aandacht + en RefSVO bedanken voor de interviews. Als laatste wil ik de 

leerplichtambtenaren van de gemeente Urk, Kampen, Zwartewaterland en Noordoostpolder 

bedanken voor hun medewerking. Zonder deze mensen was ik niet zover gekomen. 

 

Tot slot wil ik mijn familie, vrienden en vriend bedanken voor de steun die zij mij hebben 

gegeven tijdens het afstuderen. Bedankt allemaal. 

 

Urk, 22 juni 2018 

Margretha Bakker  
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Inleiding 
 

Dit onderzoek heeft plaatsgevonden bij de gemeente Urk. De gemeente Urk is een christelijke 

gemeente en ligt in de bijbelgordel van Nederland. Dit is te zien aan de cijfers van het CBS 

over de kerkgang op Urk. 94% van de volwassen inwoners gaat namelijk regelmatig naar de 

kerk.1 De kerkgang en het christelijke geloof van de inwoners hebben invloed op de 

schoolkeuze voor hun kinderen. Op Urk zelf zijn twee middelbare scholen, namelijk het 

Berechja College (protestants-christelijk) en een vestiging van Pieter Zandt 

Scholengemeenschap (reformatorisch)2. Daarnaast gaan er veel Urker jongeren naar 

Emelwerda College in Emmeloord. Ook deze middelbare school is een school met de bijbel3. 

De hoofdvestiging van Pieter Zandt Scholengemeenschap bevindt zich in Kampen. Op Urk is 

onderbouw voor vmbo en havo/vwo en bovenbouw vmbo-t. Na de eerste twee jaar gaan de 

Urker jongeren naar de vestiging in Kampen, uitgezonderd vmbo-t.  

 

Alle leerlingen tussen de vijf en achttien jaar zijn verplicht om naar school te gaan in 

Nederland. Ze zijn leerplichtig tot hun zestiende en vanaf dan tot hun achttiende verjaardag 

kwalificatieplichtig.4 Heeft een jongere na zijn achttiende verjaardag nog geen 

startkwalificatie, dan zal RMC zich tot hun 23e inzetten om de jongere te ondersteunen met het 

behalen van een diploma5. Volgens artikel 16 Lpw is het toezicht op de naleving van deze wet 

opgedragen aan burgemeester en wethouders. Zij wijzen één of meer ambtenaren aan om dit 

toezicht uit te voeren. De gemeente Urk heeft één leerplichtambtenaar. Hij heeft de taak om 

samen met ouders te zoeken naar een oplossing bij problemen met schoolbezoek. 

 

Vanuit Pieter Zandt Scholengemeenschap, de vestiging in Kampen, is een melding van dhr. 

Kroon, afdelingsleider vmbo-t, binnengekomen. Deze melding gaat over signalen van 

eventuele oververtegenwoordiging van Urker zorgleerlingen. In dit onderzoek wordt gekeken 

naar dit signaal. 

  

                                                 
1 CBS 2016. 
2 10.000scholen.nl (zoek op: Urk). 
3 Emelwerda.nl (zoek op: Missie en Visie). 
4 Rijksoverheid.nl (zoek op: Leerplicht en kwalificatieplicht). 
5 Urk.nl (zoek op: leerplicht). 
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H1 Aanleiding onderzoek 
 

In dit hoofdstuk worden de aanleiding van het onderzoek, de doelstelling en de 

belanghebbenden beschreven. Daarna volgt de probleemstelling met de onderzoeksvragen die 

geformuleerd zijn.  

 

1.1 Aanleiding 

Vanuit Pieter Zandt Scholengemeenschap, de vestiging in Kampen, is een melding van dhr. 

Kroon, afdelingsleider vmbo-t, binnengekomen. Deze melding gaat over signalen van 

eventuele oververtegenwoordiging van Urker zorgleerlingen. Ook heeft een eerder onderzoek 

vanuit de gemeente Urk vastgesteld dat de meeste verzuimmeldingen van Pieter Zandt 

Scholengemeenschap binnenkwamen. Er is in het schooljaar 2016/2017 onderzoek gedaan naar 

in hoeverre scholen zich houden aan het verzuimprotocol van de gemeente Urk. Dit 

verzuimprotocol is samen met de gemeente Noordoostpolder opgezet6. Uit dit onderzoek is 

gebleken dat 22% van de meldingen in het schooljaar 2016/2017 van Pieter Zandt 

Scholengemeenschap, vestiging Kampen, kwam. De vraag die bij dit percentage ontstond is of 

school te snel meldt of juist op tijd en op de juiste manier meldt, in verhouding met andere 

scholen waar Urker jongeren naartoe gaan.7 

 

De gemeente Urk wil graag dat er onderzoek gedaan wordt naar het signaal dat er is over 

eventuele oververtegenwoordiging van Urker zorgleerlingen. Ze wil dat er gekeken wordt of 

het klopt dat Urker jongeren meer zorg nodig hebben dan jongeren uit andere soortgelijke 

gemeenten. Daarbij wil de gemeente dat er ook gekeken wordt naar een andere school waar 

ook leerlingen uit verschillende gemeenten naartoe gaan, zodat er een vergelijking tussen beide 

scholen gemaakt kan worden. Daarnaast wil de gemeente graag onderzoeken of de extra 

ondersteuning (passend onderwijs) die geboden wordt binnen het regulier voortgezet onderwijs 

voldoet aan de wettelijke verplichtingen en aansluit op het gemeentelijke beleid voor het 

sociaal domein (jeugdhulp). 

 

Scholen zijn verplicht om ervoor te zorgen dat een jongere die extra begeleiding en 

ondersteuning nodig heeft, een plek krijgt waar hij/zij onderwijs kan volgen. Deze plicht wordt 

de zorgplicht genoemd. De Wet Passend Onderwijs, waar de zorgplicht onder valt, is sinds 11 

oktober 2012 vastgesteld. De zorgplicht is er om ervoor te zorgen dat de jongere de extra 

ondersteuning krijgt die hij/zij nodig heeft.  

 

Dit onderzoek dient vooral een maatschappelijk belang. Dit onderzoek geeft de gemeente Urk, 

de scholen en betrokken organisaties een duidelijk beeld van het signaal. De gemeente kan de 

uiteindelijke resultaten meenemen in haar beleid.  

 

1.2  Doelstelling 

De vraag vanuit de gemeente is of Urker jongeren gedurende hun schoolloopbaan meer zorg 

nodig hebben in vergelijking met jongeren uit andere soortgelijke gemeenten. De vraag is of 

dit ook leidt tot oververtegenwoordiging op zorgvragen in het onderwijsveld. De signalen 

vanuit het werkveld moeten hierbij worden onderzocht.   

 

                                                 
6 Zie bijlage 1. 
7 Onderzoek ‘Verzuimprotocol Urk en NOP’ van Margretha Bakker 9 juli 2017, p. 18. 
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1.3  Belanghebbenden en betrokkenen 

Onder de belanghebbenden van dit onderzoek valt de opdrachtgever, de gemeente Urk. Voor 

de gemeente is het belangrijk om te weten of de Urker jongeren meer zorg nodig hebben. Dit 

onderzoek geeft ze een beeld van het signaal. De middelbare scholen, Pieter Zandt 

Scholengemeenschap en Emelwerda College, die hebben geholpen met dit onderzoek, zijn ook 

belanghebbende van dit onderzoek. Pieter Zandt Scholengemeenschap wil weten of het signaal 

klopt, naar aanleiding van de melding die zij gedaan hebben. Zoals in de aanleiding beschreven, 

wil de gemeente Urk dat er een vergelijking gemaakt wordt tussen twee scholen, om zo de 

Urker leerlingen met leerlingen uit andere gemeenten te kunnen vergelijken. Ook is er gekeken 

naar het zorgbeleid van beide scholen. Hiervoor zijn zij benaderd. Voor zowel Pieter Zandt 

Scholengemeenschap als Emelwerda College kan het een bevestiging of aanpassing van haar 

zorgbeleid opleveren.  

 

De leerplichtambtenaren van de gemeente Urk, Kampen, Noordoostpolder en Zwartewaterland 

zijn betrokken bij dit onderzoek. Omdat er een vergelijking is gemaakt tussen Urker leerlingen 

en leerlingen uit andere gemeenten, zijn deze gemeenten benaderd voor informatie en 

gegevens. Het Reformatorische Samenwerkingsverband voortgezet onderwijs (RefSVO) is 

ook betrokken, evenals het samenwerkingsverband Aandacht +. De reformatorische 

middelbare scholen, in het geval van dit onderzoek is dat Pieter Zandt Scholengemeenschap, 

werken op het gebied van passend onderwijs samen met RefSVO, daarom is dit 

samenwerkingsverband betrokken. Het Emelwerda College werkt op het gebied van passend 

onderwijs samen met Aandacht +. Daarom is dit samenwerkingsverband ook betrokken bij dit 

onderzoek. Ze zijn beide benaderd voor informatie.   

 

1.4  Probleemstelling 

De volgende probleemstelling is geformuleerd:  

 

‘In hoeverre zijn Urker leerlingen op het regulier voortgezet onderwijs oververtegenwoordigd 

bij het aantal verzuim- en zorgmeldingen in vergelijking met leerlingen uit een andere 

soortgelijke gemeente in het schooljaar 2017/2018?’ 

 

1.5 Onderzoeksvragen 

Aan de hand van de bovenstaande probleemstelling zijn vier onderzoeksvragen geformuleerd. 

Deze vragen zijn geformuleerd zodat de probleemstelling uiteindelijk beantwoord kan worden. 

De volgende onderzoeksvragen zijn geformuleerd:  

1. Hoe is de zorgstructuur in het regulier voortgezet onderwijs geregeld op de betrokken 

scholen en in hoeverre sluit dit aan op de wettelijke zorgplicht en het zorgbeleid van de 

gemeente Urk?  

2. Hoe doorlopen de Urker leerlingen het regulier voortgezet onderwijs op gebied van 

zorg en verzuim in vergelijking met leerlingen uit andere gemeenten? 

3. Hoe kijken de scholen aan tegen verzuim en zorg gedurende de schoolloopbaan van de 

Urker leerlingen in het regulier voortgezet onderwijs in vergelijking met leerlingen van 

andere gemeenten? 

4. Hoe beschouwen de andere belanghebbenden verzuim en zorg gedurende de 

schoolloopbaan van de Urker zorgleerlingen in het regulier voortgezet onderwijs in 

vergelijking met zorgleerlingen uit andere gemeenten? 
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1.6   Centrale begrippen 

Uit de probleemstelling en de onderzoeksvragen dienen een aantal begrippen afgebakend te 

worden. De volgende begrippen worden hieronder uitgelegd: leerlingen, scholen, regulier 

voortgezet onderwijs, meldingen en andere soortgelijke gemeenten. 

 

Leerlingen 

Zoals al eerder beschreven staat, zijn leerlingen vanaf vijf jaar leerplichtig. In dit onderzoek is 

er gekeken naar leerlingen met een leeftijd tussen twaalf en achttien jaar. Dit is de leeftijd die 

jongeren hebben als ze deelnemen aan het voortgezet onderwijs. 37,3% van de Urker inwoners 

is jonger dan negentien jaar (7646 in totaal). Hiervan zijn 2181 jongeren tussen de twaalf en 

achttien jaar oud.8 Daarnaast komen de meeste problemen rondom verzuim voor op het 

voortgezet onderwijs. Dit blijkt onder andere uit het onderzoek wat in het schooljaar 2016/2017 

bij de gemeente Urk heeft plaatsgevonden9. Tijdens dit onderzoek waren drie van de 198 

meldingen afkomstig van het basisonderwijs. Vanwege dit lage aantal zijn de basisscholen niet 

meegenomen in dit onderzoek. Daarnaast speelt mee dat basisscholen vanaf 1 april 2017 

verplicht zijn om verzuim via Dienst Uitvoering Onderwijs (DUO) te melden10. In het 

schooljaar 2017/2018 zijn er tot nog toe geen meldingen binnengekomen via DUO van het 

basisonderwijs. 

 

Scholen 

Er zijn twee scholen die bij dit onderzoek centraal staan. Beide scholen vallen onder het regulier 

voortgezet onderwijs. De signalen over eventuele oververtegenwoordiging van Urker 

zorgleerlingen kwam van Pieter Zandt Scholengemeenschap, vestiging Kampen (verder: Pieter 

Zandt Scholengemeenschap. Daarom heeft het onderzoek grotendeels daar plaatsgevonden. 

Deze school heeft voornamelijk leerlingen uit de gemeente Kampen, Urk en Zwartewaterland. 

Het onderzoek vond niet plaats bij Pieter Zandt Scholengemeenschap, vestiging Urk, omdat 

daar geen vergelijking gemaakt kon worden met jongeren uit andere gemeenten. Ook gaan de 

jongeren van vestiging Urk uiteindelijk naar vestiging Kampen voor de bovenbouw (behalve 

vmbo-t, zoals al eerder vermeld). Daarnaast is er een vergelijking gemaakt met een soortgelijke 

school. Daarmee wordt bedoeld: een school waar jongeren vanuit verschillende gemeenten zijn 

aangemeld en naar school gaan. Deze school is het Emelwerda College in Emmeloord. Deze 

school heeft voornamelijk leerlingen uit de gemeente Noordoostpolder en Urk. Beide scholen 

zijn bijzondere scholen vanwege de identiteit van de school. Op beide scholen staat de bijbel 

centraal. Het begrip school wordt in het juridisch kader verder uitgelegd.  

 

Regulier voortgezet onderwijs 

Zoals bij de begrippen leerlingen en scholen beschreven staat, is er bij dit onderzoek gekeken 

naar het regulier voortgezet onderwijs. Speciaal voorgezet onderwijs is buiten beschouwing 

gelaten. Het is belangrijk om het verschil tussen speciaal en regulier onderwijs in beeld te 

brengen. De scholen waar Urker jongeren onderwijs volgen, bieden alle leerwegondersteunend 

onderwijs (lwoo) aan. Daarnaast biedt Pieter Zandt Scholengemeenschap Quvier aan. Lwoo is 

een extra ondersteuning die scholen aanbieden voor leerlingen die extra hulp nodig hebben met 

het behalen van hun diploma. Het samenwerkingsverband Aandacht + bepaalt of een leerling 

in aanmerking komt voor lwoo11. Lwoo wordt op het vmbo aangeboden. Bij reformatorisch 

onderwijs bepaalt RefSVO of een leerling in aanmerking komt voor lwoo. Pieter Zandt 

Scholengemeenschap valt onder het samenwerkingsverband RefSVO.  

                                                 
8 Urk, 31 december 2017. 
9 Zie paragraaf 1.1 voor verdere uitleg over dit onderzoek. 
10 Onderzoek ‘Verzuimprotocol Urk en NOP’ van Margretha Bakker 9 juli 2017, p 8. 
11 Passendonderwijs.nl (zoek op: samenwerkingsverbanden). 
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Quvier van Pieter Zandt Scholengemeenschap is een vorm van extra ondersteuning die 

aangeboden wordt. Quvier biedt onderwijs op maat zodat de leerling structuur in het werk leert 

te krijgen. Quvier is bedoeld voor leerlingen met een ernstige en structurele beperking in de 

onderwijsleersituatie als gevolg van gediagnostiseerde emotionele of psychische problematiek 

en/of gedrags- of ontwikkelingsstoornissen. Pieter Zandt Scholengemeenschap biedt Quvier 

aan vanaf basisberoepsgerichte leerweg.12 Quvier is formeel geen speciaal voortgezet 

onderwijs (VSO). Quvier voldoet aan alle eisen die ook voor het reguliere voortgezet onderwijs 

gelden. VSO heeft andere eisen, bijvoorbeeld wat betreft uitstroom. Zo kan een jongere bij 

Quvier een diploma halen bij het voltooien van zijn/haar schoolloopbaan. Bij VSO zijn er de 

uitstroomprofielen ‘vervolgonderwijs’, ‘arbeidsmarktgericht’ of ‘dagbesteding’. Quvier heeft 

alleen het uitstroomprofiel ‘vervolgonderwijs’.13 

 

Meldingen 

Er is tijdens dit onderzoek naar zowel verzuimmeldingen als zorgmeldingen gekeken. 

Verzuimmeldingen komen via het verzuimloket van DUO bij de leerplichtambtenaar binnen. 

Bij dit onderzoek zijn alleen de verzuimmeldingen van jongeren tussen de twaalf en achttien 

jaar gebruikt. De meldingen voor RMC zijn buiten beschouwing gelaten. Onder 

verzuimmeldingen wordt het volgende verzuim verstaan: 

- Relatief verzuim  

- Ziekteverzuim 

 

Absoluut verzuim is buiten beschouwing gelaten, omdat er bij absoluut verzuim sprake is van 

een leerling die niet bij onderwijs staat ingeschreven (artikel 19 Lpw). Luxeverzuim is ook 

buiten beschouwing gelaten. Er is sprake van luxeverzuim als een leerling zonder toestemming 

op vakantie gaat of een dag vrij neemt (artikel 13a Lpw). Dit is niet relevant voor het 

onderzoek.  

 

Sinds 1 januari 2015 is de gemeente verantwoordelijk voor de inrichting van de toegang tot 

zorg voor jongeren onder de achttien jaar. Wanneer iemand zich ernstige zorgen maakt over 

een kind, kan hij een zorgmelding doen. Een zorgmelding kan gaan over: 

- een algemene zorgsignalering op kinderen en gezinnen; 

- (ongeboren) kinderen die slachtoffer zijn van huiselijk geweld; 

- wanneer een kind jonger dan twaalf jaar een strafbaar feit pleegt; 

- Bij ProKid Signaleringsinstrument 12-.14 

 

Samen met haar samenwerkingspartners werkt de gemeente Urk met de meldcode Huiselijk 

Geweld en Kindermishandeling en de landelijke verwijsindex Elektronisch 

Signaleringssysteem Alle Risicojeugd (ESAR). De zorgmeldingen doet de politie bij 

AMHK/Veilig Thuis volgens de landelijke regelgeving. De gemeente Urk heeft beleidsregels 

vastgesteld op gebied van privacy en gegevensverwerking binnen het Sociaal Domein, die 

hierop aan sluiten.15  

 

Andere soortgelijke gemeenten 

Tijdens dit onderzoek is er contact gezocht met de gemeente Kampen en Zwartewaterland over 

Pieter Zandt Scholengemeenschap en met de gemeente Noordoostpolder over Emelwerda 

College. Deze gemeenten worden bedoeld met ‘andere soortgelijke gemeenten’. 

                                                 
12 Folder Quvier Pieter Zandt Scholengemeenschap. 
13 Passendonderwijs.nl. (zoek op: uitstroomprofielen). 
14 Factsheet Zorgmeldingen jeugd VNG.  
15 Beleidsregels privacy en gegevensverwerking Sociaal Domein, p. 23. 
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De gemeente Kampen is net als de gemeente Urk een gemeente met een christelijke identiteit. 

Omdat Pieter Zandt Scholengemeenschap onder andere gevestigd is in de gemeente Kampen 

en dit de vestiging is waar Urker jongeren naar school gaan, zal de gemeente Kampen als 

soortgelijke gemeente gebruikt worden voor dit onderzoek.  

 

De gemeente Zwartewaterland is ook benaderd voor dit onderzoek. Genemuiden valt onder de 

gemeente Zwartewaterland en veel jongeren uit Genemuiden gaan naar Pieter Zandt 

Scholengemeenschap, vestiging Kampen. Genemuiden is een stad waar de gelovigen in de 

meerderheid zijn, net als de gemeente Urk. Er zijn vijf kerken in Genemuiden en ook daar is 

nog sprake van de zondagsrust. Deze vijf kerken behoren tot de zware tak van het 

protestantisme.16 Omdat Genemuiden dezelfde identiteit heeft als de gemeente Urk, wordt deze 

stad ook vergeleken met de gemeente Urk. Het is een aanname dat religie van invloed kan zijn 

op het beantwoorden van de probleemstelling. Om de gemeente Urk zo goed mogelijk te 

vergelijken met andere gemeenten, is daarom de gemeente Zwartewaterland uitgekozen. 

Wanneer de gemeente Zwartewaterland wordt vermeld, wordt daar Genemuiden mee bedoeld. 

 

Noordoostpolder is een gemeente in het noordelijke gedeelte van Flevoland. De gemeente 

Noordoostpolder heeft niet net als de bovengenoemde gemeenten een christelijke identiteit. 

Vroeger had Emmeloord, onderdeel van de gemeente Noordoostpolder, een katholieke 

identiteit. In de Noordoostpolder is er tegenwoordig geen sprake meer van de zondagsrust.17  

De stad Emmeloord en onder andere de dorpen Creil, Tollebeek, Nagele en Ens vallen onder 

de Noordoostpolder. Emelwerda College is gevestigd in Emmeloord. Veel jongeren uit de 

gemeente Noordoostpolder gaan net als de Urker jongeren in Emmeloord naar school, 

waaronder naar Emelwerda College. 

                                                 
16 Visscher 2011, p. 5. 
17 Schoklanddoordeeeuwenheen.nl (zoek op: geschiedenis Schokland). 
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H2 Theoretisch kader 
 

In dit hoofdstuk wordt in hoofdlijnen het theoretisch kader beschreven. Het doel van het 

theoretisch kader is dat het samen met het juridisch kader het onderzoek afbakent. De 

discussies, wetenschappelijke onderzoeken en theorieën die bij dit onderzoek van belang zijn 

beschreven.  

 

2.1 Discussie 

Passend onderwijs en de nieuwe wetgeving zijn een punt van discussie momenteel. Het gaat 

vooral om jongeren die, ondanks de nieuwe wet- en regelgeving, toch tussen wal en schip 

vallen. Daarnaast is niet duidelijk of het uitgetrokken bedrag van de overheid ook echt gebruikt 

wordt voor passend onderwijs. De Monitor van KRO-NCRV geeft deze discussie weer.  

 

2.1.1 De Monitor 

De Monitor van KRO-NCRV heeft twee uitzendingen uitgebracht over passend onderwijs. In 

de uitzendingen komt aan bod waar het mis is gegaan binnen het passend onderwijs. De reden 

voor deze uitzendingen is dat drie jaar na invoering van de Wet passend onderwijs ouders 

gefrustreerd zijn en docenten overwerkt, aldus de Monitor. Deze uitzendingen geven weer hoe 

passend het onderwijs nu eigenlijk is. Er blijken namelijk grote verschillen te zijn tussen 

scholen. Scholen mogen zelf bepalen welke ondersteuning ze bieden en welke niet.18 

 

Relatie tot onderzoeksonderwerp 

De twee uitzendingen geven weer dat er op het gebied van passend onderwijs nog problemen 

zijn. Deze uitzendingen zijn van belang voor het weergeven van de inrichting van passend 

onderwijs in het voortgezet onderwijs. Niet iedereen is namelijk enthousiast over het huidige 

passend onderwijs en de uitzendingen van de Monitor geven dit duidelijk weer.  

 

2.2 Wetenschappelijke onderzoeken 

Oberon heeft onderzoek gedaan die van toepassing zijn voor dit onderzoek. Oberon heeft 

onderzoek gedaan naar passend onderwijs voor leerlingen met gedragsproblemen. 

 

2.2.1  Passend onderwijs aan leerlingen met gedragsproblemen 

In opdracht van de Evaluatie- en adviescommissie Passend onderwijs heeft Oberon onderzoek 

gedaan naar passend onderwijs voor leerlingen met gedragsproblemen. In het rapport zijn 

ervaren docenten aan het woord die vertellen over de ervaringen met passend onderwijs. Er is 

onder andere onderzoek gedaan naar de vormgeving van passend onderwijs, de condities die 

van belang zijn voor de vormgeving en wat er op deskundig gebied hiervoor nodig is.19 

 

Relatie tot het onderzoeksonderwerp 

Passend onderwijs is een plicht voor onderwijs dat onderzocht wordt. Zowel Pieter Zandt 

Scholengemeenschap als Emelwerda College bieden beide passend onderwijs aan. De 

resultaten van bovengenoemd onderzoek kunnen inzicht geven in het passend onderwijs en hoe 

dit is vormgegeven.  

 

                                                 
18 Passend onderwijs 1 en 2 KRO-NCRV, 2017. 
19 ‘Passend onderwijs aan leerlingen met gedragsproblemen’, Oberon, 2011. 
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2.2.2 De cultuur van Urk en de Urker jongeren 

In opdracht van Rijksuniversiteit Groningen heeft Almar Wallenburg onderzoek gedaan naar 

de cultuur van Urk en de Urker jongeren. Dit onderzoek gaat over grensoverschrijdend gedrag 

van de Urker jongeren. Tijdens dit onderzoek is er gekeken naar welke factoren uit de Urker 

cultuur invloed uitoefenen op het afwijkende gedrag van de Urker jongeren.  

 

Relatie tot het onderzoeksonderwerp 

In dit onderzoek komt onder andere de rol van vader en moeder in een Urker gezin naar voren. 

Deze rollen worden ook besproken in het onderzoek van de Rijksuniversiteit en geven een 

eventuele oorzaak weer. 

 

2.3 Theorie 

Het passend onderwijs is er voor jongeren die extra ondersteuning nodig hebben. Dit kan onder 

andere komen doordat er bij de jongere sprake is van gedragsproblematiek. Om te weten 

wanneer bepaald wordt of er sprake is van gedragsproblematiek, is er een theorie nodig om 

hierbij te helpen. De theorie zal helpen om gedragsproblematiek te herkennen en kaderen op 

welk punt er nu sprake is van gedragsproblematiek. Dr. Theodore Millon heeft een theorie 

ontwikkeld die het onderscheid maakt tussen functionele en structurele kenmerken. Deze 

kenmerken helpen om gedragsproblematiek te herkennen en te definiëren.  

 

2.3.1 Millon theorie 

Zoals hierboven beschreven maakt de theorie onderscheid tussen functionele en structurele 

kenmerken. De functionele kenmerken worden onderverdeeld in: 

1. Uiterlijke presentatie 

2. Interpersoonlijk gedrag 

3. Cognitieve stijl 

4. Geobserveerde stemming 

5. Afweermechanismen  

 

Tot de structurele kenmerken behoren: 

1. Het gepercipieerde zelfbeeld 

2. De geïnternaliseerde zelf- en objectrelaties 

3. De intrapsychische organisatie 

 

Deze theorie wordt ook gebruikt in de Diagnostic and Statistical Manual of Mental Disorders 

(DSM). Hierbij gaat het vooral om de meting van uiterlijke presentatie, interpersoonlijk gedrag, 

cognitieve stijl en geobserveerde stemming. Om dit te kunnen meten wordt er gebruikgemaakt 

van zelfbeoordelingsvragenlijsten, interviews, aanvullende informatie en observaties. Voor het 

meten van afweermechanismen en de structurele kenmerken wordt gebruikgemaakt van 

analytische interviewtechnieken, projectieve testen en droominterpretaties. 20 

 

Relatie tot het onderzoeksonderwerp 

Jongeren met een zorgvraag kunnen behoefte hebben aan extra ondersteuning in het onderwijs. 

Deze behoefte kan ontstaan door gedragsproblematiek, de thuissituatie of vanwege ziekte. Om 

te bepalen of er sprake is van gedragsproblematiek, kan deze theorie helpen om dit te 

onderzoeken. Deze theorie is zelf niet gebruikt in dit onderzoek, maar is een hulpmiddel, samen 

met de DSM, om gedragsproblematiek te herkennen. Ook zal het helpen om te kaderen op welk 

punt bepaald wordt dat er sprake is van gedragsproblematiek.   

                                                 
20 Tijdschrift voor Psychiatrie, 1990. P. 108 
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H3 Juridisch kader 
 

In dit hoofdstuk wordt het juridisch kader van dit onderzoek in hoofdlijnen beschreven. Het 

doel van het juridisch kader is om de informatie die nodig is voor dit onderzoek duidelijk in 

beeld te hebben en gebruikt kan worden om met name de eerste onderzoeksvraag te 

beantwoorden.  

 

3.1 Juridische begrippen 

3.1.1 Leerplicht 

Sinds 1969 bestaat de huidige Leerplichtwet. De Leerplichtwet is er om te zorgen dat alle 

jongeren naar school kunnen en zullen gaan. Volgens de wet zijn alle jongeren tussen de vijf 

en zestien jaar verplicht om naar school te gaan. Jongeren tussen de zestien en achttien jaar 

hebben een kwalificatieplicht. De verplichting om te zorgen dat een jongere naar school gaat 

begint op de eerste schooldag van de maand nadat de jongere vijf jaar is geworden. De 

leerplicht eindigt aan het einde van een schooljaar wanneer de jongere ten minste twaalf 

schooljaren een school heeft bezocht of achttien jaar wordt. Als een jongere op het 

basisonderwijs een klas heeft overgeslagen, wordt de basisschoolperiode alsnog als acht 

schooljaren gezien. Dit staat geregeld in artikel 3 Lpw. 

 

3.1.1.1 Startkwalificatie 

Vanaf zestien jaar is een jongere kwalificatieplichtig. Dit houdt in dat een jongere verplicht is 

om een startkwalificatie te halen. Een startkwalificatie is een havo-diploma, vwo-diploma, een 

mbo-diploma van niveau 2 of hoger. Een jongere tussen de zestien en achttien jaar die niet één 

van de bovengenoemde diploma’s bezit, is kwalificatieplichtig.  

 

3.1.1.2 Scholen 

De wet verstaat onder het begrip school het volgende (art 1 sub b onder 1 Lpw): 

- openbare school; 

- bijzondere basisschool die uit de openbare kas wordt bekostigd; 

- speciaal basisonderwijs, ook wel sbo (speciaal onderwijs in het reguliere onderwijs); 

- speciaal onderwijs, ook wel so (openbaar en bijzonder); 

- speciaal voortgezet onderwijs, ook wel vso (openbaar en bijzonder); 

- dagschool voor voortgezet onderwijs (Nederlands onderwijs in het buitenland); 

- instellingen met onderwijs als onderdeel. 

 

3.1.1.3 Leerplichtambtenaar 

In artikel 16 Lpw staat dat het toezicht op de naleving van de leerplichtwet is opgedragen aan 

burgemeester en wethouders. Zij zijn ervoor verantwoordelijk om ten minste één ambtenaar 

aan te wijzen die het toezicht op de naleving van de wet uitvoert. Deze ambtenaar wordt de 

leerplichtambtenaar genoemd.  

 

De leerplichtambtenaar heeft volgens de wet de volgende taken: 

- verlofaanvragen boven de tien werkdagen behandelen (art. 14 lid 3 Lpw); 

- onderzoek doen wanneer een jongere zonder reden niet staat ingeschreven bij een 

school (art. 22 Lpw); 

- onderzoek doen wanneer er sprake is van overtreding van het arbeidsverbod (art. 23 

Lpw); 
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- verzuimmeldingen behandelen; 

- opsporen van de bij de leerplichtwet gestelde strafbare feiten; 

- wanneer er sprake is van kindermishandeling/huiselijk geweld: melden en zo snel en 

adequaat mogelijk hulp aanbieden.; 

- verstrekken van vrijstellingen van inschrijving; 

- samenwerken met betrokkenen en belanghebbenden.  

 

3.1.1.4 Verzuim 

Een van de taken van de leerplichtambtenaar is om verzuimmeldingen te behandelen. Deze 

meldingen worden door de school gedaan via het verzuimloket van DUO. Hieronder volgen de 

verschillende soorten verzuim. Luxeverzuim en absoluut verzuim worden niet behandeld, 

omdat dit niet van toepassing is voor dit onderzoek. Bij dit onderzoek zal vooral gekeken 

worden naar relatief verzuim en eventueel ziekteverzuim.  

 

Relatief verzuim 

Wanneer een leerling zonder geldige reden les- of praktijktijd heeft verzuimd, moet dit gemeld 

worden. De regel is dat het gemeld moet worden na zestien gemiste lesuren in een periode van 

vier opeenvolgende weken, aldus artikel 21 Lpw. De gemeente Urk heeft een eigen 

verzuimprotocol samengesteld, in samenwerking met de gemeente Noordoostpolder 21. Het 

verzuimprotocol heeft aangescherpte regels wat betreft verzuim. Bij zes keer te laat/spijbelen 

voert school een gesprek met de leerling en ouders en zijn de regels van school van toepassing. 

Elke school heeft zijn eigen regels wat betreft verzuim inhalen. Denk hierbij aan nablijven of 

uren dubbel inhalen. Bij twaalf keer te laat/spijbelen meldt school het verzuim bij de 

leerplichtambtenaar. De leerplichtambtenaar bepaalt de wijze van afhandeling per leerling. Dit 

kan een gesprek met de leerling zijn (eventueel met een officiële waarschuwing) of hij kan een 

Halt-straf opleggen. Dan wordt er een proces-verbaal opgemaakt en daarna zal de leerling 

doorgestuurd worden naar Halt voor een leer- en/of werkstraf. Vanaf de leeftijd van twaalf jaar 

is de jongere zelf verantwoordelijk voor het overtreden van de leerplichtwet 22.  

 

Ziekteverzuim 

Ziekteverzuim valt onder geoorloofd verzuim. Daarom is het niet strafbaar als een jongere een 

langere tijd of vaak een aantal dagen ziek is. Toch kunnen er vanuit school zorgen zijn wat 

betreft het ziekteverzuim van een jongere. In de Methodische Aanpak Schoolverzuim (MAS) 

is een procedure opgenomen voor zorgwekkend ziekteverzuim. Dit stappenplan kan ook 

gevolgd worden wanneer er twijfels zijn over geoorloofdheid van het ziekteverzuim:  

 

Mogelijk stappenplan bij twijfel over geoorloofdheid ziekteverzuim  

1. Verzuimgesprekken op school, waarbij ouders worden betrokken.  

2. Verwijzing naar de jeugdarts of schoolverpleegkundige GGD.  

3. Indien verzuim niet stopt vraagt de school de jongere en de ouders duidelijkheid te 

verschaffen over de oorzaak van het verzuim.  

4. Indien daartoe aanleiding is, meldt de school het verzuim als ongeoorloofd.23 

 

De gemeente Urk heeft ziekteverzuim meegenomen in het verzuimprotocol. Ziekteverzuim kan 

namelijk een signaal zijn voor voortijdig schoolverlaten en zorg. Een jongere kan gemeld 

worden wanneer er sprake is van: 

- Een totaal van zestig uren ziekteverzuim. 

                                                 
21 Zie bijlage 1. 
22 Richtlijn voor strafvordering strafrechtelijke aanpak schoolverzuim. 
23 MAS, 2017. 
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- Als een leerling over een periode van twee maanden drie keer voor één of twee lesdagen 

is ziekgemeld. 

- Opvallend ziekteverzuim (denk aan een bepaalde lesdag of lesuur ziek, regelmatig ziek 

naar huis gaan of bovengemiddeld totaal verzuim hebben); 

- Bij twijfel.  

 

De leerplichtambtenaar heeft na de melding een gesprek met de leerling en eventueel de ouders. 

De leerplichtambtenaar bepaalt naar aanleiding van dit gesprek het vervolg. Dit kan zijn: de 

jongere wordt aangemeld bij de jeugdarts van de GGD, er wordt een traject gericht op 

ondersteuning opgezet of er wordt een proefperiode op school afgesproken. 24 

 

Voortijdig schoolverlaters (VSV’ers) 

Met een voortijdig schoolverlater wordt het volgende bedoeld: een leerling die tenminste vier 

weken aaneengesloten geen onderwijs meer volgt aan de school waar hij staat ingeschreven of 

een jongere die niet meer ingeschreven staat bij een school, aldus artikel 118g Wet op 

voortgezet onderwijs. Voortijdig schoolverlaters komen vooral voor op het mbo.   

 

3.1.2 Passend onderwijs 

Scholen zijn verplicht om ervoor te zorgen dat een jongere die extra begeleiding en 

ondersteuning nodig heeft, een plek krijgt waar hij/zij onderwijs kan volgen. De zorgplicht 

binnen het onderwijs is er om ervoor te zorgen dat de jongere die extra ondersteuning krijgt die 

hij/zij nodig heeft. Het begrip zorgplicht is zelf niet opgenomen in het wetsvoorstel. 25  

 

De zorgplicht begint bij de aanmelding van de jongere bij een school. Vanaf dat moment is de 

school verplicht om een passende plek binnen het onderwijs te vinden voor de jongere. Dit kan 

op hun eigen school, een andere reguliere of speciale school. Indien passend onderwijs nodig 

is voor de jongere, wordt een aanmelding gedaan bij het betrokken samenwerkingsverband. 

Passendonderwijs.nl heeft een stroomschema ontwikkeld om zo de zorgplicht te bepalen bij 

een aanmelding bij regulier voortgezet onderwijs.26 

 

Er zijn verschillende instanties die, volgens artikel 17b lid 1 Wet op voortgezet onderwijs, 

bevoegd gezag hebben om op te treden wanneer er een jongere is die extra ondersteuning nodig 

heeft in het onderwijs. Instanties die het bevoegd gezag hebben, zijn de gemeente en 

zorgaanbieders. De school stelt volgens lid 2 elke vier jaar een Schoolondersteuningsprofiel 

op.  

 

3.1.2.1 Onderzoek door school 

De school waar de aanmelding heeft plaatsgevonden, heeft zes weken de tijd om te beslissen 

over de toelating van de jongere. Deze periode kan met vier weken verlengd worden. Eerst 

wordt door de school onderzocht of zij de ondersteuning zelf kan bieden. Lukt het de school 

niet om zelf de ondersteuning te bieden, dan is de school verplicht om in samenspraak met de 

ouders een passende school te vinden voor de jongere.27 Er is jurisprudentie over het onderzoek 

dat school moet doen naar de situatie van de jongere. Hieronder worden twee geschillen 

beschreven. 

 

 

                                                 
24 Zie bijlage 1. 
25 Memorie van Toelichting Wet Passend Onderwijs, P. 62. 
26 Passendonderwijs.nl (zoek op: stroomschema). 
27 Passendonderwijs.nl (zoek op: ondersteuning). 
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Het eerste geschil maakt duidelijk dat de school verplicht is om voldoende onderzoek te doen 

naar de ondersteuningsbehoefte van de aangemelde leerling. De school mag uit de informatie 

op de aanmelding afleiden dat de jongere extra ondersteuning nodig heeft. School is verplicht 

om daarnaast te onderzoeken welke ondersteuning dit moet zijn en hierover te praten met de 

ouders van de jongere. School is tevens verplicht te onderbouwen waarom ze tot een bepaalde 

conclusie komt. Wordt de jongere afgewezen? Dan is school verplicht om een andere passende 

school te vinden, in overleg met ouders, voor de jongere en de jongere daarna aan deze school 

over te dragen.28  

 

Het tweede geschil meldt dat een reguliere school voor voortgezet onderwijs een leerling niet 

mag weigeren op basis van het advies van de basisschool. De basisschool had als advies 

gegeven: vmbo-kader binnen het vso. De moeder van de jongere had hem echter bij regulier 

onderwijs aangemeld. Op basis van het advies van de basisschool heeft de nieuwe school de 

jongere afgewezen. Ook al geeft de basisschool het advies om de jongere aan te melden bij het 

vso, dan moet de school alsnog onderzoek doen naar de situatie van de jongere.29 

 

3.1.2.2  Voldoende gegevens 

Naast dat school verplicht is om onderzoek te doen naar de situatie, zijn ouders verplicht om 

voldoende gegevens aan te leveren voor dit onderzoek. Dit blijkt uit een ander geschil. De 

jongere is aangemeld voor voortgezet onderwijs en uit de aanmelding blijkt dat hij een 

ondersteuningsbehoefte heeft. Zijn ouders weigerden nader gevraagde informatie te 

verstrekken aan de school. Ouders moeten onderbouwen waarom zij deze informatie niet willen 

verstrekken. School mocht in dit geval weigeren de jongere in te schrijven.30 

 

3.1.2.3  Jeugdhulp 

De gemeente is verantwoordelijk voor alle vormen van jeugdhulp. Dit zorgt ervoor dat 

jongeren dichter bij huis zorg kunnen krijgen en het is eenvoudiger om knelpunten aan te 

pakken. In het kader van de Wet passend onderwijs wordt samen met het onderwijs gekeken 

naar de manier waarop de samenwerking vorm kan krijgen. Over deze samenwerking worden 

afspraken gemaakt in het wettelijk verplichte Op Overeenstemming Gericht Overleg (OOGO). 

Dit is een overleg tussen de gemeente en samenwerkingsverband passend onderwijs. Deze 

afspraken staan in de beleidsnota ‘Zorg voor elkaar’ (2015-2018) van de gemeente Urk, zoals 

wettelijk verplicht is volgens artikel 2.2 en 2.6 Jeugdwet.31 

 

De gemeente Urk heeft ook een Lokaal Educatieve Agenda (LEA), waar OOGO nu een 

onderdeel van is. Dit zijn lokale afspraken voor de verbinding van onderwijs, zorg en welzijn. 

Op basis van de gezamenlijke visie ‘jeugdigen groeien gezond en veilig op, ontwikkelen hun 

talenten op school, thuis en in hun vrije tijd en participeren naar vermogen’ wordt de 

samenhang vormgegeven. De wettelijke verplichte onderdelen als voor- en vroegschoolse 

educatie (vve), OOGO onderwijshuisvesting en OOGO passend onderwijs zijn hierin 

ondergebracht.  De agenda is door alle partijen voor vier jaar vastgesteld, namelijk van 2018 

tot en met 2021. 32 
 

                                                 
28 GPO 106841. 
29 GPO 106975. 
30 GPO 106807. 
31 ‘Zorg voor elkaar’, Beleidsnota Sociaal Domein 2015-2018, p. 12.  
32 ‘Zorg voor elkaar’, Uitvoeringsprogramma Sociaal Domein 2018, p. 8. 
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3.1.2.4 Samenwerkingsverbanden 

Elke school werkt op het gebied van passend onderwijs samen met een samenwerkingsverband. 

Dit is geregeld in artikel 17a Wet op het voortgezet onderwijs. Het samenwerkingsverband 

heeft in elk geval als taak: 

1. het vaststellen van een ondersteuningsplan (eens in de vier jaar); 

2. het verdelen en toewijzen van ondersteuningsmiddelen en 

ondersteuningsvoorzieningen aan de scholen, bedoeld in het tweede lid; 

3. het beoordelen of leerlingen aangewezen zijn op het leerwegondersteunend onderwijs, 

of toelaatbaar zijn tot het praktijkonderwijs of het voortgezet speciaal onderwijs, op 

verzoek van het bevoegd gezag van een school als bedoeld in het tweede lid waar de 

leerling is aangemeld of ingeschreven; 

4. het adviseren over de ondersteuningsbehoefte van een leerling op verzoek van het 

bevoegd gezag van een school als bedoeld in het tweede lid waar de leerling is 

aangemeld of ingeschreven. 

 

Vooral het derde en vierde punt sluit aan bij de zorgplicht van de scholen. Het 

samenwerkingsverband ondersteunt de scholen bij haar zorgplicht.  
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H4 Methoden onderzoek 
 

In dit hoofdstuk wordt per onderzoeksvraag de methode beschreven en de bruikbaarheid, 

betrouwbaarheid en validiteit aangegeven. Eerst worden de methodes in het kort beschreven. 

Daarna wordt per onderzoeksvraag kort toegelicht welke methode er is gebruikt en wat de 

bruikbaarheid, betrouwbaarheid en validiteit is.  

 

4.1 Onderzoeksmethodes 

Gedurende dit onderzoek is er zowel kwalitatief als kwantitatief onderzoek gedaan. De twee 

methodes vullen elkaar goed aan en worden samen ingezet bij het onderzoek, om een compleet 

antwoord te krijgen op de probleemstelling.33  Beide methodes worden hieronder verder 

toegelicht. Daarnaast worden de begrippen betrouwbaarheid en validiteit uitgelegd.  

 

4.1.1 Kwalitatief onderzoek 

Bij kwalitatief onderzoek wordt onderzoek gedaan in het ‘veld’. Hier draait het bijvoorbeeld 

om de betekenis die onderzochte personen zelf aan de situaties geven. De onderzoeker 

verzamelt geen gegevens als in cijfers, maar verwerkt ze in gewone taal. Taal is het instrument 

van deze methode. Voorbeelden van kwalitatief onderzoek zijn een literatuuronderzoek, 

observaties of interviews.34 

 

4.1.2 Kwantitatief onderzoek 

Bij kwantitatief onderzoek wordt gebruik gemaakt van cijfermatige informatie. Door middel 

van statistische technieken te gebruiken bij het verwerken, kunnen de verwachtingen over de 

resultaten getoetst worden. Cijfers staan centraal bij deze methode. Voorbeelden van 

kwantitatief onderzoek zijn enquêtes, cross-sectioneel onderzoek of steekproeven.35   

 

4.1.3 Betrouwbaarheid en validiteit 

De betrouwbaarheid van het onderzoek kan aangetast worden door de aanwezigheid van 

toevallige fouten. Toevallige fouten zijn niet controleerbaar en worden door onbekende 

factoren veroorzaakt. Bij betrouwbaarheid is het belangrijk dat een onderzoek herhaalbaar is. 

Dit houdt in dat iemand anders die hetzelfde zou onderzoeken, tot dezelfde resultaten zou 

komen. De houding van de onderzoeker moet onafhankelijk zijn.36  

 

Validiteit betekent ook wel geldigheid. Een valide onderzoek betekent zuivere 

onderzoeksresultaten. Dit houdt in dat er geen systematische fouten worden gemaakt. Dit soort 

fouten zijn niet aan toeval te wijten. Het begrip ‘meten wat je wilt meten’ is belangrijk bij 

validiteit.37 

 

4.2 Methode per onderzoeksvraag 

Per onderzoeksvraag wordt de methode beschreven. Daarnaast wordt er beschreven hoe de 

analyse plaatsvindt en hoe betrouwbaar en valide de gekozen methode is.  

                                                 
33 Verhoeven, N. 2017. P. 27 
34 Verhoeven, N. 2017. P. 25 
35 Verhoeven, N. 2017. P. 25 
36 Verhoeven, N. 2017. P. 32-33 
37 Verhoeven, N. 2017. P. 34 
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4.2.1 Onderzoeksvraag 1 

Hoe is de zorgstructuur in het regulier voortgezet onderwijs geregeld op de betrokken scholen 

en in hoeverre sluit dit aan op de wettelijke zorgplicht en het zorgbeleid van de gemeente Urk?  

 

Om deze onderzoeksvraag te kunnen beantwoorden, heeft er een kwalitatief onderzoek 

plaatsgevonden. Er is bestaand materiaal geanalyseerd. Dit materiaal bestaat uit de beleidsnota 

‘Zorg voor elkaar’ (2015-2018) en het uitvoeringsprogramma 2018 van de gemeente Urk, het 

Zorgplan van Emelwerda College en het Schoolondersteuningsprofiel (SOP) van Pieter Zandt 

Scholengemeenschap. Daarnaast is er gekeken naar de wet- en regelgeving die relevant is voor 

deze onderzoeksvraag. De Jeugdwet, Leerplichtwet 1969, de Wet Passend Onderwijs en de 

Wet Voortgezet Onderwijs zijn hiervoor gebruikt.  

 

De verschillen en overeenkomsten tussen het beleid van de gemeente Urk en het beleid van 

Emelwerda College en/of Pieter Zandt Scholengemeenschap zijn onderzocht. Het Zorgplan 

van Emelwerda College is te vinden op Emelwerda.nl. Het beleid van Pieter Zandt 

Scholengemeenschap is bij mevr. Bouman opgevraagd, beleidsmedewerker leerlingenzorg. De 

beleidsnota was al in bezit. 

 

Betrouwbaarheid en validiteit 

De methode bij deze onderzoeksvraag is betrouwbaar te noemen. Er is gebruik gemaakt van 

bestaand materiaal dat weinig tot niet verandert. Doordat er gebruik gemaakt is van bestaand 

beleid en wet- en regelgeving is de kans op herhaalbaarheid groot. De kans op toevallige fouten 

is klein. Wanneer er sprake is van een zuivere conclusie, betekent het dat het onderzoek intern 

valide is. Belangrijk is dat het onderzoek goed wordt opgezet en uitgevoerd. Zo zal de kwaliteit 

van de conclusies hoog zijn.  

 

4.2.2 Onderzoeksvraag 2 

Hoe doorlopen de Urker leerlingen het regulier voortgezet onderwijs op gebied van zorg en 

verzuim in vergelijking met leerlingen uit andere gemeenten? 

 

Bij deze onderzoeksvraag vond er een kwantitatief onderzoek plaats. Er zijn cijfers opgevraagd 

bij de betrokken gemeenten. De volgende gegevens zijn opgevraagd bij de 

leerplichtambtenaren van de gemeente Urk, Noordoostpolder, Kampen en Zwartewaterland:  

- Aantal leerlingen van de gemeente op Pieter Zandt Scholengemeenschap en/of 

Emelwerda College. 

- Aantal voortijdig schoolverlaters van dit schooljaar per gemeente. 

- Aantal leerplichtmeldingen van de gemeente op bovengenoemde scholen. 

- Aantal zorgmeldingen van de gemeente op bovengenoemde scholen en soorten 

zorgmeldingen. 

 

Bij de betrokken scholen zijn de volgende cijfers opgevraagd:  

- Aantal leerlingen van de gemeente op Pieter Zandt Scholengemeenschap en/of 

Emelwerda College. 

- Aantal leerlingen per afdeling en per gemeente.  

- Aantal zorgmeldingen van de gemeente op bovengenoemde scholen en soorten 

zorgmeldingen.  

 

De gegevens die nodig zijn om antwoord te geven op deze onderzoeksvraag zijn van het 

schooljaar 2017/2018. De bovengenoemde gegevens zijn geanalyseerd en zijn weergeven 

middels tabellen en grafieken.   
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Betrouwbaarheid en validiteit 

Bij deze onderzoeksvraag mag ervan uit gegaan worden dat de opgevraagde cijfers 

betrouwbaar zijn. De gegevens zijn namelijk bij de bronnen opgevraagd. Als de cijfers niet 

kloppen, klopt het in het systeem van de school ook niet.  Wanneer de cijfers betrouwbaar zijn, 

kun je spreken van een valide onderzoek. Bij deze onderzoeksvraag is er sprake van een 

betrouwbaar en valide onderzoek.  

 

4.2.3 Onderzoeksvraag 3 

Hoe kijken de scholen aan tegen verzuim en zorg gedurende de schoolloopbaan van de Urker 

leerlingen in het regulier voortgezet onderwijs in vergelijking met leerlingen van andere 

gemeenten? 

 

Om antwoord te geven op de derde onderzoeksvraag, zijn er interviews afgenomen op de 

betrokken scholen. Deze methode valt onder een kwalitatief onderzoek. De volgende personen 

zijn geïnterviewd: 

1. mevr. Bouman, beleidsmedewerker leerlingenzorg Pieter Zandt Scholengemeenschap 

2. dhr. Stip, zorg-coördinator Emelwerda College 

 

Vanwege de tijd was het niet mogelijk om elke teamleider van Pieter Zandt 

Scholengemeenschap en Emelwerda College apart te interviewen. Daarom is ervoor gekozen 

om de beleidsmedewerker leerlingenzorg van Pieter Zandt Scholengemeenschap en de zorg-

coördinator van Emelwerda College apart te interviewen. Zij hebben het meeste zicht op de 

zorgleerlingen van de school. De teamleiders zullen in de vorm van een groepsinterview 

geïnterviewd worden. Zo is het wel mogelijk om alle teamleiders te spreken en kan er een 

goede vergelijking gemaakt worden tussen de afdelingen. De volgende personen worden in een 

groepsinterview geïnterviewd: 

1. Emelwerda College: 

a. Dhr. Van der Zandt, afdelingsleider havo/vwo onderbouw 

b. Mevr. Dragt, afdelingsleider mavo  

c. Mevr. Bunt, afdelingsleider bovenbouw havo  

d. Drs. Van Veldhuijzen, afdelingsleider bovenbouw vwo (was niet aanwezig) 

2. Pieter Zandt Scholengemeenschap, vestiging Kampen: 

a. Dhr. Van Wijngaarden, teamleider vmbo techniek (was niet aanwezig) 

b. Dhr. Eckeveld, teamleider vmbo zorg en welzijn/economie 

c. Drs. Brand, teamleider havo bovenbouw 

d. Drs. Bakker, teamleider vwo bovenbouw 

 

De personen die niet aanwezig waren, hebben in het verslag van het interview hun antwoorden 

verwerkt. Er zijn interviews gehouden om zo te vergelijken hoe de verschillende scholen over 

de schoolloopbaan van de Urker leerlingen denken. De topiclijst is te vinden in bijlage 2. Er 

wordt gebruikgemaakt van een half-gestructureerd interview.  

 

Betrouwbaarheid en validiteit 

Herhaalbaarheid is bij betrouwbaarheid belangrijk. Het kan voorkomen dat er bij herhaling van 

dit onderzoek een ander resultaat wordt weergegeven. Dit resultaat kan afwijken van het 

huidige resultaat. Door meerdere personen te interviewen, worden verschillende invalshoeken 

verzameld op het onderwerp. De kans is aanwezig dat de teamleiders door het groepsinterview 

een sociaal wenselijk antwoord hebben gegeven. Een sociaal wenselijk antwoord is een 

systematische fout. Door verschillende personen te interviewen, kunnen systematische fouten 

voorkomen worden. Het kan bij deze onderzoeksvraag voorkomen dat er een systematische 
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fout wordt gemaakt. Het lijkt dat er geen sociaal wenselijke antwoorden zijn gegeven en dat er 

bij deze onderzoeksvraag sprake is van een betrouwbaar en valide onderzoek.  

 

4.2.4 Onderzoeksvraag 4 

Hoe beschouwen de andere belanghebbenden verzuim en zorg gedurende de schoolloopbaan 

van de Urker zorgleerlingen in het regulier voortgezet onderwijs in vergelijking met 

zorgleerlingen uit andere gemeenten? 

 

Om antwoord te geven op de laatste onderzoeksvraag, zijn er interviews afgenomen. Deze 

methode valt onder een kwalitatief onderzoek. Met de volgende personen heeft er een interview 

plaatsgevonden: 

1. Dhr. De Bondt, directeur Aandacht+. 

2. Dhr. Flier, directeur RefSVO. 

3. Leerplichtambtenaar dhr. Veeke van de gemeente Noordoostpolder. 

4. Leerplichtambtenaar mevr. Last van de gemeente Zwartewaterland. 

5. Leerplichtambtenaar mevr. Hendriks van de gemeente Kampen. 

6. Leerplichtambtenaar dhr. Zuijderduijn van de gemeente Urk. 

 

Zoals beschreven in de aanleiding zijn twee samenwerkingsverbanden benaderd voor dit 

onderzoek. De directeur van Aandacht + is geïnterviewd omdat hij zicht heeft op de aanvragen 

voor passend onderwijs van alle leerlingen van Emelwerda College. De directeur van RefSVO 

is geïnterviewd omdat hij een duidelijk beeld heeft van de aanvragen voor passend onderwijs 

van alle leerlingen van Pieter Zandt Scholengemeenschap. Er zijn interviews gehouden om zo 

te vergelijken hoe de belanghebbenden over de schoolloopbaan van de Urker zorgleerlingen 

denken. Er is gebruikgemaakt van een half-gestructureerd interview. Voor deze interviews is 

dezelfde topiclijst gebruikt, met extra vragen voor de leerplichtambtenaren en de 

samenwerkingsverbanden.  

 

Betrouwbaarheid en validiteit 

Ook bij de laatste onderzoeksvraag is het de vraag of er sprake is van herhaalbaarheid. Omdat 

er contact is met één persoon per organisatie, is de kans op herhaalbaarheid groot. Dit komt 

omdat er één beeld vanuit de organisatie geschetst is over de schoolloopbaan van de Urker 

zorgleerlingen. De kans is groot dat de contactpersoon bij een volgend onderzoek dezelfde 

antwoorden zal geven op de vragen. Ook bij deze interviews is er kans op systematische fouten. 

Het kan voorkomen dat de contactpersoon een sociaal wenselijk antwoord heeft gegeven op 

een vraag. Het lijkt dat er geen sociaal wenselijke antwoorden zijn gegeven en dat er ook bij 

deze onderzoeksvraag sprake is van een betrouwbaar en valide onderzoek. 
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H5 Resultaten per onderzoeksvraag 
 

In dit hoofdstuk zijn per onderzoeksvraag de resultaten weergegeven. Voor onderzoeksvraag 1 

is bestaand materiaal gebruikt, namelijk de beleidstukken van de betrokken scholen en de 

gemeente Urk. Om onderzoeksvraag 2 te beantwoorden zijn cijfers opgevraagd en voor 

onderzoeksvraag 3 en 4 zijn interviews gehouden.  

 

5.1 Onderzoeksvraag 1 

Hoe is de zorgstructuur in het regulier voortgezet onderwijs geregeld op de betrokken scholen 

en in hoeverre sluit dit aan op de wettelijke zorgplicht en het zorgbeleid van de gemeente Urk?  

 

Er is in het beleid gekeken naar hoe de school passend onderwijs heeft ingericht, hoe het 

verzuim wordt aangepakt, wat voor extra ondersteuning zij biedt op het gebied van de 

Jeugdwet, hoe de school samenwerkt met externe expertise en wat zij doet aan schooluitval. 

De scholen zijn volgens artikel 17b lid 2 Wet op voortgezet onderwijs verplicht om elke vier 

jaar een Schoolondersteuningsprofiel op te stellen38. 

 

In de beleidsnota van de gemeente Urk gaat het onder andere over de inrichting van het passend 

onderwijs. De gemeente werkt op dit gebied samen met de samenwerkingsverbanden in de 

regio. Het OOGO39 (tegenwoordig onderdeel van LEA40) is een overleg dat gaat over de 

samenwerking tussen de gemeente en samenwerkingsverbanden.41 In de beleidsnota gaat het 

ook over jeugdigen met ondersteuning in het onderwijs en schooluitval. 210 Urker jongeren 

maken gebruik van speciaal onderwijs en het voortijdige schooluitval is 2,1%. De uitval doet 

zich vooral voor op het mbo.42 

 

De gemeente Urk heeft een ‘Toegang zorg Urk’ ontwikkeld. In dit schema is overzichtelijk te 

vinden welke organisatie de jongere kan helpen. De scholen vallen onder formele zorg (eerste 

lijn) door het Zorg Advies Team (ZAT) en de zorgplicht die de scholen hebben. De scholen 

hebben door deze positie direct toegang tot de algemene voorzieningen van de gemeente.43 

Beide scholen hebben, zoals vermeld in artikel 17b lid 2 Wet op Voortgezet Onderwijs, een 

Schoolondersteuningsprofiel (SOP) opgesteld. 

 

Het Emelwerda College geeft in het Zorgplan (ook wel het Schoolondersteuningsprofiel) 

informatie over de wijze waarop de zorg voor leerlingen georganiseerd is. Hierin worden twee 

soorten zorg en begeleiding beschreven, namelijk reguliere begeleiding die aan alle leerlingen 

geboden wordt en specifieke zorg en begeleiding. De leerlingen die specifieke zorg en 

begeleiding nodig hebben, hebben een handicap, een leerprobleem of worstelen met sociaal-

emotionele problemen.44 Het Zorgplan is vastgelegd voor de periode 2015-2019. Het Pieter 

Zandt Scholengemeenschap heeft een Schoolondersteuningsprofiel opgesteld.  

 

Het SOP is een beschrijving van de voorzieningen die zijn getroffen voor leerlingen die extra 

ondersteuning nodig hebben45. In het SOP wordt weergegeven op ‘welke wijze Pieter Zandt 

                                                 
38 Zie paragraaf 3.1.2. 
39 Zie paragraaf 3.1.2.3 voor verdere uitleg over het OOGO. 
40 Zorg voor elkaar’, Uitvoeringsprogramma Sociaal Domein 2018, p. 22. 
41 ‘Zorg voor elkaar’, Beleidsnota Sociaal Domein 2015-2018, p. 13. 
42 Zie ‘voortijdig schoolverlaters’ op p. 17. 
43 ‘Zorg voor elkaar’, Beleidsnota Sociaal Domein 2015-2018, p. 22. 
44 Emelwerda.nl (zoek op: zorgplan). 
45 Artikel 1 WVO. 
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Scholengemeenschap Passend onderwijs realiseert voor leerlingen met specifieke onderwijs- 

en ondersteuningsbehoeften’46. Het SOP is vastgelegd voor de periode 2018-2022. De stukken 

zijn doorgelezen en de punten waarnaar is gekeken, staan per school beschreven.47 

 

5.1.1 Pieter Zandt Scholengemeenschap 

In het SOP beschrijft het Pieter Zandt Scholengemeenschap haar visie op passend onderwijs 

en leerlingondersteuning. Dit wordt al in de inleiding beschreven. De basis van passend 

onderwijs wordt gelegd in het aanbieden van kwalitatief goed onderwijs door de docenten in 

reguliere klassen, met oog voor alle leerlingen en hun verschillen48. De teamleider is 

verantwoordelijk voor het bieden van passend onderwijs en de juiste ondersteuning. Ook 

binnen Pieter Zandt Scholengemeenschap zijn er de twee soorten zorg en begeleiding, net als 

bij Emelwerda College.49  

 

In het SOP zijn de volgende punten te vinden: 

- De basisondersteuning die Pieter Zandt Scholengemeenschap biedt aan haar leerlingen. 

o Trainingen die Pieter Zandt Scholengemeenschap geeft (denk aan Sociale 

Vaardigheidstraining of training voor faalangst). 

o Hulpmiddelen en regelingen voor bijvoorbeeld leerlingen met dyslexie. 

o Onderwijsprogramma’s die leerlingen kunnen volgen (lwoo, praktijkonderwijs 

of gymnasium).  

- De extra ondersteuning die Pieter Zandt Scholengemeenschap kan bieden aan haar 

leerlingen. 

- Beschikbare interne en externe expertise dat ingeschakeld kan worden.  

- Grenzen aan de ondersteuning die Pieter Zandt Scholengemeenschap heeft.  

- Conclusies en ambities naar aanleiding van het SOP. 

 

In het SOP wordt vermeld dat Pieter Zandt Scholengemeenschap een verzuimprotocol heeft en 

op dit gebied samenwerkt met leerplicht. Ook heeft de school ziekteverzuim meegenomen in 

dit protocol. Het verzuimprotocol zelf is niet opgenomen in het SOP. In de schoolgids staat wel 

vermeld hoe de school spijbelen en ziekteverzuim aanpakt50. Pieter Zandt 

Scholengemeenschap biedt zelf trainingen aan voor het ontwikkelen van bepaalde 

vaardigheden. Ook is er binnen de school de expertise van een orthopedagoog/GZ-psycholoog 

aanwezig. Er staat verder niets vermeld over ondersteuning en de enige koppeling met de 

gemeente is de leerplichtambtenaar. Wel kan er gebruikgemaakt worden van de externe 

expertise van ambulante begeleiders voor leerlingen in cluster 1, 2 of 3.  

 

Het ZAT valt onder basisondersteuning volgens het SOP. Alle externe expertise die aanwezig 

is bij het ZAT staat ook als externe expertise vermeld in het SOP. Volgens het SOP is het ZAT 

er om te helpen op het gebied van sociaal-emotionele, gedragsmatige en cognitieve 

belemmeringen in het schoolse functioneren. Verdere beschrijving over de werkwijze van het 

ZAT mist. Wel staat er summier beschreven hoe het ZAT ondersteuning biedt aan leerlingen.51 

 

Er staat niets beschreven over schooluitvallers, ook niet in de schoolgids. Wel heeft Pieter 

Zandt Scholengemeenschap grenzen aan de ondersteuning die zij kan bieden. Wanneer blijkt 

                                                 
46 SOP Pieter Zandt Scholengemeenschap, 2017, p. 3. 
47 Deze punten staan beschreven in paragraaf 4.2.1. 
48 SOP Pieter Zandt Scholengemeenschap, 2017, p. 6.  
49 SOP Pieter Zandt Scholengemeenschap, 2017, p. 6. 
50 Schoolgids Pieter Zandt Scholengemeenschap 2017/2018, p. 22 en 33. 
51 SOP Pieter Zandt Scholengemeenschap, 2017, p. 7. 
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dat de grenzen van haar mogelijkheden is of wordt bereikt, zal Pieter Zandt 

Scholengemeenschap zich maximaal inspannen om samen met de ouders op zoek te gaan naar 

een passende plek elders voor de leerling.52 Het document is wat aan de magere kant. Als 

buitenstaander is het lastig om bepaalde punten te begrijpen. De soorten ondersteuning worden 

wel beschreven, maar de route die de school vervolgens loopt met de leerling wordt niet 

beschreven.  

 

5.1.2 Emelwerda College 

het Zorgplan van Emelwerda College heeft 37 pagina’s. Het Zorgplan is erg uitgebreid en alle 

punten die uitleg nodig hebben, worden uitgelegd. De zorgstructuur is weergegeven middels 

een piramide. De eerstelijnszorg is de mentor, vakdocent, afdelingsleider en 

onderwijsondersteunend personeel. De tweedelijnszorg is de zorg-coördinator/ orthopedagoog, 

het interne zorgteam, steunles en in- en externe deskundigen (zoals schoolmaatschappelijk 

werk). De derdelijnszorg is het ZAT en opnieuw de zorg-coördinator/ orthopedagoog. Per laag 

van de piramide is de route weergegeven die school doorloopt met de leerling. In de routes 

staan beschreven welke ondersteuning de school kan bieden binnen de eerste-, tweede- of 

derdelijnszorg.53 

 

In het Zorgplan staat niets vermeld over een verzuimprotocol en over samenwerking met 

leerplicht. De leerplichtambtenaar wordt wel als externe specialist genoemd bij het ZAT. In de 

schoolgids staat uitleg over de wijze waarop de school spijbelen en ziekteverzuim aanpakt54. 

Er is een ambulant begeleider aanwezig op school voor extra deskundigheid. Als externe 

expertise kan het Emelwerda College gebruikmaken van de schoolmaatschappelijk werker en 

een psychomotorische therapeut.55 In het Zorgplan is de werkwijze van het ZAT opgenomen. 

De beschrijving van waar het ZAT voor is, komt overeen met die van Pieter Zandt 

Scholengemeenschap. In de werkwijze staat beschreven wie welke taken heeft binnen het ZAT 

en dat het ZAT zes keer per jaar bijeenkomt.56 

 

Er staat niets beschreven over schooluitvallers, ook niet in de schoolgids. Wel heeft Emelwerda 

College grenzen aan de ondersteuning die zij kan bieden. De school heeft een organisatie van 

uitplaatsing, wanneer de grenzen van ondersteuning zijn bereikt. De school gaat dan samen 

met ouders op zoek naar een passende plek op een andere school voor de leerling.57 Er staan 

twee externe expertises vermeld in het Zorgplan. Alle andere experts die aanwezig zijn bij het 

ZAT zijn niet vermeld, terwijl die expertise ook ingeschakeld kan worden wanneer het nodig 

is. Verder mist er een algemene lijst met alle ondersteuning die de school biedt.  

 

5.2 Onderzoeksvraag 2 

Hoe doorlopen de Urker leerlingen het regulier voortgezet onderwijs op gebied van zorg en 

verzuim in vergelijking met leerlingen uit andere gemeenten? 

 

Om deze onderzoeksvraag te kunnen beantwoorden, zijn cijfers opgevraagd bij de betrokken 

scholen. De cijfers zijn in tabellen weergegeven.  

 

                                                 
52 SOP Pieter Zandt Scholengemeenschap, 2017, p. 14. 
53 Zorgplan Emelwerda College, 2015, p. 6. 
54 Schoolgids Emelwerda College 2017/2018, p. 20. 
55 Zorgplan Emelwerda College, 2015, p. 20. 
56 Zorgplan Emelwerda College, 2015, p. 14. 
57 Zorgplan Emelwerda College, 2015, p. 15. 
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5.2.1 Pieter Zandt Scholengemeenschap 

Pieter Zandt Scholengemeenschap heeft naast vmbo, havo en vwo ook pro en de Quvier58. Het 

aantal leerlingen is weergegeven in cijfers en in percentage. Het aantal leerlingen is opgedeeld 

in schoolniveaus.  

 Urk Kampen Zwartewaterland NOP 

Aantal leerlingen  459 281 189 66 

Aantal in % 46% 28% 19% 7% 

Basis 55 22 17 2 

Kader 80 48 30 10 

Mavo 133 69 55 7 

Havo/vwo 66 56 38 15 

Havo 78 43 31 14 

Vwo 32 23 14 16 

Pro 4 8 4 2 

Quvier 17 2 0 0 
Figuur 1: tabel leerlingen Pieter Zandt 

 

Hieronder is de tabel weergegeven met aantal verzuimmeldingen per gemeente, aantal VSV’ers 

en aantal zorgmeldingen. Onder de tabel zijn de soorten zorgmeldingen weergegeven. Onder 

zorgmeldingen wordt volgens het Pieter Zandt Scholengemeenschap ZAT-aanmeldingen 

verstaan. Dit zijn alle leerlingen die in het ZAT worden besproken. In het ZAT kunnen sociaal-

emotionele, gedragsmatige en cognitieve belemmeringen besproken worden.  

 
 

Figuur 2: tabel aantal meldingen Pieter Zandt 

 

Volgens de leerplichtambtenaren van de betrokken 

gemeenten worden vooral gedragsmatige belemmeringen 

besproken in het ZAT.  

 

Pieter Zandt Scholengemeenschap heeft naast de cijfers 

een lijst60 aangeleverd met daarop het aantal spijbeluren 

per gemeente. Hieronder is een tabel weergegeven met het 

aantal spijbeluren per gemeente. De cijfers zijn als 

percentage in een taartdiagram weergegeven.                            Figuur 3: taartdiagram aantal spijbeluren  

percentage Pieter Zandt 

Gemeente  Aantal spijbeluren 

Kampen 450 

Noordoostpolder 99 

Urk 1432 

Zwartewaterland 375 
Figuur 4: tabel aantal spijbeluren Pieter Zandt 

                                                 
58 Zie p. 10 voor uitleg over Quvier. 
59 Dit zijn de cijfers van schooljaar 2017/2018 tot en met mei. Dit geldt ook voor het Emelwerda College. 
60 Lijst ‘Aantal van Niveau + Leerjaar’, Pieter Zandt Scholengemeenschap, 2018. 

U K Z N Totaal 

Aantal verzuimmeldingen 45 17 20 1 8359 

Verzuimmeldingen percentage 54% 21% 24% 1% 100% 

Aantal VSV’ers 1 0 0 0 1 

Aantal zorgmeldingen 35 15 3 1 54 

Zorgmeldingen percentage 65% 28% 5% 2% 100% 

19%

4%

61%

16%
kampen

NOP

Urk

Zwartewaterland
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5.2.2 Emelwerda College 

Hieronder is het aantal leerlingen van het Emelwerda College weergegeven. Het Emelwerda 

College heeft geen leerlingen uit de gemeente Zwartewaterland (Genemuiden) en gemeente 

Kampen. Daarom zijn alleen de cijfers van de gemeente Urk en gemeente Noordoostpolder 

weergegeven. Het Emelwerda College heeft geen pro of Quvier. Ook zijn havo en vwo vanaf 

leerjaar 1 opgesplitst.  

 Urk NOP 

  Aantal leerlingen 345 1032 

  Aantal in % 25% 75% 

Basis 16 93 

Kader 14 130 

Mavo 43 122 

Havo 178 397 

Vwo 94 290 
Figuur 5: tabel aantal leerlingen Emelwerda College 
 

Hieronder is in een taartdiagram het aantal verzuimmeldingen 

per gemeente weergegeven. De gemeente Urk heeft dit 

schooljaar 42 meldingen van het Emelwerda College 

ontvangen. De gemeente Noordoostpolder heeft 38 meldingen 

ontvangen.             Figuur 6: taartdiagram aantal verzuim- 

meldingen percentage Emelwerda College. 

 

Er zijn geen VSV’ers van beide gemeenten op het Emelwerda College. De gemeente Urk heeft 

twee zorgmeldingen. De ene zorgmelding ging over handelingsverlegenheid in het gezin en 

gedrag. De andere melding ging over handelingsverlegenheid in het gezin. De gemeente 

Noordoostpolder heeft één zorgmelding. Deze melding ging over verwaarlozing en 

handelingsverlegenheid in het gezin. Het Emelwerda College definieert zorgmeldingen als 

volgt: een zorgmelding is een melding waar Samen Veilig bij betrokken is.                                                                

 

5.3 Onderzoeksvraag 3 

Hoe kijken de scholen aan tegen verzuim en zorg gedurende de schoolloopbaan van de Urker 

leerlingen in het regulier voortgezet onderwijs in vergelijking met leerlingen van andere 

gemeenten? 

 

Om deze onderzoeksvraag te beantwoorden, zijn interviews gehouden met mevr. Bouma, 

beleidsmedewerker leerlingenzorg Pieter Zandt Scholengemeenschap, de teamleiders van 

Pieter Zandt Scholengemeenschap, de teamleiders van Emelwerda College en dhr. Stip, zorg-

coördinator Emelwerda College. Hieronder zijn relevante citaten uit de interviews 

weergegeven die de onderzoeksvraag beantwoorden. Alle interviews zijn als bijlage 

toegevoegd, namelijk bijlage 3 tot en met 6. 

 

5.3.1 Zorgleerlingen en het ZAT 

Volgens dhr. Stip zorgen een ‘combinatie van factoren’ voor een zorgvraag. Denk hierbij aan 

gedragsproblemen, huiswerkproblemen en ook problemen in de huiselijke kring, zoals 

gescheiden ouders.61 Mevr. Bouman geeft het volgende aan over zorgleerlingen: ‘De 

zorgvragen zijn heel breed. Als ik kijk naar de Urkers is er vaak externaliserende problematiek. 

De problemen zijn meer naar buiten gericht. Ze zijn opstandig, dwars en brutaal. Ik denk dat 

                                                 
61 Bijlage 4, p. 50. 

52%48%

Urk NOP
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de cultuur hierin een grote rol speelt. Het gaat vooral om hoe mensen in elkaar steken en hoe 

ze communiceren. (…) Soms komen ze ook over alsof ze minder respect hebben voor de ander. 

Ze zijn deze stijl gewend.’62  

 

Dhr. Stip zegt hetzelfde over het gedrag van de Urkers: ‘De Urkers zijn altijd wel aanwezig, 

niet negatief, maar ze hebben wel bepaalde kenmerken. Je haalt ze er wel snel uit. Bepaalde 

dingen doen ze wat laconiek over. (…) Met spijbelen of hoe ze met een collega omgaan. Dat 

u/jij hebben ze niet altijd door en dat is niet zo bedoeld, maar de verhoudingen door hun dialect 

komen nog wel eens apart over. (…) Hun houding is vaak: niet zo moeilijk doen. Ze wuiven 

wat gemakkelijk weg. Voor ons is dat soms een probleem, terwijl het voor hen helemaal geen 

probleem is.’63 Mevr. Bouman zei ook nog het volgende: ‘Ik zie ook veel gedragsproblemen. 

Dit komt deels doordat vader vaak afwezig is. (…) Moeder is vaak begripvol en lief en vindt 

het moeilijker om de kaders te bewaken in het gezin. Ik hoor vaak van moeders dat ze geen grip 

hebben op het gedrag van hun kind, maar dat ze dat ook een beetje laten gaan en het geen 

groot probleem vinden. Als jongeren thuis al weinig kaders hebben, dan is het lastig om op 

school wel kaders te hebben en je daaraan te houden.’64 Die gedragsproblemen door de 

afwezigheid van vader, gaf de teamleider van havo/vwo onderbouw, dhr. Van der Zandt, ook 

aan: ‘Ik constateer weleens dat, wanneer vader enige tijd op zee is, het verzuim toeneemt. 

Verklaring kan zijn dat de sociale-hiërarchie in het gezin is veranderd en leerlingen zich meer 

vrijheden permitteren. Moeder heeft het thuis niet altijd in de hand.’65  

 

Mevr. Bouman benoemde de verschillen tussen Urkers en Staphorsters. Ze is namelijk vanuit 

haar functie betrokken op alle vestigingen van Pieter Zandt Scholengemeenschap: ‘Urkers 

hebben weinig zicht op hun gevoelens. Daarom denk ik dat er ook minder internaliserende 

problemen zijn. Minder depressiviteit. Dit zie ik in Staphorst juist heel erg terug. De problemen 

verinnerlijken heel erg. Daar keren de problemen heel erg naar binnen. (…) In Staphorst is de 

cultuur juist ‘problemen zijn privé’. Het is een schaamtecultuur.’66 Pieter Zandt 

Scholengemeenschap loopt volgens mevr. Bouman tegen de volgende problemen aan: ‘Waar 

wij als school erg tegenaan lopen is dat Urkers het lastig vinden om de grens van een ander te 

zien. Ze laten anderen zelf makkelijk over hun grenzen gaan. Zo krijg je snel ruimte-nemend 

gedrag. Die ruimte moet ergens vandaan komen en gaat vaak ten koste van de ruimte van de 

andere leerlingen.’67 Ze merkt ook dat ouders het lastig vinden om naar hulpverlening te 

stappen: ‘De drempel naar hulpverlening is voor ouders vrij groot, (…) Ze twijfelen ook of het 

wel wat oplevert. (…) Soms zien ze het niet als een probleem, denk ik. Of ze denken dat het 

vanzelf wel goedkomt.’68 

 

Dhr. Stip zei dat de verdeling van jongeren in het ZAT gelijk is. Het zijn meer de soorten 

problemen: ‘Het heeft vaak te maken met gezinsomstandigheden thuis. Het heeft vaak te maken 

met gebroken gezinnen, waaruit de problemen voortvloeien. Dit heeft niet specifiek met 

Emmeloord of Urk te maken.’69 De teamleiders van Pieter Zandt Scholengemeenschap 

benoemen deze problematiek ook en maken zich zorgen over deze problemen. Het heeft 

namelijk zijn neerslag op de school. Bij hen in het ZAT is de verdeling niet gelijk. Volgens de 

teamleider zorg en welzijn is 75% van de leerlingen die besproken worden in het ZAT van zijn 

                                                 
62 Bijlage 3, p. 46. 
63 Bijlage 4, p. 51. 
64 Bijlage 3, p. 46. 
65 Bijlage 5, p. 54. 
66 Bijlage 3, p. 46. 
67 Bijlage 3, p. 46. 
68 Bijlage 3, p. 46. 
69 Bijlage 4, p. 51. 
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afdeling, Urkers. Twaalf van de negentien leerlingen van de afdeling techniek die in het ZAT 

worden besproken, zijn Urkers.70 Volgens mevr. Bouman worden er op Pieter Zandt 

Scholengemeenschap wel meer Urkers besproken in het ZAT: ‘Mijn gevoel zegt dat er meer 

Urker leerlingen besproken worden. Als ik kijk naar Staphorst (iets kleinere locatie dan Urk), 

daar worden tien leerlingen in het ZAT besproken en hier zeker dertig. We hebben twee Quvier-

klassen op Urk, maar Staphorst heeft daar geen behoefte aan. (…) Urker leerlingen zijn relatief 

gezien oververtegenwoordigd in de Quvier71. Ik denk dat dat ook met de externaliserende 

problemen te maken heeft. (…) Gedragsproblematiek heeft veel invloed op een groep en de 

lessen.’72 

 

5.3.2 Verzuim 

Emelwerda College heeft veel verzuimproblemen wanneer de leerlingen rond de 

vijftien/zestien jaar zijn en in de puberteit komen.  Het zijn dan vooral de ziekmeldingen. ‘Het 

ziekmelden bijvoorbeeld, is het nieuwe spijbelen geworden. (…) Ouders denken daar zelf ook 

heel makkelijk in, niet alleen de leerlingen. (…) Jongens en meisjes met bijbaantjes in de vis 

(’s nachts) worden wel eens ziekgemeld. Lastig om hier iets aan te doen als ouders dit gedrag 

gedogen.’ De teamleiders merken dat andere dingen belangrijk worden voor pubers: ‘Ze 

werken allemaal en sommigen veel te veel. Daar zit wel een verschil tussen de Urker leerlingen 

en de anderen, want de Urkers gaan bijna allemaal de vis in.’73 

 

Op de vraag: hoe is het verzuim hier op school?, werden de volgende antwoorden gegeven door 

de teamleiders van Pieter Zandt Scholengemeenschap. Teamleider havo, dhr. Brand: ‘Het feit 

dat we een aparte regeling hebben voor de Urkers hier op school wat betreft verzuim, geeft 

wel aan dat het verzuim bij de Urkers hoog ligt. Ik denk dat ik hierin voor ons allemaal spreek. 

Zowel ziekteverzuim als spijbelen. (…) Wie in havo/vwo bovenbouw terecht komt, zit vaak 

structuur in de thuissituatie. Naarmate het niveau lager wordt, wordt die structuur en stabiliteit 

ook minder. Teamleider basis/kader zorg en welzijn, dhr. Van Eckeveld: ‘Ik heb ook het idee 

dat ziekmelden op vmbo makkelijker gaat dan op havo of vwo.’ Teamleider havo, dhr. Brand: 

‘Ons strafsysteem is misschien ook niet ideaal. We hebben de regel dat een leerling voor een 

uur spijbelen als straf een uur in de schrijfklas moet zitten. Leerlingen denken dan: ‘ik heb 

twee tussenuren en nog een les, dat kost me een uur schrijfklas en dan ben ik 3 uur eerder vrij’. 

Hierdoor spijbelen ze makkelijk. Ze weten niet dat ze na zes keer spijbelen op gesprek moeten 

komen en daarna gemeld worden bij leerplicht.’ Teamleider basis/kader zorg en welzijn, dhr. 

van Eckeveld: ‘Waar de meest strakke regeling nodig is, hebben we nu de meest soepele 

regeling.’ Teamleider basis/kader techniek, dhr. Van Wijngaarden: ‘Ik heb ca twintig 

leerlingen die al meer dan twintig uur hebben gespijbeld, helaas zijn daarvan ca. zestien 

leerlingen uit Urk. Mogelijke oorzaken zijn: afstand school - thuis, vrijwel alle leerlingen 

werken ook op doordeweekse dagen, handelingsverlegenheid bij ouders? of afwezigheid van 

ouders (veel moeders werken en/of vader zit op zee).’74 

 

5.3.3 Urker jongeren in het onderwijs 

De teamleider van mavo van Emelwerda College, mevr. Dragt, had het idee dat er veel meer 

Urkers daar op school zitten dan de cijfers zeggen75. Volgens mevr. Bouman spijbelen de 

Urkers meer dan de leerlingen uit andere gemeenten. Ze ziet ook dat alcohol en drugs nog een 

                                                 
70 Bijlage 6, p. 61. 
71 Dit komt ook terug in figuur 1. 
72 Bijlage 3, p. 47. 
73 Bijlage 5, p. 54. 
74 Bijlage 6, p. 59. 
75 Bijlage 5, p. 54. 



30 

 

probleem is bij de Urkers. Dit komt ook nog terug bij onderzoeksvraag 4. In gedrag zijn de 

Urkers ook anders dan de leerlingen uit andere gemeenten, volgens mevr. Bouman: ‘Wat ik zie 

is dat ze heel erg contact zoeken. Dit vind ik een hele mooie kant aan de Urker gemeenschap. 

Urker leerlingen zijn altijd op zoek naar verbinding met de mensen om hen heen. (…) Dit vind 

ik een hele mooie kant en die zouden we nog wat meer moeten benutten. (…) Eigenlijk zou het 

voor een Urker leerling goed zijn dat de docent ze bij de deur van het klaslokaal welkom heet. 

(…) Ze hebben veel over voor de ander en zijn ook erg meelevend. Ze nemen ook makkelijk de 

leiding. (…) Daarnaast hebben ze ook de neiging om heel veel ruimte in te nemen. Fysiek ook, 

ze nemen grote stappen en lopen breed. Ook in volume en bombarie.’76 De teamleiders van 

Pieter Zandt Scholengemeenschap zeggen het volgende over de Urkers: ‘We hebben een dag 

per jaar, dan zijn de Urkers vrij in verband met Urker biddag, dan is het in school heel rustig.’ 

Ook geven zij aan dat de Urkers erg aanwezig zijn: ‘Ze zijn explosief en laten zich horen. Ze 

hebben een mening. De Staphorsters zijn juist een groep die afwachtend is en hun mond dicht 

houden. (…) Urkers zijn leerlingen die gezien willen worden! Helaas geldt wel vaak de 80-20 

regel. Tachtig procent van de spijbeluren, van de ongeregeldheden, van het verzuim, van de 

zorg komt vanuit twintig procent van de Urker leerlingen.’77 

 

De Urkers vallen meer op vanwege de cohesie, aldus dhr. Stip. Hij geeft ook aan dat er nog 

veel vooroordelen aanwezig zijn over de Urkers: ‘De cohesie van Urkers is vrij groot ten 

opzichte van niet-Urkers. Ze hebben een bepaalde clan, bepaalde ideeën en ‘bij ons op Urk 

doen wij dat zo’. (…) Er is saamhorigheid. (…) Er heerst wel een bepaald idee over Urk en ik 

denk wel dat het wel zal veranderen, maar dat het zijn tijd nodig zal hebben. (…) De Urkers 

zijn harde werkers en dat beeld leeft nog steeds.’78 De teamleiders van Pieter Zandt 

Scholengemeenschap benoemen dit ook: ‘Je ziet dat de Urkers elkaar opzoeken. Ze integreren 

wat minder in de klassen waar ze inzitten. (…) Je kent elkaar van het weekend en je spreekt 

elkaars taal. Het is wel van de persoon afhankelijk.’ Een oplossing om de Urkers meer te laten 

integreren op school hebben de teamleiders niet. ‘Je kan iemand niet aanspreken op zijn of 

haar afkomst.’ Het probleem speelt zich niet alleen af op Urk. Hetzelfde geldt voor de 

vissersdorpen in Zeeland en in Katwijk, aldus dhr. Van Wijngaarden. Volgens de teamleiders 

zijn er nog wel vooroordelen over de Urkers. Er zijn volgens de teamleiders van Pieter Zandt 

Scholengemeenschap ook wel gevechten geweest tussen de Genemuidenaren en Urkers, jaren 

geleden. Er komen echter nog wel regelmatig fysieke incidenten voor bij techniek. 

Verschillende docenten geven aan dat de Urkers zich in vestiging Kampen anders en lastiger 

gedragen dan op vestiging Urk.79 

 

5.4 Onderzoeksvraag 4 

Hoe beschouwen de andere belanghebbenden verzuim en zorg gedurende de schoolloopbaan 

van de Urker zorgleerlingen in het regulier voortgezet onderwijs in vergelijking met 

zorgleerlingen uit andere gemeenten? 

 

Om deze onderzoeksvraag te beantwoorden, zijn er interviews gehouden met de 

leerplichtambtenaren van de gemeente Urk, Noordoostpolder, Kampen en Zwartewaterland en 

de directeuren van de samenwerkingsverbanden RefSVO en Aandacht+.  Hieronder zijn een 

aantal opmerkelijke citaten uit de interviews weergegeven die de onderzoeksvraag 

beantwoorden.  

 

                                                 
76 Bijlage 3, p. 48. 
77 Bijlage 6, p. 61. 
78 Bijlage 4, p. 52. 
79 Bijlage 6, p. 62. 
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5.4.1 Zorgleerlingen en het ZAT 

‘Gedrag komt veel voor (als zorgvraag). Gedrag neemt vaak in de tweede of derde klas 

extremere vormen aan. Puberteit is hier de oorzaak van.’80 Volgens mevr. Last komen de 

meeste problemen juist in de derde of vierde klas. Dit zijn ook gedragsproblemen, vanwege 

opvoedonmacht, volgens mevr. Last.81 Dhr. Veeke vindt psychiatrische problematiek de laatste 

jaren enorm stijgen. De thuissituatie speelt hierin soms ook een rol, volgens hem.82 Volgens 

dhr. Zuijderduijn verschillen de Urkers vooral in gedrag met jongeren uit andere gemeenten. 

Ook komen de meeste zorgvragen van de afdeling techniek volgens hem. ‘Het zijn jongens die 

graag aan het werk willen. (…) Het moeilijkste aan deze groep jongens is dat ze er niet voor 

gemaakt zijn om de hele dag in de schoolbanken te zitten. (…) Daar komt dan voornamelijk de 

zorgvraag uit voort. Soms ook in combinatie met een stoornis, (…).’83 

 

Dhr. De Bondt geeft aan dat echtscheidingen voor veel problematiek zorgen bij de Urker 

jongeren. ‘Toen ik hier (bij Aandacht+) kwam, zag ik wel dat leerlingen makkelijker in het 

gareel kwamen. Urk was stabieler dan dat het nu is. Er komen nieuwe partners in gezinnen, 

vanwege de vele echtscheidingen. Ook zijn de relaties binnen gezinnen complexer. Dit zie ik 

erg toenemen en daardoor zijn de leerlingen ook lastiger te sturen.’84 Hierin verschilt Urk erg 

van de Noordoostpolder, volgens dhr. De Bondt. Echtscheiding komt volgens mevr. Last niet 

veel voor in Genemuiden85. 

 

Dhr. Flier geeft een mogelijke verklaring voor de oververtegenwoordiging in de Quvier: ‘Pieter 

Zandt heeft naast Quvier ook een Time-Inn en ik denk dat sommige scholen nog wel meer in 

zo’n tussenvoorziening, zoals de Time-Inn, mogen investeren. Pieter Zandt 

Scholengemeenschap investeert ook weinig in de Time-Inn en als ze dat meer zouden doen, zou 

de Quvier krimpen.’86 

 

De verdeling van leerlingen die in het ZAT worden besproken op het Emelwerda College is 

volgens dhr. Veeke wel evenredig. ‘In het ZAT verwonder ik mij wel eens over de problematiek 

binnen de gezinnen. (…) Juist de problematiek binnen gezinnen wordt volgens mij niet zo open 

over gecommuniceerd. (…) Ik denk dat geloof hierin ook wel meespeelt.’87 Volgens mevr. Last 

en mevr. Hendriks is de verdeling van leerlingen die in het ZAT worden besproken ook wel 

gelijk. Dhr. Zuijderduijn geeft aan dat er signalen zijn dat er meer Urkers worden besproken. 

Hij benoemt hierbij geen specifieke school88.  

 

De thuissituatie kwam ook terug in het interview met dhr. Flier: ‘Je hoorde vroeger wel dat 

vader de hele week op zee zat en dat moeder hoofd van het gezin was.’89 Ook mevr. Hendriks 

benoemt dit. ‘Vaders zijn vaak weg en moeders zijn dagen aan het werk om de zaken rond te 

krijgen. Zijn ook veel grote gezinnen en dan is er vaak weinig aandacht voor de kinderen.’90Dit 

kwam ook naar voren bij onderzoeksvraag 3. 

                                                 
80 Bijlage 7, p. 63. 
81 Bijlage 10, p. 74. 
82 Bijlage 9, p. 71. 
83 Bijlage 12, p. 81. 
84 Bijlage 7, p. 64. 
85 Bijlage 10, p. 74. 
86 Bijlage 8, p. 68. 
87 Bijlage 9, p. 72. 
88 Bijlage 12, p. 82. 
89 Bijlage 8, p. 68.  
90 Bijlage 11, p. 78. 
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5.4.2 Verzuim 

Meeste verzuim komt volgens dhr. Veeke in de eerste en tweede klas voor: ‘Dan proberen ze 

het spijbelen en het te laat komen uit.’91  

 

5.4.3 Urker jongeren in het onderwijs 

Volgens mevr. Last lijken de Genemuidenaren erg op de Urkers. ‘Eerst even afwachten en een 

grote mond, maar als ze vertrouwen in je hebben, dan geven ze zich helemaal bloot. Dit zien 

wij in Genemuiden ook wel terug.’92 Mevr. Hendriks benoemt ook de overeenkomsten tussen 

Genemuidenaren en Urkers. ‘Je moet zorgen dat je bij de groep hoort. (…) Ook als er een 

aantal spijbelen, gaan er meer jongeren in mee om niet buitengesloten te worden.’93 Bij beide 

gemeenten is de groepsdruk groot. Volgens dhr. Zuijderduijn is er bij Urker jongeren ook 

sprake van een autoriteitsprobleem. Dit merkt hij vooral tijdens het verzuimgesprekken. ‘Ze 

vinden dat ze wel zelf mogen bepalen wanneer ze naar school gaan. Qua verzuim zeggen ze 

nog wel eens: ‘Waar maak je je druk om? Ik ben maar een paar middagen weggeweest, want 

ik moest werken. Het is toch goed dat ik hard werk’.’94   

                                                 
91 Bijlage 9, p. 71. 
92 Bijlage 10, p. 75. 
93 Bijlage 11, p. 78. 
94 Bijlage 12, p. 82. 
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H6 Analyse onderzoeksresultaten 
 

In dit hoofdstuk worden de resultaten per onderzoeksvraag geanalyseerd. De resultaten van de 

onderzoeksvragen zijn in hoofdstuk 5 weergegeven.  

 

6.1 Onderzoeksvraag 1 

Uit de resultaten is het onderstaande gebleken. Pieter Zandt Scholengemeenschap heeft in het 

SOP duidelijk beschreven hoe ze passend onderwijs biedt en wat voor extra ondersteuning zij 

kan bieden aan leerlingen die dit nodig hebben. Het is logisch dat de school verzuimaanpak 

niet heeft beschreven in het SOP. Verzuimaanpak valt niet onder extra ondersteuning die een 

school kan bieden. Wel heeft het Pieter Zandt het vermeld dat zij een protocol heeft. Verzuim 

kan namelijk een onderdeel zijn van het probleem. Het Emelwerda College heeft 

verzuimaanpak helemaal niet meegenomen in het Zorgplan. Wel hebben beide scholen het in 

de schoolgids staan, dus beide hebben op een plek beschreven staan hoe ze verzuim aanpakken.  

 

Beide scholen bieden extra ondersteuning aan. Er staat echter bij beide niets beschreven over 

de Jeugdwet en de Wet Passend Onderwijs en de samenwerking met de gemeente(n). De 

gemeente Urk heeft de school meegenomen in ‘Toegang zorg Urk’, maar andersom wordt de 

gemeente niet genoemd in het beleid van beide scholen. Het is bij Pieter Zandt 

Scholengemeenschap onduidelijk hoe de samenwerking met RefSVO is op gebied van passend 

onderwijs. Emelwerda College heeft dit wel beschreven in het Zorgplan. In het Zorgplan staat 

duidelijk beschreven hoe de zorgstructuur van het Emelwerda College is. Dit is bij Pieter Zandt 

Scholengemeenschap niet zo. De school heeft wel beschreven welke ondersteuning zij kunnen 

bieden, maar de route voor de zorgleerling ontbreekt. Emelwerda College heeft beide duidelijk 

beschreven. 

 

Pieter Zandt heeft een lijst toegevoegd in het SOP met de externe expertise die zij kan inzetten 

en met wie zij samenwerkt. Dit mist bij het Emelwerda College. Zij heeft twee externe 

expertises vermeld, terwijl er veel meer externe expertises betrokken zijn bij de school.  

 

Hoe de school VSV’ers aanpakt hoort in principe ook niet in het SOP/Zorgplan vermeld te 

staan. Wel hebben beide scholen in hun beleid de grenzen aan ondersteuning beschreven. Bij 

beide scholen staat de aanpak VSV’ers ook niet in de schoolgids vermeld. Dit is wel een punt 

dat de gemeente Urk bespreekt in haar beleid. Het is nu onduidelijk hoe de school deze groep 

aanpakt. Beide scholen voldoen aan de wettelijke verplichtingen van het SOP. Ook bieden 

beide scholen voldoende extra ondersteuning aan en voldoen aan de wettelijke zorgplicht. 

 

6.2 Onderzoeksvraag 2 

Uit de resultaten is het onderstaande gebleken. Wat opvalt aan figuur 1 is dat van de vier 

gemeenten 46% Urkers is. Zowel in leerplichtmeldingen als zorgmeldingen zit de gemeente 

Urk aan de hoge kant, namelijk 54% en 65%95. Daarnaast heeft het Pieter Zandt 

Scholengemeenschap een tabel aangeleverd met het aantal spijbeluren per gemeenten. Niet alle 

leerlingen die spijbelen worden namelijk gemeld. De school is pas vanaf twaalf keer te 

laat/spijbelen verplicht om de leerling te melden. In deze tabel is duidelijk te zien dat Urk het 

hoogste percentage heeft, namelijk 61%96.  

 

                                                 
95 Figuur 2. 
96 Figuur 4. 
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In de Quvier zitten vijftien Urkers en twee Kampenaren. Vanuit de gemeente Noordoostpolder 

en Zwartewaterland zitten er geen leerlingen in de Quvier. Dit is opvallend meer en geeft mevr. 

Bouman ook aan in het interview: ‘Urker leerlingen zijn relatief gezien oververtegenwoordigd 

in de Quvier.’97Wel heeft de gemeente Kampen meer leerlingen die gebruik maken van Pro.  

 

Opvallend is dat alle zorgmeldingen over gedragsmatige belemmeringen gaan en niet over 

sociaal-emotionele of cognitieve belemmeringen. Dit is zowel bij Emelwerda College als Pieter 

Zandt Scholengemeenschap zo. Zowel de verzuimmeldingen als zorgmeldingen zijn hoog bij 

de Urker leerlingen. Het percentage van zorgmeldingen is hoger. Volgens dhr. Veeke komen 

de zorgvragen nu meer in beeld, doordat er meer zicht is op verzuim: ‘Ik vind de psychiatrische 

problematiek enorm stijgen, afgelopen paar jaar. Dit komt wel doordat we het verzuim beter 

in beeld hebben en waardoor we de psychiatrische problematiek beter in beeld krijgen.’98 

Psychiatrische problematiek kan een oorzaak zijn van verzuim.  

 

Het Emelwerda College heeft 25% Urkers en 75% Noordoostpolders99. De verzuimmeldingen 

zijn procentueel anders verdeeld. De gemeente Noordoostpolder heeft 48% verzuimmeldingen 

en de gemeente Urk 52% verzuimmeldingen100. Dit betekent dat de Urker leerlingen meer 

verzuimen, dan de leerlingen uit de Noordoostpolder. Verder is opvallend dat Emelwerda 

College veel minder zorgmeldingen heeft dan Pieter Zandt Scholengemeenschap. Dit komt 

omdat Pieter Zandt Scholengemeenschap van de ZAT-aanmeldingen is uitgegaan en 

Emelwerda College niet. Beide zorgmeldingen van Emelwerda College hebben te maken met 

handelingsverlegenheid van ouders. Dit kwam ook naar voren tijdens het interview met dhr. 

Stip: ‘Het heeft vaak te maken met gezinsomstandigheden thuis. Het heeft vaak te maken met 

gebroken gezinnen, waaruit de problemen voortvloeien.’101 Handelingsverlegenheid kwam ook 

naar voren als oorzaak voor verzuim, volgens de teamleider van techniek Pieter Zandt 

Scholengemeenschap.  

 

6.3 Onderzoeksvraag 3 

Uit de resultaten van de interviews is het onderstaande gebleken (bijlage 3 tot en met 6). 

Volgens Pieter Zandt Scholengemeenschap is er veel sprake van externaliserende 

problematiek. Externaliserende problematiek wordt ook genoemd in het onderzoek van 

Oberon. Deze problematiek is vaak zichtbaarder voor de omgeving, dan internaliserende 

problematiek. Volgens Oberon wordt externaliserende problematiek door leraren als (het 

meest) problematisch ervaren.102 Volgens mevr. Bouman zijn de Urker leerlingen opstandig, 

dwars en brutaal. Ze denkt ook dat de cultuur hierin een grote rol speelt. Dit komt ook terug in 

het onderzoek van de Rijksuniversiteit Groningen, ‘De cultuur van Urk en de Urker jongeren’. 

Volgens dit onderzoek blijken bepaalde elementen invloed uit te oefenen op het gedrag van de 

Urker jongeren. Beïnvloeding van gedrag door anderen is een van deze elementen.103 

 

Externaliserende problematiek zorgt er ook voor dat de Urkers relatief gezien 

oververtegenwoordigd zijn in de Quvier. Dit blijkt onder andere uit de cijfers in figuur 1. Ook 

zijn ze volgens de teamleiders oververtegenwoordigd in de zorg en het ZAT. De meeste 

leerlingen die worden besproken in het ZAT zijn Urkers, dit blijkt onder andere uit de cijfers. 

Er zijn veel gedragsproblemen aanwezig onder de Urker leerlingen en een gedeeltelijke 

                                                 
97 Bijlage 3, p. 45. 
98 Bijlage 9, p. 66. 
99 Figuur 5. 
100 Figuur 6. 
101 Bijlage 4, p. 45. 
102 Oberon, 2011, p. 17. 
103 Wallenburg, 2008, p. 53-54. 
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oorzaak hiervan kan zijn dat vader doordeweeks afwezig is. Zowel Emelwerda College als 

Pieter Zandt Scholengemeenschap zien dit als een probleem. Moeder verliest hierdoor grip op 

haar kinderen en de kinderen hebben daardoor weinig kaders. Hierdoor is het voor de leerlingen 

lastig om zich aan de kaders op school te houden. Dit komt ook naar voren in het onderzoek 

van de Rijksuniversiteit Groningen. Daar is uit interviews gebleken dat moeder een groot deel 

van de zorg voor het gezin draagt. Vaders rol om voor het inkomen te zorgen. Vader biedt 

verder weinig ondersteuning in de opvoeding. Wel komt vader meer in beeld tijdens de 

puberteit. In de puberteit hanteert de vader namelijk verbodsregels om bepaalde grenzen aan te 

geven. Het is volgens dit onderzoek onduidelijk of deze aanpak effectief is in het tegengaan 

van afwijkend gedrag van de Urker jongeren.104 

 

Waar er bij Urkers juist sprake is van externaliserende problematiek, is er bij Staphorsters 

sprake van internaliserende problematiek, volgens mevr. Bouman. Dit is een duidelijk verschil 

dat Pieter Zandt Scholengemeenschap ziet. Dit blijkt ook uit de aantal leerlingen uit Urk en 

Staphorst in de Quvier van Pieter Zandt Scholengemeenschap. Zeventien leerlingen uit Urk 

maken gebruik van de Quvier en zes leerlingen uit Staphorst, aldus mevr. Bouman. 

Externaliserende problematiek heeft ook meer invloed op de klas dan internaliserende 

problematiek. Bij externaliserende problematiek zijn de functionele kenmerken meer zichtbaar 

dan bij internaliserende problematiek105. De school maakt zich ook zorgen over de 

problematiek rondom de gezinssituaties. Ook het Emelwerda College benoemt dit. Er zijn veel 

gebroken gezinnen, waaruit problemen voortvloeien.  

 

Volgens het Emelwerda College is ziekteverzuim het nieuwe spijbelen geworden. Hier zijn 

verder geen cijfers van bekend. Op Pieter Zandt Scholengemeenschap hebben ze het idee dat 

Urker leerlingen makkelijker spijbelen omdat hun strafsysteem te soepel is. De straf vanuit 

school staat volgens de teamleiders niet in verhouding met het verzuim. Dit is verder niet 

zichtbaar in cijfers. Het is niet duidelijk of dit ook daadwerkelijk zo is. Andere mogelijke 

oorzaken voor verzuim zijn de afstand tussen school en thuis, handelingsverlegenheid bij 

ouders (vader zit op zee en/of moeder werkt veel) en bijbaantjes. Verzuim is vooral op de 

techniekafdeling hoog, aldus de dhr. Van Wijngaarden. Van de afdeling hebben in totaal 

twintig leerling regelmatig verzuimd, waarvan zestien van Urk komen.  

 

De Urker leerlingen gingen jaren geleden geregeld op de vuist met de Genemuidenaren. De 

jeugdagent van Politie Urk heeft dit bevestigd. Sinds twee jaar komt dit niet meer voor. Wel 

zijn er nog regelmatige fysieke incidenten op de afdeling techniek, waar vooral Urkers bij 

betrokken zijn. De Urkers zijn graag aanwezig en laten zich horen. Het gedrag van de Urkers 

is niet typerend voor alleen Urk. Pieter Zandt Scholengemeenschap noemt dat de problemen 

ook bij de vissersdorpen in Zeeland en in Katwijk zich afspelen. Omdat dit in één interview 

naar voren is gekomen, is dit niet generaliseerbaar. Hier is geen verder onderzoek over te 

vinden. 

 

6.4 Onderzoeksvraag 4 

Uit de resultaten van de interviews is het onderstaande gebleken (bijlage 7 tot en met 12). 

Gedrag van de Urkers is een van de problemen die velen aangeven. De thuissituatie en 

echtscheiding speelt hierin ook een rol. Dit wordt ook door de scholen bij onderzoeksvraag 3 

benoemd. Het klopt dat volgens dhr. De Bondt echtscheidingen op Urk zijn gestegen. In 2008 

zijn er 14 paren gescheiden en in 2017 waren dit al 31 paren106. Nog geen 2% van de Urker 

                                                 
104 Wallenburg, 2008, p. 22. 
105 Millon theorie, paragraaf 2.3.1. 
106 ‘Ingeschreven echtscheidingen per jaar’, Gemeente Urk, 2018. 
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bevolking is gescheiden. Dit is ruim onder het landelijk gemiddelde, namelijk 8%. 

Echtscheiding is dus niet hoger op Urk dan het landelijke gemiddelde.107 Van echtscheiding is 

in Genemuiden juist geen sprake, volgens mevr. Last. Volgens de cijfers van het CBS klopt dit 

niet en zit Genemuiden boven het gemiddelde van Urk, namelijk tussen 2% en 4%.108 In het 

gedrag verschillen ze ook van de leerlingen uit andere gemeenten. Volgens dhr. Zuijderduijn 

zijn juist de problemen op de afdeling techniek het grootst. Dit komt overeen met wat de 

teamleider techniek zei in het interview. Hij gaf aan dat er bij hem op zowel zorg als verzuim 

sprake is van oververtegenwoordiging bij de Urkers.  

 

De meningen over de verdeling van leerlingen in het ZAT zijn verdeeld. De 

leerplichtambtenaren van de gemeente Noordoostpolder, Zwartewaterland en Kampen vinden 

dat het eerlijk verdeeld is. Opmerkelijk is dat Zwartewaterland en Kampen ook bij de ZAT’s 

van Pieter Zandt Scholengemeenschap aanwezig zijn en dat de school juist spreekt van 

oververtegenwoordiging van de Urker leerlingen in het ZAT. De leerplichtambtenaar van de 

gemeente Urk geeft wel aan dat er signalen zijn van oververtegenwoordiging van de Urker 

leerlingen in het ZAT. Volgens de betrokkenen spijbelen de Urker leerlingen niet bovenmatig 

meer dan de leerlingen uit andere gemeenten.  

 

Volgens mevr. Last lijken de Genemuidenaren erg op de Urkers qua gedrag. Zowel de Urkers 

als de Genemuidenaren hebben volgens haar een grote mond. Ook zorgen ze ervoor dat ze bij 

de groep horen, om te voorkomen dat ze worden buitengesloten. Ook mevr. Hendriks benoemt 

deze overeenkomsten. Juist dhr. Zuijderduijn vindt dat de Urker leerlingen anders zijn in 

gedrag.  

  

                                                 
107 Eengezonderflevoland.nl (zoek op: Bevolking Urk 2016). 
108 Cbsinuwbuurt.nl (zoek op: Genemuiden en Percentage gescheiden personen – Gemeenten). 
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H7 Conclusie  
 

In dit hoofdstuk wordt antwoord gegeven op de onderzoeksvragen en de probleemstelling. 

Eerst wordt de conclusie per onderzoeksvraag beschreven. De onderzoeksvraag is ook vermeld. 

Als laatste wordt antwoord gegeven op de probleemstelling. Uit de conclusie volgt een 

aanbeveling. De aanbeveling is weergegeven in hoofdstuk 8. 

 

7.1 Onderzoeksvraag 1 

Hoe is de zorgstructuur in het regulier voortgezet onderwijs geregeld op de betrokken scholen 

en in hoeverre sluit dit aan op de wettelijke zorgplicht en het zorgbeleid van de gemeente Urk?  

 

Zoals in de resultaten in paragraaf 5.1.1 is weergeven, heeft Pieter Zandt Scholengemeenschap 

in het SOP duidelijk beschreven hoe ze passend onderwijs biedt en wat voor extra 

ondersteuning zij kan bieden aan leerlingen die dit nodig hebben. De zorgstructuren van Pieter 

Zandt Scholengemeenschap zouden nog duidelijker beschreven mogen worden. Hierin kunnen 

ze een voorbeeld nemen aan het Zorgplan van Emelwerda College. Emelwerda College heeft 

duidelijk de verschillende zorgstructuren weergeven in een piramide en in de routes staan 

beschreven welke ondersteuning de school kan bieden binnen de eerste-, tweede- of 

derdelijnszorg. Deze resultaten zijn in paragraaf 5.1.2 weergeven. Beide scholen bieden 

voldoende extra ondersteuning aan leerlingen en voldoen daarmee aan de wettelijke zorgplicht. 

 

De aansluiting met de gemeente Urk mist in het SOP van Pieter Zandt Scholengemeenschap. 

Door te benoemen hoe de school samenwerkt met het samenwerkingsverband, wordt de 

aansluiting wel gemaakt. Dit heeft Emelwerda College wel gedaan, maar Pieter Zandt 

Scholengemeenschap niet. Niet alle punten staan verwerkt in zowel het Zorgplan als het SOP. 

Zo wordt de verzuimaanpak van de beide scholen niet beschreven en ook staat er niets 

beschreven over VSV’ers. Dit is ook geen wettelijke verplichting van de SOP of de wet op 

passend onderwijs. Beide scholen voldoen aan de wettelijke verplichtingen van de wettelijke 

zorgplicht en sluiten beide aan op het zorgbeleid van de gemeente Urk.  

 

7.2 Onderzoeksvraag 2 

Hoe doorlopen de Urker leerlingen het regulier voortgezet onderwijs op gebied van zorg en 

verzuim in vergelijking met leerlingen uit andere gemeenten? 

 

Uit de cijfers is gebleken dat de Urkers op zowel Pieter Zandt Scholengemeenschap als 

Emelwerda College bovenmatig verzuim hebben. De gemeente Urk heeft 42 

verzuimmeldingen ontvangen van Emelwerda College en de gemeente Noordoostpolder 38 

verzuimmeldingen (figuur 6). Ook pieken ze in de zorgmeldingen, vooral op Pieter Zandt 

Scholengemeenschap (figuur 2). 65% van de zorgmeldingen van de vier betrokken gemeenten, 

komen van de gemeente Urk. De overige 35% is verdeeld over de andere (drie) soortgelijke 

gemeenten. Volgens dhr. Veeke is er een verband tussen verzuim en (psychiatrische) 

problemen (bijlage 9). Doordat het verzuim beter in beeld is, komen deze problemen ook meer 

in beeld. In de Quvier zijn de Urkers oververtegenwoordigd. Dit laten de cijfers zien, maar gaf 

mevr. Bouman ook aan (figuur 1 en bijlage 3).  

 

De Urker zorgmeldingen gaan vooral over gedragsproblematiek op Pieter Zandt 

Scholengemeenschap. Op Emelwerda College zijn het vooral problemen door 

handelingsverlegenheid in het gezin. Op Pieter Zandt Scholengemeenschap zien ze 
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handelingsverlegenheid ook als oorzaak van het spijbelgedrag. Deze resultaten zijn weergeven 

in paragraaf 5.2.1 en 5.2.2. 

 

De Urker leerlingen doorlopen het regulier voortgezet onderwijs duidelijk anders dan de 

leerlingen uit andere soortgelijke gemeenten109. Zorg en verzuim zijn meer aanwezig bij de 

Urker leerlingen dan bij de leerlingen uit andere soortgelijke gemeenten.  

 

7.3 Onderzoeksvraag 3 

Hoe kijken de scholen aan tegen verzuim en zorg gedurende de schoolloopbaan van de Urker 

leerlingen in het regulier voortgezet onderwijs in vergelijking met leerlingen van andere 

gemeenten? 

 

Volgens Pieter Zandt Scholengemeenschap is er veel sprake van externaliserende 

problematiek. Dit zorgt er ook voor dat de Urkers relatief gezien oververtegenwoordigd zijn in 

de Quvier (bijlage 3). Ook zijn ze volgens de teamleiders oververtegenwoordigd in de zorg en 

het ZAT (bijlage 6). Dit is op Emelwerda College niet zo. Deze externaliserende problematiek 

heeft veel invloed op de leerlingen uit andere gemeenten. Externaliserende problematiek komt 

ook naar voren in het onderzoek van Oberon. Externaliserende problematiek wordt als (het 

meest) problematisch ervaren. 

 

De Urkers verschillen in gedrag met de leerlingen uit andere gemeenten. Ze zijn duidelijk 

aanwezig en laten zich horen. Dit gedrag volgens de teamleiders van Pieter Zandt 

Scholengemeenschap overeen met het gedrag van de leerlingen uit Katwijk en vissersdorpen 

in Zeeland (bijlage 6). Wel zijn er regelmatig nog fysieke incidenten waar Urkers bij aanwezig 

zijn. Eerder waren de Genemuidenaren hier ook bij betrokken, maar dat is nu minder geworden 

(bijlage 6).  

 

Beide scholen maken zich zorgen over de gebroken gezinnen en de problematiek die hieruit 

voortvloeit. Hierdoor ontstaan er veel zorgvragen. Dit heeft ook weer te maken met 

zorgmeldingen omtrent handelingsverlegenheid van ouders110. Verzuim is onder de Urkers 

volgens Pieter Zandt Scholengemeenschap hoog. Dit blijkt uit de cijfers en interviews (figuur 

2, 3 en 4 en bijlage 6). Ze spijbelen volgens de teamleiders van Pieter Zandt 

Scholengemeenschap meer omdat de straf die ze ervoor krijgen van school niet in verhouding 

staat met het verzuim. Mogelijke oorzaken voor verzuim zijn de afstand tussen school en thuis, 

handelingsverlegenheid bij ouders en bijbaantjes. Volgens Emelwerda College is juist 

ziekteverzuim het nieuwe spijbelen (bijlage 5).  

 

De Urker leerlingen verschillen volgens de scholen duidelijk in verzuim en zorg van de 

leerlingen uit andere soortgelijke gemeenten.  

 

7.4 Onderzoeksvraag 4 

Hoe beschouwen de andere belanghebbenden verzuim en zorg gedurende de schoolloopbaan 

van de Urker zorgleerlingen in het regulier voortgezet onderwijs in vergelijking met 

zorgleerlingen uit andere gemeenten? 

 

De andere belanghebbenden kijken anders naar het verzuim bij de Urkers. Volgens onder 

andere de leerplichtambtenaren verschillen de Urker leerlingen hierin niet. Volgens Aandacht 

                                                 
109 Zie ‘Andere soortgelijke gemeente’ in paragraaf 1.6 voor verder uitleg over dit begrip. 
110 Zie zorgmeldingen Emelwerda College op p. 27. 
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+ verschillen de Urker leerling wel in zorg (bijlage 7). Echtscheiding is een van de oorzaken 

van problematiek bij de Urker leerlingen, volgens Aandacht +. Ook uit cijfers blijkt dat 

echtscheiding op Urk de laatste tien jaar is gestegen (zie paragraaf 6.4). Dhr. Zuijderduijn geeft 

juist aan dat er veel zorgvragen zijn bij de afdeling techniek (bijlage 12).  

 

Anders dan bij onderzoeksvraag 3 zijn de Urkers niet oververtegenwoordigd in het ZAT, 

volgens de leerplichtambtenaren. Dhr. Zuijderduijn geeft wel aan dat er signalen zijn van 

eventuele oververtegenwoordiging van de Urker leerlingen in het ZAT. Opvallend is dat er 

gezegd wordt dat Genemuidenaren op Urkers lijken qua gedrag, maar dit is niet terug te zien 

in cijfers.  

 

De Urker leerlingen verschillen volgens de andere belanghebbenden in zorg in vergelijking 

met leerlingen uit andere soortgelijke gemeenten. Over verzuim kon geen duidelijk beeld 

geschetst worden door de andere belanghebbenden.  

 

7.5 Antwoord op de probleemstelling 

De probleemstelling luidt als volgt: 

 

‘In hoeverre zijn Urker leerlingen op het regulier voortgezet onderwijs oververtegenwoordigd 

bij het aantal verzuim- en zorgmeldingen in vergelijking met leerlingen uit een andere 

soortgelijke gemeente in het schooljaar 2017/2018?’ 

 

Uit onder andere cijfers is gebleken dat de Urkers op zowel Pieter Zandt Scholengemeenschap 

als Emelwerda College bovenmatig verzuim hebben. Opvallend is dat juist de 

leerplichtambtenaren niet spreken van overmatig verzuim bij de Urker leerlingen. Pieter Zandt 

Scholengemeenschap geeft zelf ook aan dat verzuim hoog is bij de Urker jongeren. Ook pieken 

de Urker leerlingen in de zorgmeldingen, vooral op Pieter Zandt Scholengemeenschap. 

Volgens Pieter Zandt Scholengemeenschap is er veel sprake van externaliserende 

problematiek. Dit zorgt er ook voor dat de Urkers relatief gezien oververtegenwoordigd zijn in 

de Quvier. Dit laten de cijfers zien, maar gaf mevr. Bouman ook aan in het interview. Ook zijn 

ze volgens de teamleiders oververtegenwoordigd in de zorg en het ZAT. Dit is op Emelwerda 

College niet zo.  

 

De cijfers en de scholen geven aan dat Urker leerlingen oververtegenwoordigd zijn in het ZAT. 

Er worden meer Urker leerlingen besproken dan leerlingen uit andere soortgelijke gemeenten. 

Dit blijkt uit cijfers en de interviews. Opvallend is dat er gezegd wordt dat Genemuidenaren op 

Urkers lijken qua gedrag. Dit is niet terug te zien in de cijfers.  

 

De Urker leerlingen zijn duidelijk oververtegenwoordigd in zowel zorg als verzuim, in 

vergelijking met leerlingen uit andere soortgelijke gemeenten. Het is niet duidelijk of Urker 

leerlingen meer zorg nodig hebben gedurende hun schoolloopbaan, in vergelijking met 

jongeren uit andere soortgelijke gemeenten.  
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H8 Aanbevelingen 
 

In dit hoofdstuk worden aan de hand van de resultaten, analyse en conclusies van de 

onderzoeksvragen en de probleemstelling, aanbevelingen gegeven aan de gemeente Urk. De 

volgende adviezen worden aan de gemeente Urk gegeven: 

 

In gesprek met de betrokken scholen 

 

Uit de interviews met de betrokkenen en de cijfers is niet duidelijk geworden waarom er meer 

Urker zorgleerlingen zijn, in ieder geval op Pieter Zandt Scholengemeenschap. Ook is er niet 

duidelijk waarom Urker leerlingen meer spijbelen dan de leerlingen uit andere soortgelijke 

gemeenten. Door in gesprek te gaan met zowel Pieter Zandt Scholengemeenschap als 

Emelwerda College, kan er eventueel een duidelijker beeld weergegeven worden van de 

zorgleerlingen en het verzuim bij alle Urker leerlingen.  

- Levert de school de juiste zorg aan zorgleerlingen? 

- Staat het aantal zorgmeldingen wel in verhouding? 

- Waar zitten de zorgleerlingen?  

- Waarom zijn ze een zorgleerling?  

- Is er een verband tussen zorg en verzuim?  

- Wat zijn de oorzaken van verzuim? 

- Op welke afdelingen is het verzuim het hoogst? 

Dit zijn vragen die gesteld kunnen worden om het beeld van zorgleerlingen en verzuim 

duidelijker te krijgen. Wanneer dit beeld duidelijker zou zijn, helpt dit bij een eventueel dieper 

onderzoek naar de oorzaak van de oververtegenwoordiging van de Urker zorgleerlingen. Het 

is voor scholen belangrijk om goed te kijken naar het Schoolondersteuningsprofiel en de rol 

van de gemeente bij een zorgleerling. Ook is het voor de scholen belangrijk om naar hun 

verzuimprotocol te kijken. Pieter Zandt Scholengemeenschap heeft zelf namelijk aangegeven 

dat hun verzuimbeleid te soepel is. Dit kan de gemeente meenemen in het gesprek met de 

betreffende school. 

 

Dieper onderzoek naar oorzaak van oververtegenwoordiging 

 

Uit dit onderzoek is geen oorzaak naar voren gekomen. Het verzuim is op beide scholen groot, 

maar Pieter Zandt Scholengemeenschap heeft vooral veel zorgmeldingen. Er worden door 

verschillende partijen wel eventuele oorzaken genoemd, maar het is onduidelijk waarom juist 

de Urkers meer zorg nodig hebben en meer verzuimen. Dit kan duidelijk worden door in 

gesprek te gaan met de betrokken scholen. Het kan zijn dat op gemeentelijk niveau iets moet 

veranderen om deze oververtegenwoordiging aan te pakken. Het is belangrijk om extra 

onderzoek te doen, om zo het onderwijs voor de Urker jongeren zo goed mogelijk te kunnen 

inrichten en ze op de juiste weg te helpen naar arbeid. Dit onderzoek kan gedaan worden als 

afstudeeronderzoek door een SJD-student of door een bureau. Door te onderzoeken wat de 

oorzaak is van de oververtegenwoordiging, kan het probleem vanaf de kern aangepakt worden 

en zal het verzuim en de vraag naar zorg af kunnen nemen. Ook door in gesprek te gaan met 

de scholen waar Urker leerlingen naartoe gaan, niet alleen Emelwerda College en Pieter Zandt 

Scholengemeenschap, kan er een eventuele oorzaak gevonden worden. Er zijn meer scholen 

die een andere kijk op het probleem kunnen hebben. Dit onderzoek kan ook op landelijk niveau 

plaatsvinden. Zoals door verschillende personen in interviews is aangegeven, is het gedrag van 

de Urkers ook kenmerkend voor leerlingen uit Katwijk of uit vissersdorpen in Zeeland. De 

scholen daar kunnen een oorzaak hebben voor het gedrag, die ook voor Urk kan gelden.  
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Lijst van veelgebruikte afkortingen en begrippen 

Afkortingen 
ASS  Autisme Spectrum Stoornissen 

CBS   Centraal Bureau voor de Statistiek 

CLZ  Commissie Leerlingenzorg 

DUO   Dienst Uitvoering Onderwijs 

DSM  Diagnostic and Statistical Manual of Mental Disorders 

ESAR  Elektronisch Signaleringssysteem Alle Risicojeugd 

GGD   Gemeentelijke Gezondheidsdienst 

Havo  Hoger algemeen voortgezet onderwijs 

IB’er  Intern Begeleider 

LEA  Lokale Educatieve Agenda 

Lpw    Leerplichtwet 1969 

Lwoo  Leerwegondersteunend onderwijs 

MAS  Methodische Aanpak Schoolverzuim 

Mbo  Middelbaar beroepsonderwijs 

MDO  Multi Disciplinair Overleg 

NOP  Noordoostpolder 

OOGO  Op Overeenstemming Gericht Overleg 

Po  Primair onderwijs 

Pro  Praktijkonderwijs 

RTO  Rondetafeloverleg 

So  speciaal (basis)onderwijs 

SOP  Schoolondersteuningsprofiel 

Vmbo  Voorbereidend middelbaar beroepsonderwijs 

Vmbo-t Voorbereidend middelbaar beroepsonderwijs theoretische leerweg 

RefSVO  Reformatorisch Samenwerkingsverband Voortgezet Onderwijs.  

RMC  Regionale Meld- en Coördinatiefunctie  

Vo  Voortgezet onderwijs 

Vso  Voortgezet speciaal onderwijs 

Vwo  Voorbereidend wetenschappelijk onderwijs 

ZAT  Zorg Advies Team 

 

Begrip 
Oververtegenwoordiging 

Volgens de Van Dale betekent oververtegenwoordiging het volgende: ‘Het (relatief) te sterk 

vertegenwoordigd zijn’.111 In dit onderzoek wordt bedoeld dat een bepaalde groep of 

verschijnsel, in dit geval de Urker jongeren die zorg nodig hebben tijdens hun schoolloopbaan, 

bovengemiddeld aanwezig zijn. 

 

  

                                                 
111 Vandale.nl (zoek op: oververtegenwoordiging). 
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Bijlage 1 Verzuimprotocol 
 

Verzuimprotocol Noordoostpolder en Urk 
Belangrijkste uitgangspunt voor dit verzuimprotocol is het vroegtijdig signaleren van zorg bij 

de leerling. Onderstaand protocol is een richtlijn wanneer leerplicht een melding verwacht. 

Voorop staat, dat als er zorg om een leerling is, er altijd eerder bij leerplicht gemeld mag 

worden. Voorwaarde hierbij is wel, dat er door school al een eerste stap is gemaakt richting 

leerling en ouder(s), in de vorm van een gesprek.  

 

TE LAAT  

 Regels van school zijn van toepassing (bijv.; eerder melden de volgende dag, vierkant 

rooster, etc.)  

 School heeft een gesprek met leerling en ouders  

 

Bij 12 keer of meer te laat:  

 School meldt bij leerplicht.  

 Leerplicht bepaalt de wijze van afhandeling per individuele casus. (Verzuimgesprek, 

officiële waarschuwing, pv Halt/OM)  

 

SPIJBELEN  

 Regels van school zijn van toepassing (bijv.; nablijven, uren dubbel inhalen, etc.)  

 School heeft een gesprek met leerling en ouders  

 

Bij 12 lesuren of meer spijbelen:  

 School meldt bij LPA  

 Leerplicht bepaalt de wijze van afhandeling per individuele casus. (Verzuimgesprek, 

officiële waarschuwing, pv Halt/OM)  

 

ZIEKTEVERZUIM  

Ziekteverzuim is een signaal voor voortijdig schoolverlaten en zorg. Het signaleren en 

onderzoeken van de aard van het verzuim ligt bij de school. De school schakelt bij twijfel de 

jeugdarts in.  

Vroegtijdig melden van veelvuldig ziekteverzuim bij de leerplichtambtenaar is gewenst.  

 

In de volgende situaties dient melding te worden gedaan bij de leerplicht:  

 Bij een totaal van 60 uren ziekteverzuim;  

 Bij het inschakelen van de jeugdarts;  

 Als de leerling over een periode van twee maanden drie keer (of meer) voor één of twee 

lesdagen ziek is gemeld;  

 Op een andere manier opvallen vanwege hun ziekteverzuim (bijvoorbeeld leerlingen 

die altijd bij een bepaald vak of op een bepaalde lesdag ziek zijn, regelmatig ziek naar 

huis gaan of een bovengemiddeld totaal verzuim hebben);  

 Bij twijfel.  

 

De leerling en eventueel ouder(s) hebben een gesprek met de leerplichtambtenaar tijdens het 

verzuimspreekuur op school. Vervolgens beslist de leerplichtambtenaar het vervolg. Dit kan 

zijn: een proefperiode afspreken, een traject gericht op ondersteuning, aanmelding bij de GGD 

jeugdarts (ziekteverzuimproject).   
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Bijlage 2 Topiclijst interviews 
Intro en vraag voor opname. 

 

1. Hoe lang werkzaam bij organisatie (gemeente, school, samenwerkingsverband) 

2. Zorgleerlingen 

a. Raadpleegt u het voorliggende werkveld/voorveld? 

b. Wanneer in beeld? (welke leeftijd/schooljaar) 

c. Wat voor soort zorgvragen en welke komen het meeste voor? 

d. Welke route wordt er gelopen met een zorgleerling? 

e. Wie heeft de verantwoordelijkheid om de zorgleerling te volgen, nadat deze 

op zijn plek zit? En hoe volgen jullie die? 

3. ZAT 

a. Hoe vaak? 

b. Wat is het voordeel van het ZAT? 

c. Hoe is de verdeling van jongeren uit verschillende gemeentes? (zijn er 

jongeren uit bepaalde gemeentes die vaker in het ZAT besproken worden, dan 

anderen?) 

d. Wat is uw rol/de rol van uw organisatie bij het ZAT en hoe wordt die expertise 

ingezet?  

4. Beeld van Urker jongeren (in de klas, met verzuim, met zorg, algemeen) 

a. Vergelijking met jongeren uit andere gemeenten 

b. Stel dat het beeld anders is in vergelijking met andere jongeren: Wat is 

volgens u de oorzaak?  

c. Waarom denkt u dat? 

d. Heeft u het idee dat dit zou kunnen veranderen (protocol/werkwijze of 

veranderingen in communicatie)? 

 

Heeft u zelf nog vragen of opmerkingen?  

 

Extra vragen voor het samenwerkingsverband (tussen thema 1 en 2). 

1. RefSVO: Waarom een apart samenwerkingsverband naast Berséba?  

2. REFSVO: Hoe is de samenwerking met Berséba? 

3. Hoe betrokken bent u bij de Urker leerlingen? 

4. Is dit in verhouding met leerlingen uit andere gemeenten? 

 

Extra vragen leerplichtambtenaar (tussen thema 1 en 2) 

1. Hoe is de samenwerking tussen school en leerplicht  

2. Verzuim 

a. Hoe is het verzuim geregeld? 

b. Hoe vaak is er spreekuur?  

c. Is er samenwerking met andere gemeenten? 

3. VSV’ers 

a. Hoe pakken jullie VSV’ers aan?  

b. Hoe is hierbij de samenwerking met de school? 
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Bijlage 3 Interview mevr. Bouman, Pieter Zandt Scholengemeenschap 
 

Hoe lang ben je al werkzaam bij het Pieter Zandt? 

Ik ben al vanaf 2007 werkzaam bij Pieter Zandt. Daarvoor ben ik ook bij Pieter Zandt betrokken 

geweest vanuit Driestar Educatief. Nu ruim twee jaar in mijn huidige functie. Daarvoor was ik 

de orthopedagoog van Pieter Zandt. Ik ben nu ook betrokken bij alle vestigingen van Pieter 

Zandt. 

 

Wat zijn de voordelen daarvan? 

Ja, ik vind het voordeel van beleidsmedewerker. Wat ik als orthopedagoog vaak merkte dat 

leerlingen in begeleiding kwamen of hulp vragen, dat ik mij afvroeg of wij niet eerder hadden 

kunnen ingrijpen om dit te kunnen voorkomen. Dus veel preventiever werken. Dit is ook een 

van de redenen dat ik toen gesolliciteerd heb op deze functie.  

Ik kwam als orthopedagoog op heel veel scholen. Dat had zo zijn voordelen. Ik kon kijken hoe 

het daar was en leerde er ook weer van, maar ik vind het nu wel prettig dat ik elke dag voor 

dezelfde school aan het werk ben. Ik heb meer continuïteit en ik vind het mooi dat ik op alle 

locaties van PZ werk, want ik heb daardoor hele korte lijntjes. Ik kom ook elke week op alle 

locaties en dat werkt heel goed.  

 

Zorgleerlingen 

Ben je dan ook al vanaf het begin betrokken bij een zorgleerling? 

Nee, echt betrokken ben ik niet. In principe hebben wij de zorgstructuur dat de mentor 

signaleert en overlegt met de teamleider en teamcoach. Deze teamcoach is echt gericht op 

passend onderwijs. Ook spreekt de mentor de leerling en ouders. De teamleider en teamcoach 

kunnen samen zeggen dat het goed is om een leerlingbespreking te houden. De leerling wordt 

dan ingebracht in de leerlingbespreking (alle docenten van de leerling zijn hierbij aanwezig) 

en dan maken ze daar een plan. Komen ze daar niet verder? Dan gaan ze naar het ZAT en kom 

ik pas in beeld, als voorzitter van het ZAT. Als ik daarvoor al betrokken ben, dan is het meer 

in meedenken en advies. Volgens de structuur kom ik pas bij het ZAT in beeld.  

 

Raadpleeg je zelf het voorliggende werkveld? 

Wat de bedoeling is en dat gebeurt nu nog niet genoeg, is dat ze van de leerlingbespreking een 

verslag in Magister moeten zetten, samen met een handelingsplan. Ook moet er geëvalueerd 

worden. Als dit allemaal goed gedaan wordt, dan kun je in het systeem precies zien welke 

stappen er zijn gezet. Dan hoeven we ook niet apart nog met mensen om tafel te gaan, omdat 

we de informatie dan al hebben.  

 

Wanneer komen de zorgleerlingen meestal in beeld (bepaalde leeftijd/schooljaar)? 

We proberen ze zo vroeg mogelijk te ondervangen door nauw contact met de basisscholen te 

hebben, dit is de warme overdracht. Daarna gaan de teamleiders naar de basisscholen, waar 

leerlingen vandaan komen, om daar de leerlingen door te spreken. Dit gebeurt vaak met de 

IB’er en/of leerkracht groep acht. Komen daar al vragen voor extra ondersteuning naar voren? 

Dan wordt er een intakegesprek gepland, waar ouders en soms begeleiders bij zitten. Dan wordt 

er een uitgebreider gesprek gevoerd. Als dan al de inschatting wordt gemaakt dat er meer 

ondersteuning nodig is dan dat er in een gewone klas wordt aangeboden, dan vindt er gelijk 

een aanmelding plaats bij de commissie leerlingen zorg (CLZ). De CLZ gaat over toewijzing 

van extra ondersteuning, dus de arrangementen.  

Als er vanuit de basisschool nog geen vraag voor extra ondersteuning was, zie je vaak dat het 

eerste jaar wel redelijk gaat. Het probleem komt vaak naar voren in de tweede of derde klas. 

Dit komt denk ik doordat leerlingen in die schooljaren wat sterker in de puberteit komen. Ze 
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waren op de basisschool natuurlijk de oudste en komen dan hier binnen als de jongste. Ze 

houden zich dan nog erg in. Het is allemaal nieuw en zijn dan net wat gemotiveerder voor een 

nieuwe start. Je ziet ook wel dat ze in leeftijd meer beïnvloed worden door de groep. Die 

invloed kan positief zijn, maar als ze een groep om zich heen hebben van andere jongeren die 

ook grensoverschrijdend gedrag vertonen, dan nemen ze dit sneller over. Hierin zie je een 

beetje de groepsdynamiek. Het is denk ik de combinatie van de puberteit en gewend zijn op 

school. Je ziet de problematiek sterker in het vmbo dan havo/vwo. De vmboleerlingen gaan in 

de derde klas op stage en daar zie je ook leerlingen veranderen. Dan weten ze weer waar ze het 

voor doen en gaan ze meer over hun toekomst nadenken.  

 

Wat voor soort zorgvragen zijn er en welke komen het meeste voor? 

Zorgvragen zijn heel breed. Als ik kijk naar de Urkers is er vaak externaliserende problematiek. 

De problemen zijn meer naar buiten gericht. Ze zijn opstandig, dwars en brutaal. Ik denk dat 

cultuur hierin een grote rol speelt. Het gaat vooral om hoe mensen in elkaar steken en hoe ze 

communiceren. Ze reageren vrij direct. Leerlingen zeggen ook vaak: ‘maar thuis schreeuwen 

we ook tegen elkaar’. Die communicatiestijl zie ik ook terug in Kampen. Soms komen ze ook 

over alsof ze minder respect hebben voor de ander. Het hoeft niet zo te zijn dat ze het ook zo 

bedoelen. Ze zijn deze stijl gewend. Ik zie ook veel gezagsproblemen. Dit komt deels doordat 

vader vaak afwezig is. Vaders zijn juist strenger in een gezin dan moeder. Als vader dan niet 

aanwezig is, dan missen de kaders in een gezin. Moeder is vaak begripvol en lief en vindt het 

moeilijker om de kaders te bewaken in het gezin. Ik hoor vaak van moeders dat ze geen grip 

hebben op het gedrag van hun kind, maar dat ze dat ook een beetje laten gaan en het geen groot 

probleem vinden. Als jongeren thuis al weinig tot geen kaders hebben, dan is het lastig om op 

school wel kaders te hebben en je daaraan te houden.  

Ik denk ook dat het meespeelt dat er op Urk minder stil gestaan wordt bij je innerlijk en je 

gevoel. Toen ik nog als orthopedagoog werkte en ik vroeg aan een leerling: ‘wat vind je 

ervan/wat voel je?', dan vonden ze dit een rare vraag. Als ik doorvroeg, dan merkte ik dat ze 

weinig zicht hebben op hun gevoelens. Daarom denk ik ook dat er minder internaliserende 

problemen zijn. Minder depressiviteit. Dit zie ik in Staphorst juist heel erg terug. De problemen 

daar verinnerlijken erg. Leerlingen uit Staphorst zijn somber en piekeren erg veel. Daar keren 

de problemen heel erg naar binnen.  

Terwijl Staphorst ook heel erg zijn eigen cultuur heeft.  

Ja, klopt. Maar in Staphorst is de cultuur juist ‘problemen zijn privé’. Het is een 

schaamtecultuur. Je laat een ander vooral niet zien hoe beroerd je je voelt. Hier op Urk heb ik 

het idee dat privé niet bestaat. Alles is van iedereen en iedereen loopt zo bij elkaar binnen. Het 

is ook geen probleem als de buurvrouw hoort dat je schreeuwt. Om het zo zwart/wit te zeggen. 

In Staphorst heb je geen gedragsproblemen in de klas, daar zijn de problemen minder zichtbaar.  

 

Zie je de groepsdynamiek van de Urkers terug bij de Staphorsters?  

Ik heb de indruk dat dat ook speelt, maar wel iets minder. Ze trekken minder naar elkaar toe 

dan Urkers. Waar wij als school erg tegenaan lopen is dat Urkers het lastig vinden om de grens 

van een ander te zien. Ze laten anderen zelf makkelijk over hun grenzen heen gaan. Zo krijg je 

snel ruimte-nemend gedrag. Die ruimte moet ergens vandaan komen en gaat vaak ten koste van 

de ruimte van de andere leerlingen. Dat doen ze niet bewust.  

 

Welke route lopen jullie met een zorgleerling? 

Binnen de school heb ik er al iets over gezegd. Bij het ZAT kijken we of we externe hulp nodig 

hebben. Het is heel fijn om met externe hulp te overleggen. De drempel naar hulpverlening is 

voor ouders vrij groot, in Staphorst net zo. Alleen al Centrum Jeugd en Gezin (CJG) vinden 

ouders een drempel. Ze twijfelen ook of het wel wat oplevert. Voordat je ouders meekrijgt in 

een hulpverleningstraject, ben je een poos verder.  
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Wat is daar de reden van? 

Soms zien ze het niet als probleem, denk ik. Of ze denken dat het vanzelf wel goedkomt. Met 

opvoedingsproblemen net zo. Ze zien het anders en minder als een probleem. Wat ik zelf vind 

is dat het hulpverleningsaanbod op Urk te beperkt is. Het sluit niet aan bij de communicatiestijl. 

Ze zijn niet zo van praten en alle hulpverlening draait juist om praten. Hier zit volgens mij een 

kloof tussen. Het sluit niet goed aan. Jongeren gaan niet naar de hulpverlening toe, ouders 

denken dan vaak ‘laat ook maar, het lost niks op’ en hulpverleners denken dan ‘je moet wel 

willen en anders niet’. Dan gebeurt er niks, terwijl iedereen vindt dat er iets moet gebeuren. 

Hier komt volgens mij wel verandering in. Het zou helpen als er hulpverlening is die aansluit 

bij de Urker jongeren en dat je zelf ook denkt dat het gaat helpen. Nu verwijs ik soms en denk 

ik ‘gaat het wel helpen’.  

 

Wie is er verantwoordelijk om de leerling te volgen als hij op zijn plek zit? 

De mentor is bij ons de eindverantwoordelijke. Dit betekent niet dat hij alles zelf moet 

oplossen, maar die signaleert en gaat de zorgroute lopen. De teamleider is 

eindverantwoordelijke, voor zowel het onderwijs als de leerlingenzorg. Die kan ook signaleren, 

maar in eerste instantie ligt dit bij de mentor. In de Quvier krijgen ze een eigen Quvier-mentor.  

 

ZAT 

Hoe vaak hebben jullie een ZAT in een schooljaar? 

Voor iedere teamleider is er eens in de zes weken een ZAT.  

 

Wat vind je het voordeel van het ZAT? 

Het voordeel vind ik dat je een traject kan uitzetten voor een leerling, met elkaar. Je kan gelijk 

afspraken maken. Wie gaat wat doen en wanneer evalueren we. Dat vind ik het voordeel.  

 

Zijn er ook nog nadelen aan het ZAT? 

Ja, we hebben al eens gezegd dat we naar een ZAT 2.0 moeten, waar ouders dan bij zijn. Nu 

spreken we vaak af dat er een gesprek of MDO met ouders moet komen. Het zou helpen als ze 

er gelijk bij zijn. We zitten natuurlijk wel met reistijd. Leerlingen komen van ver weg en ouders 

vinden van Urk naar Kampen komen een stukje. Maar we moeten echt naar een ZAT 2.0. Dat 

ouders meteen mee kunnen denken en eventueel de leerling er ook bij. Vooraf betrekken is ook 

een optie. Daar moeten we echt in verbeteren.  

 

Hoe is de verdeling van jongeren uit verschillende gemeentes die in ZAT besproken worden? 

Mijn gevoel zegt dat er meer Urker leerlingen besproken worden. Als ik kijk naar Staphorst 

(iets kleinere locatie dan Urk), daar worden tien leerlingen in het ZAT besproken en hier zeker 

dertig. We hebben twee Quvier-klassen op Urk, maar Staphorst heeft daar geen behoefte aan. 

Daar zie je echt een duidelijk verschil. Quvier in Kampen heeft vier klassen en dat is voor een 

deel Urker leerlingen. Urker leerlingen zijn relatief gezien oververtegenwoordigd in de Quvier. 

Ik denk dat dat ook met de externaliserende problemen te maken heeft. Met name 

gedragsproblemen zijn lastig in een klas. Als leerlingen stemmingsproblemen hebben of 

angstig zijn, daar kun je veel makkelijker in een groep wat mee doen dan gedragsproblematiek. 

Gedragsproblematiek heeft veel invloed op een groep en de lessen.  

 

Wat is je rol in het ZAT?  

Ik ben de voorzitter van het ZAT. Ik leid het gesprek en vind het belangrijk dat iedereen zijn 

zegje kan doen tijdens het overleg. Ook vind ik het belangrijk dat er afspraken gemaakt worden 

en dat iedereen zich in deze afspraken kan vinden.  
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Verder vind ik de randvoorwaarden erg belangrijk. Daar bedoel ik mee dat de verslagen in 

Magister worden gezet en dat het organisatorisch goed loopt.  

 

Word je expertise vanuit beleid nog ingezet tijdens het ZAT? 

Ja, met name andersom. In ZAT zie ik soms dat bepaalde dingen niet goed geregeld zijn. Soms 

signaleer ik dingen waar we geen beleid op hebben of het beleid sluit hier niet op aan. Daarom 

vind ik het zo belangrijk om mentoren te spreken, want die zitten heel dicht op de leerlingen 

en de leerlingbegeleiding. Die geven de meest waardevolle informatie. Als die zeggen ‘het is 

niet te handelen in de klas’, dan kan ik dat signaleren en er iets mee doen. Juist de signalen die 

ik oppik in het ZAT, gebruik ik voor het beleid. Soms zie ik ook bepaalde expertise bij een 

mentor die we kunnen benutten om leerlingen te helpen. Ik wil juist vanuit de praktijk werken. 

Vanuit beleid wil ik wel dat de procedures gevolgd worden en de structuur wordt gebruikt. Ik 

kan er heel slecht tegen als ad hoc opeens een leerling aangemeld moet worden voor 

bijvoorbeeld de Quvier. Hier krijg ik echt de kriebels van. Als ik dan terugkijk in het systeem 

bij die leerling, zijn er veel problemen (zoals verzuim) niet opgepakt. We hebben een 

zorgstructuur en ik vind dat die ook zo gebruikt moet worden. Om te zorgen dat dit ook zo 

gebeurt, wordt mijn expertise van beleid ingezet tijdens het ZAT. Ik probeer, ook tijdens het 

ZAT, zo planmatig mogelijk te werken. Het kan echt nog wel beter. 

 

Urker jongeren in het onderwijs 
Wat is jouw beeld van Urkers hier op school (in de klas, op het gebied van verzuim, zorg en in 

het algemeen)? 

Wat ik zie is dat ze heel erg contact zoeken. Dit vind ik een hele mooie kant aan de Urker 

gemeenschap. Urker leerlingen zijn altijd op zoek naar verbinding met de mensen om hen heen. 

Ik heb eens een Urker leerling begeleid als orthopedagoog en die groette mij altijd op de gang, 

terwijl andere leerlingen dat helemaal niet zo snel doen. Dat vind ik een mooie kant en die 

zouden we nog wat meer moeten benutten. Daarnaast hebben ze wel de neiging om heel veel 

ruimte in te nemen. Fysiek ook, ze nemen grote stappen en lopen breed. Ook in volume en 

bombarie. De Urkers spijbelen wel meer dan de andere leerlingen.  

 

Observeer je wel eens in een klas? 

Het hoort niet bij mijn functie, maar ik zou het wel graag willen doen. Het komt er nu te weinig 

van. Ik zou het graag willen doen om zo meer zicht te hebben op de leerlingen. Van de 

teamcoaches, die wel observeren, hoor ik wel terug dat er bij vmbo meer problematiek in de 

klas is. Je ziet ook wel dat de Urkers hier een groter aandeel in hebben dan de andere leerlingen. 

Ik vind het wel lastig om zo te zeggen, omdat ik geen cijfers heb om het op te baseren. Ik denk 

dat de Urkers meer moeite hebben met de regels en grenzen.  

 

Heb je het idee dat het autoriteitsprobleem zal verdwijnen?  

Wat ik hoop is dat de Urker gemeenschap gaat kijken of ze het wel allemaal juist doen. Maar 

dit is iets wat zal gebeuren op de hele lange termijn. Drank- en drugsgebruik is ook een 

probleem. Ik zou willen dat iedereen wat meer stelling nam. Dat ze dit niet willen met elkaar. 

Alcohol en roken is geaccepteerd in de gemeenschap. Als wij een beter preventief aanbod 

hebben, waarin jongens met vaders en meiden met moeders aan de slag gaan, dan kunnen wij 

veel bereiken, denk ik. Urk is een samen-cultuur, dus juist de moeders en dochters bij elkaar. 

Ze kunnen dan van elkaar leren.  
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Heb je het idee dat er iets zou kunnen veranderen in protocol, werkwijze of in verandering van 

communicatie om het beeld van de Urkers anders te maken? 

Sommige docenten van vestiging Kampen vertellen wel eens over het gedoe soms met Urkers 

in de klas. Als Urker docenten dat dan horen, springen ze meteen in de bres ‘ja, maar …’. We 

zouden meer moeten kijken naar hoe we de mooie kanten van de Urker leerlingen kunnen 

benutten. Waar liggen hun behoeftes. Bijvoorbeeld wat ik net zei over die verbinding. Eigenlijk 

zou het voor een Urker leerling goed zijn dat de docent ze bij de deur van het klaslokaal welkom 

heet. Dat ze gezien worden. Dat ze met zoveel bombarie binnenkomen, is omdat ze gezien 

willen worden. Als er in de hal niemand is die ze ziet en bij de deur van het klaslokaal ook niet, 

dan blijven ze stampij maken in het klaslokaal totdat iemand ze ziet. De Urkers hebben een 

mooie binnenkant. Ze hebben veel over voor de ander en zijn erg meelevend. Ze nemen ook 

makkelijk de leiding. Het kan zijn dat ze kwaliteit hebben op het gebied van leidinggeven. 

Misschien moeten we hier ook iets mee doen. We moeten hun kwaliteiten positief gaan 

benutten.  
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Bijlage 4 Interview dhr. Stip, Emelwerda College 
 

Hoe lang werk je al bij het Emelwerda College? 

Ik werk nu vanaf 2000 bij het Emelwerda College. Daarvoor heb ik tussen 1976 en 1985 ook 

bij de Schakel gewerkt, en vijftien jaar in het speciaal onderwijs. In 2000 ben ik weer bij het 

Emelwerda College gekomen.  

 

Zorgleerlingen  

Raadpleeg je zelf het voorliggende werkveld als het om zorgleerlingen gaat? 

Ja, met name dat we kijken waar ze vandaan komen. Maar dat heeft vooral te maken met de 

diagnose die gesteld is. Of ze nou uit Vollenhove of Urk komen maakt niet heel veel uit. Je 

gaat kijken naar de voorgeschiedenis.  

 

Wanneer komen ze in beeld, welk schooljaar? 

Dat is heel verschillend. Er zijn natuurlijk leerlingen die in beeld komen als ze van het Berechja 

hier heen komen. Die leerlingen moeten dan wennen aan een nieuwe plaats, andere manier van 

lesgeven, andere docenten en grootte van de school et cetera. Er zijn ook leerlingen die in de 

derde klas komen, of leerlingen die in de vierde klas hier instromen. Er is niet een bepaald 

schooljaar of leeftijd wanneer de leerlingen in beeld komen. Dat is afhankelijk van factoren. 

 

Wat voor soort zorgvraag komt er meestal voor? 

Het heeft te maken met gedragsproblemen, huiswerkproblemen en soms ook problemen in de 

huiselijke kring, zoals gescheiden ouders. Maar ook dat verandert niet veel met andere 

gezinnen uit andere plekken, zoals Emmeloord. Er is vaak sprake van een combinatie van 

factoren. 

 

Welke route lopen jullie dan met de leerlingen? 

We hebben eerste-, tweede-, en derdelijns begeleiding. De eerstelijns is de mentor en de 

afdelingsleider. De tweedelijns is het Intern Zorg Overleg (IZO-)Team of Aandacht +, waar 

leerlingen worden besproken als de vraag te groot wordt of als de mentor en afdelingsleider 

het niet meer aan kunnen. Lukt dat niet, dan komen we bij het ZAT terecht. Dan gaan we Multi-

gedisciplineerd kijken wat de problemen zijn en of we die kunnen ontdekken. De eerste-, 

tweede- en derdelijns begeleidingschema’s zijn duidelijk, maar worden niet altijd opgevolgd.  

 

Wie heeft de verantwoordelijkheid om de zorgleerling te volgen? 

In principe is dat de mentor of de afdelingsleider. Als zorgcoördinator is er wel een positie 

maar het is niet helemaal duidelijk waar in de hiërarchie die staat. Ik heb wel adviserende taken 

maar de beslissingsbevoegdheid ligt bij de afdelingsleider en mentor.  

 

Zijn zij ook degenen die de leerling in de gaten houden wanneer die op de goede plek zit als 

die nog binnen de school is? 

Als hij/zij nog binnen de school zit doe ik dat samen met de afdelingsleider en zorg ik dat ze 

op de goede plek terecht komen en blijven. We volgen de leerling dan via het 

leerlingvolgsysteem. Hierin kunnen wij dan het probleem zetten en de ondernomen acties erbij 

vermelden. Dit is voor iedereen zichtbaar en er staat duidelijk welke stappen zijn ondernomen 

en of het geholpen heeft. De mentor voert gesprekken met de leerling om te kijken hoe het gaat. 

Die is het eerste aanspreekpunt. De mentor heeft ook de meeste regie, ik coördineer en schep 

faciliteiten. Er zijn een aantal leerlingen die ik alleen op papier ken, die worden aangemeld en 

die heb ik zelf nooit in de klas gehad. Dus dan ben je afhankelijk van wat het docententeam 

zegt en wat je in het leerlingvolgsysteem ziet.  
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ZAT 

hoe vaak hebben jullie een ZAT? 

We hebben het ZAT zes keer per schooljaar en we maken ook wel eens gebruik van de 

specialistentafels. Bij ZAT werden er in het begin heel veel leerlingen aangemeld, dat is nu 

veel minder. Door alle andere omstandigheden zijn sommige leerlingen al veel beter in beeld. 

Sommige dingen zijn al door de verzuimcoördinator in gang gezet, het is dus dan niet zo dat er 

een nieuw probleem is, want die is dan al aanwezig en opgepakt. Het Zat is namelijk eens in 

de zes weken en soms kan je niet zo lang wachten met een probleem, dus dan gaan we eerst 

naar een specialistentafel of we plannen een rondetafeloverleg. Dat gebeurt nu vrij veel.  

 

Wat vind je zelf de voordelen van het ZAT? 

Je kunt met elkaar afspreken wie wat doet en je weet wat er gebeurt. Hoewel dat met een 

rondetafeloverleg ook goed kan. Als je maar weet welke instanties er mee bezig zijn en wat die 

doen, waar we elkaar kunnen helpen. Het is vooral handig om te weten of we niet nog een keer 

hetzelfde doen. Als het de eerste keer niet werkt dan moeten we het de tweede keer ook niet 

gaan proberen. Het is meer het afstemmen en inventariseren van welke hulpverlening er al in 

gang is gezet en of dat effect heeft gehad, zo niet, wat moeten we anders doen om het wel voor 

elkaar te krijgen. Bij een rondetafeloverleg zitten de ouders er wel vaak bij. Het ZAT is 

anoniem of met inbreng van de ouders. Dat de ouders in ieder geval weten dat de gesprekken 

worden gecommuniceerd via de mentor of afdelingsleider met de ouders. Dan weten zij ook 

wat er afgesproken is.  

 

Is er een bepaalde verdeling van jongeren uit de NOP en Urk? 

Nee, het heeft vaak te maken met gezinsomstandigheden thuis. Het heeft vaak te maken met 

gebroken gezinnen, waaruit de problemen voortvloeien. Dat heeft niet specifiek met 

Emmeloord of Urk te maken. Als je dan wat verder kijkt bij de problemen die er aangemeld 

worden, is vaak een gebroken gezin, niet altijd, (de oorzaak van de) problematiek.  

 

Wat is jouw rol bij het ZAT en hoe wordt die expertise ingezet? 

Ik ben de voorzitter van het ZAT. Het is niet echt een deelnemende rol, je leidt de vergadering 

en stuurt het overleg. De mentor of afdelingsleider brengt het probleem in. Als voorzitter roep 

ik de vergadering bij elkaar en ik zorg dat de notulen ook weer bij de mensen terecht komen.  

 

Urker jongeren in het onderwijs 

Wat is jouw beeld van Urkers hier op school (in de klas, op het gebied van verzuim, zorg en in 

het algemeen)? 

Bij sommige scholen is de zorgcoördinator ook verzuimcoördinator, maar dat is hier op school 

anders. Dus over verzuim kan ik niet veel zeggen. Ik zie wel leerlingen die een aantal weken 

afwezig zijn, maar de verzuimcoördinator pakt dat op. De Urkers zijn altijd wel aanwezig, niet 

negatief, maar ze hebben wel bepaalde kenmerken. Je haalt ze er wel snel uit. Bepaalde dingen 

doen ze wat laconiek over.  

 

Kun je dan ook voorbeelden noemen? 

Met spijbelen of hoe ze met een collega omgaan. Dat u/jij hebben ze niet altijd door en dat is 

niet zo bedoeld, maar de verhoudingen door hun dialect komen nog wel eens wat apart over. 

Dat zijn ze vanuit Urk zo gewend. Hun houding is ook vaak: niet zo moeilijk doen. Ze wuiven 

het wat gemakkelijk weg. Voor ons is dat soms een probleem, terwijl het voor hen helemaal 

geen probleem is.  

 

 

 



52 

 

Kun je een vergelijking maken met jongeren uit de Noordoostpolder? 

Op gebied van gedragsproblemen niet, vind ik tenminste. Over het algemeen hoor je het dialect 

direct en ze trekken wat meer naar elkaar toe. Net als de Friezen bij elkaar, gaan ze hier ook in 

het Urkers met elkaar verder. Friezen praten ook Fries met elkaar. Ze vallen wel wat op. De 

Urkers hebben uitgesproken ideeën over seks bijvoorbeeld. Daar denken ze op Urk heel anders 

over. Ze zijn dan bijvoorbeeld heel strak over muziek die in de school wordt afgespeeld. Toen 

in de kantine Radio 538 aan stond, zijn er een aantal mensen, meeste ouders waren Urkers, 

geweest die daar bezwaar tegen maakten. Dat heeft meestal te maken met hun religie. Zij 

trekken wel het eerst aan de bel. Ze hebben bepaalde ideeën en die dragen ze ook makkelijk 

uit.  

 

Waarom vallen de Urkers zo op? 

De cohesie van Urkers is vrij groot ten opzichte van niet-Urkers. Ze hebben een bepaalde clan, 

bepaalde ideeën en ‘bij ons op Urk doen wij dat zo.’  

 

Zie je dat dan ook terug bij de leerlingen uit Friesland? 

Wat minder, maar we hebben hier ook minder leerlingen uit Friesland. We hebben hier een 

Urker gemeenschap waar leerlingen naar toe gaan. Marokkanen trekken ook erg naar elkaar 

toe, evenals de Eritreeërs. De leerlingen uit Lemmer zijn vrij onderbezet, we hebben niet zoveel 

leerlingen uit Lemmer. We hebben wel wat leerlingen uit Vollenhove en randgemeenten maar 

die hebben we niet in groten getale en die bij elkaar klitten. Die leerlingen gaan wat meer op 

in de massa.  

 

Denk je ook dat ze elkaar op school opzoeken? 

De Urkers wel ja. Er is een saamhorigheid en ze kennen elkaar ook uit het dorp. Ze kunnen 

meteen horen wie ook een Urker is. Ze trekken wat meer naar elkaar toe en daar is niks mis 

mee. 

 

Heb je het idee dat er iets zou kunnen veranderen in protocol, werkwijze of in verandering van 

communicatie om het beeld van de Urkers anders te maken? 

Lastige vraag. Er heerst wel een bepaald idee over Urk en ik denk wel dat het wel zal 

veranderen maar dat het zijn tijd nodig zal hebben. Men heeft een bepaald idee over Urkers en 

zo’n beeld dat je van Urkers hebt, zal wel minder worden. Urk is een eiland en daar heb je snel 

een bepaald beeld bij. De Urkers zijn vaak recht door zee en harde werkers. Als ze je mogen, 

dan kun je alles met ze doen, maar als ze de pik op je hebben dan lig je er ook uit. Dat zijn 

allemaal van die vooroordelen die zo gegroeid zijn en die waarschijnlijk helemaal niet waar 

zijn, maar dat leeft nog wel altijd.  

 

Zijn die vooroordelen dan heel sterk hier op school? 

Misschien, per persoon verschillend. Ik kan alleen over mezelf spreken en ik heb eigenlijk 

vanaf dat ik hier kwam veel met Urkers te maken gehad maar ik heb daar niet veel van gemerkt. 

Vroeger hoefden de leerlingen ook niet altijd hun best te doen, want er was altijd wel een plekje 

in de vis voor hem/haar. De Urkers zijn harde werkers en dat beeld leeft nog steeds. Dit 

waarderen een heleboel mensen in ze. Je kunt altijd op ze rekenen.   
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Bijlage 5 Interview teamleiders Emelwerda College 
 

Hoe lang zijn jullie al werkzaam bij het Emelwerda College? 

Havo: Ik ben Lucienne Bunt en ben al meer dan twintig jaar werkzaam bij het Emelwerda 

College. Eerst als docent en op een gegeven moment ben ik afdelingsleider bij afdeling vmbo 

zorg en welzijn geweest en daarna ben ik afdelingsleider van havo bovenbouw geworden, nu 

acht jaar geleden. Nu zestien jaar afdelingsleider op het Emelwerda.  

H/v: Ik ben Niels van der Zandt en ik werk sinds januari 2018 als afdelingsleider van havo/vwo 

onderbouw.  

Mavo: Ik ben Marja Dragt en ik werk sinds januari 2009 bij het Emelwerda College. Sinds 

november 2015 ben ik afdelingsleider van de mavo.  

Vwo: Ik ben Ton van Veldhuijzen en 22 jaar werkzaam op het Emelwerda. Eerst als docent, 

later als decaan havo en de laatste twaalf jaar als afdelingsleider vwo bovenbouw en 

examencoördinator havo-vwo. 

 

Zorgleerlingen 

Raadplegen jullie zelf het voorliggende werkveld? 

Havo: Wij kijken naar de dossiers van de leerling en of er op de basisschool al iets is 

geconstateerd. Wij kijken niet naar de sociale kaart per gemeente, omdat wij leerlingen uit 

Lemmer, Urk en Noordoostpolder hebben. We behandelen alle leerlingen op dezelfde manier. 

De leerling staat centraal.  

Vwo: Ik bekijk het leerlingendossier in Magister als ze in de derde klas op mijn afdeling 

binnenkomen. Ook de ‘warme overdracht’ door collega afdelingsleider onderbouw is 

belangrijk. 

 

In welk schooljaar komen de meeste zorgleerlingen in beeld? 

Havo: Ik denk dat dat per jaar wisselt. Ik heb heel veel problemen in vier havo en dat is ook 

een landelijk probleem. Daar beginnen ze vaak te laat te komen en te spijbelen. Ik denk dat het 

vooral te maken heeft met dat ze zich gaan afzetten tegen thuis en tegen school en sommigen 

zijn niet gemotiveerd. In havo vier heb ik veel leerlingen die absent zijn. In verhouding 

spijbelen ze niet eens veel bij ons, ziekmeldingen zijn wel echt een probleem. (Dit zijn echt de 

zorgleerlingen op gebied van verzuim.) 

Mavo: Ik denk ook dat het bij mij meer in de bovenbouw is dan in de onderbouw.  

H/v: Bij mij komen er bij de aanmeldingen al wat zorgleerlingen in beeld. Wanneer ze starten, 

gaat het vaak prima. Rond de kerst haken sommigen af of komen weer in beeld. Wij zien dan 

dat we het stukje zorg dat we hebben meegekregen vanuit het basisonderwijs, moeten gaan 

omzetten in interventies. Je ziet op een gegeven moment in de tweede klas een aantal 

zorgleerlingen weer terugkomen.  

Mavo: Zorgleerlingen wat betreft dyslexie, PDD-NOS of autisme hebben we in alle jaren.  

Havo: Soms worden leerlingen in de bovenbouw een zorgleerling, maar dat is een enkeling. 

Soms niet eens met vermoedens vanuit het basisonderwijs. Ik heb er elk jaar wel een paar.  

Mavo: Bij sommige leerlingen in het eerste jaar hebben wij al het vermoeden dat ze dyslexie 

hebben, dan laten we ze testen. Je kan namelijk extra ondersteuning krijgen en dat levert een 

leerling heel veel voordelen op. Ze krijgen namelijk extra tijd bij toetsen en examens.  

Vwo: meestal in klas drie vwo als ze mijn afdeling binnenkomen. Een enkele keer wordt pas 

in de vierde klas of hoger voor het eerst een zorgvraag gesteld. 
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Hebben die verzuimproblemen in de bovenbouw te maken met de puberteit? 

Havo: Ja. Als ze zestien/zeventien worden, zijn er andere dingen belangrijk voor ze. Ze werken 

allemaal en sommigen veel te veel. Daar zit wel een verschil tussen de Urker leerlingen en de 

anderen, want de Urkers gaan bijna allemaal de vis in. Dat zie je ook wel met vijftien jaar al.  

Mavo: We horen ook wel dingen die niet de bedoeling zijn. Sommige leerlingen werken ’s 

nachts of tot ’s avonds laat. Dat mag wettelijk gezien niet, want jongeren van die leeftijd mogen 

maar zoveel uur per week werken en tot een bepaalde tijd. Daar wordt niet altijd aan gehouden.  

H/v: Ik constateer weleens dat, wanneer vader enige tijd op zee is, het verzuim toeneemt. 

Verklaring kan zijn dat de sociale-hiërarchie in het gezin is veranderd en leerlingen meer 

vrijheden permitteren. Moeder heeft het thuis niet altijd in de hand. 

Mavo: Dit is niet alleen op Urk zo bij de vissersgezinnen, maar ook in de polder waar vader 

vrachtwagenchauffeur is. Die gezinnen heb ik ook wel op de afdeling.  

H/v: Het komt wel eens voor dat kinderen zichzelf ziekmelden, zonder dat ouders daar notie 

van hebben. 

Havo: Dit is op alle niveaus en in alle gemeenten zo. Niet specifiek iets voor Urk.  

Allen: Het lijkt alsof er meer Urkers op school zitten dan dat de cijfers zeggen. Tollebeek valt 

natuurlijk onder de Noordoostpolder, maar er zijn Urkers die heen en weer verhuizen tussen 

Tollebeek en Urk.  

Vwo: Er is wel verzuim, maar dankzij de inzet van de onderwijsassistente en consequente 

toepassing van ons beleid blijft het goed beheersbaar. 

 

Komt dit omdat ze meer aanwezig zijn?  

Mavo: Nee, als je puur kijkt op woonplaats lijkt het alsof we meer Urkers hebben.  

 

Wat voor soort zorgvragen komen het meeste voor? 

Mavo: Dyslexie komt vaak voor. 

Havo: ASS komt ook vaak voor, vind ik.  

Mavo: We zien nu wel een verschuiving dat er de laatste tijd veel jongeren zijn die recht hebben 

op extra tijd. Trage verwerkingssnelheid komt steeds meer voor. ODD ook. Of dit veel meer 

geworden is in de loop der jaren, is lastig te zeggen.  

Havo: Mensen zijn zich er meer bewust van. Ik denk dat we die jongeren vroeger ook wel in 

de klas hadden zitten, maar toen werden ze niet getest. Ze waren gewoon anders en stroomden 

makkelijker af. Ouders willen voor hun kinderen nu een zo hoog mogelijke opleiding, dit is 

meer dan vroeger. Dit zie je ook in de verschuiving in de loop der jaren, toen was 2/3e vmbo 

en 1/3e havo/vwo en nu is dat andersom. Ik heb ook leerlingen die aangeven graag de vis in te 

willen, maar moeten van hun ouders havo of vwo doen. Die kinderen zijn ook niet gemotiveerd 

en proberen op allerlei manieren ergens onderuit te komen. Ik snap de ouders ook wel, want de 

jongeren hebben het wel in zich. Het is voor ons niet altijd makkelijk.  

Vwo: Dyslexie, stoornissen in autistisch spectrum, trage verwerkingssnelheid, disharmonisch 

intelligentieprofiel of beeld-denken komen veel voor. 

 

Hoe zijn jullie betrokken als teamleider bij een zorgroute? 

Havo: De mentor voert gesprekken met de ouders en leerling. Helpt dit niet, dan worden wij 

erbij betrokken.  

Mavo: Soms is een leerling niet gemotiveerd genoeg voor het niveau waar hij/zij op zit. Ze 

komen dan in een vicieuze cirkel terecht. School is niet leuk en daarom leren ze niet, dan halen 

ze slechte cijfers en is school daarom nog minder leuk. Dat is moeilijk te doorbreken. Het is 

ook een stukje motivatie.  

H/v: Dat is ook een maatschappelijk probleem, die tweedeling. De hoger opgeleiden en 

praktisch opgeleiden.  
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Mavo: Het is eigenlijk de bedoeling dat als een jongere op de mavo/havo/vwo binnenkomt, 

daar ook blijft. Als het dan misgaat, dan is het eigenlijk al een probleem.  

Vwo: Soms ben ik alleen indirect via de mentor betrokken. Bij ‘zwaardere’ problematiek ben 

ik direct in contacten met mentor, ouders, zorg-coördinator, leerlingbegeleider enz. 

 

Wie is er verantwoordelijk om een leerling te blijven volgen als hij/zij op de goede plek zit?  

H/v: Als afdelingsleider zoom je uit als de leerling op de goede plek zit. Op de kwaliteitskaart 

zie je een leerling op een bepaald leerjaar uitvallen. Op dat moment zoom je weer terug en 

stuur je daar de mentor op aan en moeten er interventies gaan plaatsvinden. Het gaat dan 

namelijk niet goed. De mentor volgt vervolgens weer de leerling. Het gaat om gedeelde 

verantwoordelijkheid. 

Mavo: De mentor maakt notities in het systeem en wij als afdelingsleiders lezen dat door. We 

zijn altijd op de hoogte.  

Vwo: Eerstelijnsbegeleiding is door de mentoren. In driemaandelijkse gesprekken met de 

mentoren monitor ik het proces en stuur eventueel bij als dat nodig/wenselijk is. 

 

ZAT 

Wat vinden jullie het voordeel en nadeel van het ZAT? 

Havo: Het voordeel is dat je er ondersteuning kan vragen, alleen is de samenstelling veranderd 

in de loop der jaren. Ik ben zelf zorg-coördinator geweest en ik weet hoe het vroeger was. Toen 

bespraken we veel meer leerlingen en hadden we vaker een ZAT. Er worden nu maar een 

beperkt aantal leerlingen besproken.  

Mavo: We moeten allemaal formulieren invullen en dat belemmert een ZAT-aanmelding. De 

mentor moet namelijk ingeschakeld worden en daar moet je op wachten. Dan moeten de ouders 

gebeld worden en een gedeelte ondertekenen. Sommigen ouders moet je alles van A tot Z 

uitleggen. Het kost veel meer tijd en dat belemmert. We hebben maar een aantal keren ZAT in 

het schooljaar en soms ben je met een leerling net te laat en dan moet je dus wachten. Je wilt 

dan eigenlijk meteen actie ondernemen. Je onderneemt dan alvast actie en bent dan bij het ZAT 

eigenlijk het advies al een beetje voorbij. Het werkt niet helemaal geweldig. Het zou efficiënter 

moeten. Je krijgt moeilijk alle mensen aan tafel.   

Havo: Vroeger waren we veel meer bij de voorkant bezig en nu is dat andersom. We probeerden 

toen al te signaleren bij welke leerlingen problemen mogelijk zouden ontstaan. Nu zitten we 

meer aan de achterkant. Er zijn problemen en dan pas komen we in actie. Het is denk ik veel 

handiger om weer aan de voorkant bezig te zijn. Vroeger hadden we nog geen toestemming 

van ouders nodig om de leerling in het ZAT te bespreken. Toen kwamen we er ook sneller 

achter dat bijvoorbeeld de politie de leerling ook in beeld had of dat de familie bij de GGD 

bekend was. Toen konden we meteen actie ondernemen om te voorkomen dat de leerling uit 

zou vallen. Nu is het andersom.  

Mavo: Nu gaat er veel langs het ZAT heen. Nu hebben we al soms contact met de GGD of 

politie, voordat de leerling in het ZAT is besproken. Dan komt het nog in het ZAT, terwijl er 

eigenlijk al actie is ondernomen. Dit omdat het gewoon niet kan wachten. Het ZAT is er nu om 

iedereen in te lichten en niet om samen te overleggen. Dit is niet hoe het zou moeten.  

Vwo: Ik heb weinig leerlingen voor het ZAT, wel voor het interne zorgteam. Nadeel van het 

ZAT vind ik vooral de papierwinkel die erbij hoort en het feit dat het ZAT slechts heel af en 

toe bijeenkomt. Voordeel is wel dat allerlei betrokken instanties erin vertegenwoordigd zijn. 

 

Hoe is de verdeling van leerlingen die in het ZAT worden besproken? Worden er uit elke 

gemeente evenveel jongeren besproken? 

Mavo: Daar heb ik nooit zo bij stil gestaan. Ik heb geen idee.  
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Havo: Ik ook niet. Maar als je naar de leerplichtambtenaar kijkt, wordt er vanuit Emmeloord 

meer ondersteund door de gemeente. Urk is wat terughoudender. Ik vind dat de gemeente Urk 

wel wat meer aan de voorkant mag zitten. We hebben de gezinnen ook niet goed in beeld nu. 

We weten niet of er een broertje of zusje op een andere afdeling hier op school zit en of daar 

ook problemen mee zijn.  

Mavo: Soms slaan we het ZAT ook over, om meteen naar een RTO te gaan. Juist omdat een 

aanmelding voor het ZAT zo lang duurt.  

 

Doen jullie ook liever een RTO omdat ouders er dan wel bij aanwezig zijn? 

Havo: Dat speelt wel mee.  

H/v: Het is een interventie die je inzet omdat je graag aan de voorkant wil zitten, niet aan de 

achterkant. 

Havo: Je wil het niet fout zien gaan.  

H/v: Je kan niet zeggen: we wachten wel vier weken op het ZAT. Daarom zet je maar een RTO 

in om ook aan de voorkant te zitten.  

Havo: Hulpverlening inzetten duurt lang. Bij alles is een wachtlijst van een aantal weken. 

Daarom wil je ook niet te lang wachten. We proberen zoveel mogelijk contact te hebben met 

de ketenpartners. Ook met leerplicht en de GGD. Het ziekmelden bijvoorbeeld, is het nieuwe 

spijbelen geworden.  

Mavo: ‘Ze komt de hele week niet’, horen we nog wel eens. De reden wordt dan niet genoemd. 

Ouders denken daar zelf ook heel makkelijk in, niet alleen de leerlingen. Als het kind niet 

helemaal fit is of de leerling moest naar de dokter, komt de leerling de hele dag niet naar school. 

Ouders vinden dat normaal.  

Havo: Het rijexamen is ook vervroegd (naar zeventien jaar). Dat is ook echt een probleem. 

Leerlingen nemen zo de hele dag vrij voor dat rijexamen. Dan zakken ze en moeten ze nog een 

keer. Je geeft maar vrij, want anders kan de leerling het rijbewijs niet halen. De afspraak staat 

ook al. Ze vinden ook dat het voorrang heeft. School lijkt ook minder belangrijk te zijn.  

Mavo: Dat ziekteverzuim zien we wel als het nieuwe spijbelen. Ouders vinden het ook raar dat 

ze dan een brief van ons krijgen omdat de leerling zoveel uur ziekteverzuim heeft. Ze vinden 

het raar dat ze naar de GGD-arts moeten of naar leerplicht.  

Vwo: een RTO wordt in mijn afdeling regelmatig ingezet. Het is een adequaat middel. Meestal 

omdat alle, of in elk geval de meeste partijen, erbij betrokken zijn en de ouders ook aanwezig 

zijn. 

 

Is er nog verschil tussen meisjes en jongens met ziekteverzuim? Bijvoorbeeld de menstruatie 

bij de meisjes? 

Havo: Nee, sommige jongens lijken ook elke maand ‘ongesteld’ te zijn als je kijkt naar hun 

verzuim.  

Mavo: Wel heb ik soms meiden die zich op vrijdagmiddag ziekmelden, omdat ze dan nog een 

paar uur gym hebben.  

Vwo: Een enkele vrouwelijke leerling met maandelijkse klachten meldt zich dan een of twee 

dagen ziek, maar dat zijn uitzonderingen. Verder zie ik geen opvallende verschillen bij 

ziekmeldingen tussen jongens en meisjes. 

 

Urker jongeren in het onderwijs 

Wat is jullie beeld van Urkers hier op school (in de klas, op het gebied van verzuim, zorg en in 

het algemeen)? 

Mavo: Het is dat ze een oorbel in hebben als ze van Urk komen, anders vallen ze niet zo op. 
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Havo: En het taalgebruik ook. Sommige Urker leerlingen kunnen ook heel druk zijn. Dit zie ik 

vooral terug bij de leerlingen die eerst op een andere school hebben gezeten (Berechja College 

bijvoorbeeld).  

Mavo: Sommige jongens zijn een beetje lomp en ze zijn direct.  

Vwo: sommige jongens maken er wel eens een potje van, maar dat komt ook voor bij jongens 

uit andere woonplaatsen. Jongens en meiden met bijbaantjes in de vis (’s nachts) worden wel 

eens ziekgemeld. Lastig om hier iets aan te doen als ouders dit gedrag gedogen. Dat doen niet 

alle ouders natuurlijk, maar het komt wel met enige regelmaat voor. 

 

Is er nog verschil in gedrag in vergelijking met jongeren uit andere gemeenten? 

H/v: Ik ben er natuurlijk nog niet zo lang, maar wat ik hoor is dat werken heel belangrijk is. 

Dat ze in de vis werken. Ze hebben ook een werkcultuur.  

Havo: Je raakt ook aan alles gewend als je hier al lang zit. Dat geldt wel voor mij. Werken is 

in ieder geval erg belangrijk voor ze. Ook als ik Urker collega’s spreek, zeggen ze wel eens: 

‘We zijn echte Urkers hè, werken’. Dat klopt ook wel.  

Mavo: Buiten Urk werken er ook veel jongeren naast school, in supermarkten bijvoorbeeld. 

Alle leerlingen werken wel. Je valt eigenlijk op als je niet werkt.  

Havo: In vier of vijf havo zie ik wel leerlingen die naar mijn idee meer werken dan dat ze naar 

school gaan. Dat vind ik niet goed.  

Mavo: Werken lijkt belangrijk dan school. Ze denken er niet aan dat ze tussen 8.30 en 16.15 

uur beschikbaar moeten zijn voor school.  

 

Heb je het idee dat er iets zou kunnen veranderen in protocol, werkwijze of in verandering van 

communicatie om die werkcultuur te veranderen? 

Havo: Onze schoolgids is heel duidelijk wanneer ze beschikbaar moeten zijn voor school. Ook 

wanneer ze wel en geen verlof aan mogen vragen. Er worden ook voorbeelden genoemd. 

Mensen zijn ook makkelijk met een dag eerder vrij voor een lang weekend weg of een vakantie.  

Mavo: Ouders nemen ook gewoon een risico. Als ze geen toestemming hebben gekregen, dan 

wordt een leerling op spijbelen gezet. Het is fijn dat alles duidelijk in de schoolgids staat, want 

dan kan je daar ook naar verwijzen en hoef je de discussie niet altijd aan te gaan. Het is ook 

een probleem dat de leerling wordt ziekgemeld als er geen akkoord is voor luxeverzuim. De 

leerling krijgt nu de sanctie opgelegd (uur terugkomen, vierkant rooster), terwijl de ouders 

verantwoordelijk zijn.  De leerling kan er vaak niks aan doen. Als de ouders zeggen: ‘We gaan 

maandagmiddag pas terug naar huis,’ dan kan de leerling daar niet tegenin gaan. Het is eigenlijk 

het gedrag van de ouders. Ouders nemen niet altijd hun verantwoording. Dit zou ik graag anders 

zien. Ze zouden er niet mee weg moeten komen. 

H/v: Ouders accepteren de boete ook, want die is volgens mij ook niet zo hoog. Het zou ons 

als school erg helpen als de boetes omhoog zouden gaan en het strenger wordt aangepakt. 

Vwo: we passen consequent het protocol toe en ‘we zitten er bovenop’. Daarmee blijft de 

problematiek in mijn afdeling binnen de perken. Incidenteel wordt weleens misbruik gemaakt, 

ook door ouders die zoon/dochter thuishouden i.v.m. extra vakantie, familiefeesten en 

dergelijke. Zij doen dan een afwezigheidsmelding voor tandarts, kaakchirurg of iets dergelijks.   
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Bijlage 6 Interview teamleiders Pieter Zandt Scholengemeenschap 
 

Hoe lang zijn jullie al werkzaam bij het Pieter Zandt? 

Havo: Mijn naam is Ad Brand en ik ben al twaalf jaar teamleider van de havo bovenbouw hier 

in Kampen.  

Vwo: Mijn naam is Gert Bakker en ik ben vanaf 2004 teamleider van vwo bovenbouw en vanaf 

1987 ben ik docent scheikunde hier op school en in 1979 ben ik gestart in het onderwijs.  

B/k zorg: Ik ben Cees van Eckeveld en ik werk bijna tien jaar nu op het Pieter Zandt en daarvan 

ben ik nu vijf jaar locatiemanager hier en ik geef leiding aan het team bovenbouw basis-kader 

zorg en welzijn en economie (b/k zorg).  

B/k techniek: Ik ben Leen van Wijngaarden en werk nu twaalf jaar op het Pieter Zandt. Ik geef 

leiding aan het team Techniek Bovenbouw vmbo basis/kader. 

 

Zorgleerlingen 

Raadplegen jullie zelf het voorliggende werkveld? 

Vwo: Op het moment dat een leerling bij ons in de bovenbouw binnenkomt met een zorgvraag 

kunnen wij door middel van een warme overdracht de ondersteuning voortzetten die de leerling 

nodig heeft.  

B/k zorg: Dat geldt voor ons alle drie.  

Vwo: Als een leerling gaande het traject een zorgleerling wordt, dan wordt de leerling meestal 

in het ZAT besproken en dan kom je vaak bij externe begeleiding uit.  

B/k techniek: Ja, leerlingen die naar techniek komen willen we voor de zomervakantie spreken, 

ook oude mentor en nieuwe mentor spreken elkaar. Het doel is de drempel minder groot te 

krijgen en zicht krijgen op de leerling. Ook om zorglijnen gelijk te kunnen oppakken. 

 

Zijn jullie betrokken voordat de leerling in het ZAT wordt besproken? 

Havo: Ja. Wij zijn vanaf het begin betrokken bij de leerling.  

B/k zorg: een leerling komt bovendrijven in een klas en de mentor gaat naar een van ons voor 

overleg. Dan komen we samen tot een ZAT-aanmelding of niet. Dat ligt aan de situatie. Hierin 

overleggen wij altijd met ouders.  

B/k techniek: Een leerling die zorg nodig heeft wordt besproken in de leerlingbespreking. 

Daaruit komt een ZAT-aanmelding voort die een mentor samen met een docentcoach opstelt 

en die cc naar de teamleider gaat. 

 

Komt het vaak voor dat een leerling die zonder zorgvraag binnenkomt later toch een zorgvraag 

krijgt of komt het vaker voor dat ze met een zorgvraag bij de bovenbouw binnenkomen?  

Havo: beide denk ik. Het is jammer dat er nu geen teamleider van de onderbouw bij zit. Die 

krijgt namelijk de dossiers uit het basisonderwijs binnen.  

B/k zorg: Het komt soms ook voor dat een leerling in het eerste jaar als zorgleerling binnenkomt 

en in de bovenbouw geen zorg meer nodig blijkt te hebben. Er zijn ook leerlingen die 

zorgleerlingen blijven. Een leerling die zorgleerling wordt, kom ik eigenlijk niet vaak tegen. Ik 

heb ze ook maar twee jaar, jaar drie en vier. Vwo heeft ze vier jaar, dat is nogal een verschil.  

B/k techniek: Er komen leerlingen met een zorgvraag binnen. Er komen ook leerlingen met een 

zorgvraag van de onderbouw naar de bovenbouw binnen. Er zijn ook leerlingen bij de 

bovenbouw die nog geen zorgvraag hebben, maar hier is wel degelijk zorg nodig. Dat zijn 

jaarlijks toch nog wel vijf tot tien leerlingen. 

 

Hoe volgen jullie een zorgleerling?  

Vwo: De mentor volgt de zorgleerling. De mentor zit dicht op de leerling en die heeft contact 

met leerling en ouders.  
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Havo: eens in de zoveel weken krijgen we een mailtje met welke leerlingen op de lijst staan 

voor het ZAT. Ik bespreek dan met de mentor of een vervolgbespreking noodzakelijk is. De 

leerling blijft altijd bij ons op de radar door het ZAT.  

B/k techniek: De mentor volgt de zorgleerling. Als de leerling op de leerlingbespreking is 

besproken, wordt deze ook gevolgd. Daarbij volgt het ZAT ook leerlingen die daar zijn 

aangemeld. 

 

Is de mentor er ook voor verantwoordelijk om de zorgleerling te volgen als hij/zij op de juiste 

plek zit? 

Havo: Wij als teamleider samen met de mentor.  

B/k zorg: De mentor is een belangrijke schakel hierin. Die heeft ook het meeste zicht op de 

leerling en heeft de leerling ook zelf in de klas.  

B/k techniek: Wij hebben coaches die elk ca twaalf leerlingen hebben. Deze volgen leerlingen 

met name m.b.t. welbevinden en prestaties. 

 

Verzuim 

Hoe is het verzuim hier op school? 

Havo: Het feit dat we een aparte regeling hebben voor de Urkers hier op school wat betreft 

verzuim, geeft wel aan dat het verzuim bij de Urkers hoog ligt. Ik denk dat ik hierin voor ons 

allemaal spreek. Zowel ziekteverzuim als spijbelen.  

Vwo: Dat was zo, maar ik denk dat er bij mij op de afdeling een normalisatie optreedt. De grote 

probleemgevallen op vwo op dit moment zijn geen Urkers.  

Havo: Ik wil mij corrigeren. Als ik kijk naar mijn huidige overzicht, zitten er veel Urkers in en 

dat zijn niet degene die problemen veroorzaken. Wie in havo/vwo bovenbouw terecht komt, 

ziet vaak structuur in de thuissituatie. Naarmate het niveau lager wordt, wordt die structuur en 

stabiliteit ook minder.  

B/k zorg: Ik heb ook het idee dat ziekmelden op vmbo makkelijker gaat, dan op havo of vwo. 

Ouders melden soms ook niet, of niet elke dag. We hebben namelijk de regel dat ouders elke 

dag opnieuw hun kind moeten ziekmelden. Vaak horen we dan ‘daar heb ik geen tijd voor’. 

Ouders zijn daarin makkelijk en leerlingen net zo. Dit is niet een Urker probleem, maar een 

algemeen probleem. Misschien moeten wij ook wel naar ons eigen systeem kijken, of wij onze 

regels niet moeten aanpassen. Op vmbo zijn er ook leerlingen die structuur in de thuissituatie 

hebben, dus dat is denk ik niet iets van alleen havo/vwo. 

Havo: Ons strafsysteem is misschien ook niet ideaal. We hebben de regel dat een leerling voor 

een uur spijbelen als straf een uur in de schrijfklas moet zitten. Leerlingen denken dan: ‘ik heb 

twee tussenuren en nog een les, dat kost me een uur schrijfklas en dan ben ik drie uur eerder 

vrij’. Hierdoor spijbelen ze makkelijk. Ze weten niet dat ze na zes keer spijbelen op gesprek 

moeten komen en daarna gemeld worden bij leerplicht. Er zitten dus veel meer consequenties 

aan, die ze niet weten.  

B/k zorg: Dat vind ik wel een probleem. Waar de meest strakke regeling nodig is, hebben we 

nu de meest soepele regeling.  

B/k techniek: Diverse leerlingen spijbelen veel. Ik heb ca twintig leerlingen die al meer dan 

twintig uur hebben gespijbeld, helaas zijn daarvan ca. zestien leerlingen uit Urk. Mogelijke 

oorzaken zijn: afstand school - thuis, vrijwel alle leerlingen werken ook op doordeweekse 

dagen, handelingsverlegenheid bij ouders? of afwezigheid van ouders (veel moeders werken 

en/of vader zit op zee). 
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ZAT 
Hoe vaak hebben jullie een ZAT? 

Havo: We hebben heel regelmatig een ZAT, maar dit is per afdeling. Elke afdeling heeft eens 

in de zes weken een ZAT, dus zes keer per jaar. Als er een leerling tussen zit die met spoed 

behandeld moet worden, kan je als teamleider aanvragen om hem bij een andere ZAT te 

bespreken.  

Vwo: Als je met goede argumenten komt, kan dit gebeuren. Het komt wel eens voor. 

 

Wat is het voordeel van het ZAT? 

B/k zorg: Er zit veel expertise aan tafel, wat je soms zelf mist.  

Havo: Als er sprake is van ingewikkelde problematiek, dan kun je dit bespreken in het ZAT en 

dat levert vaak een oplossing op. Je moet wel echt een goede vraag hebben voor het ZAT, zodat 

er duidelijk samen naar een oplossing gezocht kan worden.  

B/k zorg: Als een leerling aangemeld gaat worden voor het ZAT, dan stel ik altijd de vraag aan 

de mentor: wat is de vraag aan het ZAT en wat kan het ZAT voor ons betekenen, wat we zelf 

niet kunnen doen? 

Vwo: Het ZAT komt ook alleen in beeld als we externe hulpverlening nodig hebben en als we 

het binnen de school niet op kunnen lossen. Als we het zelf kunnen oplossen, doen we zelden 

een ZAT-aanvraag. Wel om soms te checken bij de externe expertise of we het op de juiste 

manier doen en op de juiste weg zitten.  

B/k zorg: Nog een aanvulling: als een leerling een zorgarrangement nodig heeft, moet hij/zij 

eerst besproken worden in het ZAT en in de CLZ. In het CLZ wordt een besluit genomen over 

het zorgarrangement.  

Vwo: een leerling wordt ook niet elke ZAT besproken. Voor elke ZAT bekijken we of de 

leerling besproken moet worden, maar vaak gebeurt dit pas na de derde of vierde keer. Het is 

niet eenmaal in het ZAT, altijd in het ZAT.  

B/k techniek: Expertise, daardoor wordt vaak dieper en specialistisch naar de leerlingen en het 

probleem gekeken. Het is ook de plaats die we langs moeten om verder te gaan met een leerling 

zoals nader onderzoek, Quvier, Entree. 

 

Wat is het nadeel van het ZAT? 

Havo: Soms wil je iets acuut regelen en dan moet je op het ZAT wachten, wat logisch is, maar 

er gaat dan wel wat tijd overheen. Als je de formulieren goed invult, kan er best snel aan 

gewerkt worden. Het ZAT heeft volgens mij geen nadelen. 

 

Zien jullie het niet als beperking dat ouders er niet bij aanwezig zijn? 

Vwo: Ik zie het niet als een probleem. Ik denk dat het soms wel eens goed is om en leerling te 

bespreken zonder ouders erbij. Een enkele keer kan eruit komen om een MDO te organiseren. 

Daar zitten de leerling en ouders dan wel bij.  

B/k zorg: Ik vind het wel positief dat het ZAT nu kleiner is geworden. Er zaten eerst eigenlijk 

te veel leden in. Gelukkig zijn er nu minder aanwezig, waardoor het ook minder lang duurt nu.  

Vwo: Ik vind het ook erg plezierig dat leerplicht erbij zit, die kunnen ons ook vertellen of iets 

wettelijk mag en of we op de goede weg zitten.  

B/k techniek: Ik stel meer maatwerk voor. Een soort mini-ZAT in de techniek, waarbij de 

orthopedagoog, de mentor, een zorg-coördinator, leerling en ouders zitting hebben. (en 

afhankelijk van de situatie ook de LPA of de schoolarts worden uitgenodigd.) 

 

Hoe is de verdeling van leerlingen die in het ZAT worden besproken? Worden er uit elke 

gemeente evenveel jongeren besproken? 

B/k zorg: Bij mij niet. Over het algemeen worden er van mijn afdeling Urkers besproken. 
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Ik weet het percentage niet precies, maar ik denk wel 75 procent. 

Vwo: De afgelopen drie jaar is er geen Urker van vwo besproken in het ZAT.  

B/k zorg: Ik heb denk ik ook veel meer Urkers dan jullie op havo of vwo. Intelligentie speelt 

ook een rol, denk ik.  

B/k techniek: Van de negentien leerlingen die vanuit mijn team besproken worden, komen er 

twaalf uit Urk. 

 

Zijn jullie zelf als teamleider altijd aanwezig in het ZAT? 

B/k zorg: Ja, altijd. Bij teamcoach is ook altijd aanwezig en de mentor ook.  

B/k techniek: Nee, de docent coach zit er vrijwel altijd met de mentor. 

 

Urker jongeren in het onderwijs 
Wat is jullie beeld van Urkers hier op school (in de klas, op het gebied van verzuim, zorg en in 

het algemeen)? 

Havo: We hebben een dag per jaar, dan zijn de Urkers vrij in verband met Urker biddag, dan 

is het in school heel rustig.  

B/k zorg: Wij zeggen dan wel eens: als de Urkers biddag hebben, hebben wij dankdag.  

Havo: Urkers hebben twee kanten. Ze zijn explosief en laten zich horen. Ze hebben een mening. 

De Staphorsters zijn juist een groep die afwachtend zijn en hun mond dicht houden. Dit is wel 

een duidelijk verschil. De docenten die godsdienst of maatschappijleer geven, geven aan blij 

te zijn met de Urkers in de klas, want dan is er altijd wel een discussie. Ze laten graag hun 

mening horen. Het ongeremde en luidruchtige is in sommige situaties niet altijd handig. Ik heb 

nu in havo een lastige groep Urkers. Soms kom je bij de Urker leerlingen dingen tegen in de 

klas, die je in andere klassen niet zo snel tegen zou komen. Het zijn bij mij wel de incidentele 

gevallen.  

B/k techniek: Het zijn leerlingen die gezien willen worden! Helaas geldt wel vaak de 80-20 

regel. Tachtig procent van de spijbeluren, van de ongeregeldheden, van het verzuim, van de 

zorg komt vanuit twintig procent van de Urker leerlingen. 

 

Is er verschil tussen de jongens en meiden? 

B/k zorg: Wij hebben meer problemen met de meiden dan met de jongens. Het is vooral de 

sfeer in de klas die door de meiden dominerend wordt bepaald door de Urker meiden. We zien 

bij de jongens dat veel minder. De meidengroepen zijn vooral bij zorg en welzijn, die klassen 

bestaan vooral uit meiden. Bij economie is het ongeveer gelijk.  

Vwo: Op het vwo heb ik de laatste tijd geen grote problemen met Urkers. Vorig jaar hebben 

we wel een incident gehad. Drie Urkers hadden zich na de laatste lesdag ingesloten en de 

traptreden eraf gehaald en in de gymzaal neergelegd.  

B/k zorg: ik maak mij soms wel zorgen. Ik zie veel gezinsproblematiek, gebroken huwelijken 

en onveilige situaties. Dat heeft ook zijn neerslag op onze school. Als een leerling in het ZAT 

wordt besproken, zien wij ook wel dat er sprake is van een complexe thuissituatie. Leerlingen 

lopen vast in hun privésituatie. Ze komen niet meer aan leren toe.  

B/k techniek: Techniek heeft alleen jongens. De Urker leerlingen zijn verbaal en fysiek stevig 

aanwezig (gelukkig zijn er ook uitzonderingen). Er is heel veel zorg zoals mijn collega al 

aangaf. Ook handelingsverlegenheid. 

 

Is er veel sprake van grensoverschrijdend gedrag, zoals het incident wat zich heeft voorgedaan 

op vwo?  

Havo: onze afdelingen kun je het niet op een zo’n incident laten aankomen. De Staphorsters 

kunnen net zo goed grensoverschrijdend gedrag laten zien.  
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B/k zorg: Ik kan niet spreken van grensoverschrijdend gedrag op mijn afdeling. Het zijn 

incidenten. 

Havo: Er zit een bepaalde psychologie achter bij meiden. Ene kant lijken ze door een 

minderwaardigheidscomplex zichzelf te overschreeuwen. Het is niet je thuis, dus laat zien wie 

je bent en creëer je eigen territorium.  

B/k zorg: Ik hoor ook vaak van docenten die ook op vestiging Urk lesgeven, dat er veel verschil 

tussen beide vestigingen zit. De Urkers zijn in Kampen lastiger dan op Urk.  

Vwo: Als je de huidige situatie vergelijkt met jaren geleden, dan is het flink genormaliseerd. 

Jaren geleden waren er vaak gevechten tussen Genemuidenaren en Urkers. Er zijn soms nog 

wel eens relletjes in de aula, maar dit is heel lang geleden.  

Havo: Je ziet ook dat de Staphorsters elkaar opzoeken, de Urkers ook. Beiden integreren wat 

minder in de klassen waar ze inzitten.  

B/k techniek: Helaas komen er regelmatig fysieke incidenten voor bij de techniek. De 

afgelopen jaren meerdere jongens geschorst vanwege fysieke incidenten waarbij de “luikjes” 

dichtgaan. Niet willen onderdoen voor de groep is daarbij vaak een factor. 

 

Wat is de oorzaak van dat ze elkaar altijd opzoeken? 

Havo: Je kent elkaar van het weekend en je spreekt elkaars taal. Het is wel van de persoon 

afhankelijk. Ik heb ook eens een Urker meisje op de havo gehad die het heerlijk vond om in 

Kampen op school te zitten en zocht echt andere mensen op. Dat zijn mensen die meer outgoing 

zijn en meer van de wereld willen zien. De meesten vinden het gewoon fijner bij hun ‘eigen 

volk’.  

 

Hebben jullie het idee dat er iets zou kunnen veranderen in protocol, werkwijze of in 

verandering van communicatie om ervoor te zorgen dat de Urkers meer gaan integreren op 

school? 

Vwo: Ja, vestiging Urk opheffen (zei hij lachend).  

Havo: Ik denk niet dat er iets is dat dit zou kunnen veranderen. Je kan niet iemand aanspreken 

op zijn of haar afkomst. En wat wil je daar dan mee bereiken. Ik zou het ook onjuist vinden om 

zoiets te doen.  

Vwo: Ik denk niet dat dit fenomeen alleen hier is. Ik heb ook contacten met een school in 

zeeland en daar heb je hetzelfde verhaal met de vissersdorpen. Ook daar zijn gesloten 

gemeenschappen. Volendam is net zo.  

Havo: Toen ik hier net werkte en mijn eerste kennismakingsavond hier op school had met 

toekomstige brugklasleerlingen, heb ik een of twee Urkers gewoon de klas uit moeten sturen 

en dat op een kennismakingsavond. Alsof ze het idee hadden dat ze alvast moesten laten zien 

dat zij er zijn.  

B/k techniek: Op mijn vorige school waren het de Katwijkers, nu de Urkers. We kunnen de 

maatschappij van Urk niet helemaal naar onze hand stellen, maar enige vaardigheden hoop ik 

dat ze toch wat meer wordt aangeleerd. 

 

Denken jullie dat er veel vooroordelen zijn over de Urkers? 

Vwo: Ja, ik denk het wel.  

B/k zorg: Ik vond het mooi dat je ons eerst naar ons eigen beeld van Urkers vroeg, want ze 

hebben ook mooie kanten. Als er collecte gehouden wordt voor een goed doel, dan weten ze 

op Urk wel de portemonnee te trekken. Maar ze zijn soms ook laks met rekeningen betalen. 

B/k techniek: Die zijn er. We houden daarmee hopelijk niet problemen in stand. Het zijn een 

op een ook mooie mensen. Ik hou wel van dat directe.  
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Bijlage 7 Interview dhr. De Bondt, directeur Aandacht + 
 

Hoe lang ben je al werkzaam bij Aandacht +? 

Vanaf 2008 ben ik hier werkzaam. Toen zijn we als stichting begonnen. Daarvoor was het ook 

een samenwerkingsverband, maar geen stichting. In 2001 ben ik bij het samenwerkingsverband 

begonnen. We zijn op een gegeven moment met onderzoeken gestart. Toen hebben we ook 

orthopedagogen aangenomen. Later hebben we de Rebound erbij gekregen. Die kwam op een 

gegeven moment zo vol te zitten. Toen hebben we bedacht dat we eigenlijk een slag voor de 

Rebound moeten maken, om te voorkomen dat al die leerlingen in de Rebound komen. Toen 

zijn de medewerkers van de Rebound op de scholen preventief problemen aan gaan pakken. 

Zo is dat doorontwikkeld.  

Ik vind het wel jammer dat Pieter Zandt Scholengemeenschap niet onder ons 

samenwerkingsverband valt. Dit is eigenlijk een gemiste kans. We zouden heel veel van elkaar 

kunnen profiteren. Bepaalde problemen komen in een bepaalde periode op alle scholen voor. 

Nu ontsporen de derdeklassers makkelijker dan een aantal jaren geleden en zetten wij daar 

klasseninterventies op in. Dat proberen we op alle scholen en daardoor ontwikkelen we steeds 

meer expertise. Alle scholen krijgen dan die interventies, behalve Pieter Zandt 

Scholengemeenschap.  

 

Werken jullie samen met andere samenwerkingsverbanden? 

Alle samenwerkingsverbanden zijn anders georganiseerd. Met sommige 

samenwerkingsverbanden heb ik wel eens contact. 

 

Hoe betrokken zijn jullie bij de Urker leerlingen? 

Het maakt niet uit of de leerling nu uit de polder of Urk komt, ze worden gelijk behandeld. We 

zijn dus bij alle leerlingen evenveel betrokken. Als de leerling maar op de juiste plek zit en 

uiteindelijk goed opgeleid wordt om te gaan werken.  

 

Hebben jullie afspraken gemaakt met de gemeenten? 

De samenwerking tussen de Noordoostpolder en Urk is makkelijk. We hebben bijvoorbeeld 

het ziekteverzuimproject. Beide gemeenten zijn hierbij aanwezig. Schoolmaatschappelijk werk 

kopen we voor beide gemeenten in.  

 

Zorgleerlingen 

Raadpleeg je zelf het voorliggende werkveld? 

Voor een deel doe ik dat zelf. Op donderdag overleg ik altijd met de orthopedagogen. Zij zijn 

betrokken op de scholen en maandag overleg ik met de medewerkers van Rebound. Zij doen 

ook een deel hiervan.  

 

In welk schooljaar komen de meeste zorgleerlingen in beeld? 

Hangt van de problematiek af. Dyslexie proberen we zo vroeg mogelijk te signaleren, het liefst 

voordat ze naar het vo gaan. Gedrag neemt vaak in de tweede of derde klas extremere vormen 

aan. Puberteit is hier een oorzaak van, ook wordt de band met ouders vaak minder. Jongeren 

gaan later naar bed en komen meer op straat.  

 

Welke zorgvraag komt het meeste voor? 

Dat is heel divers. Gedrag komt veel voor, maar ook capaciteiten. Een leerling dreigt te blijven 

zitten en school wil weten of de leerling wel de capaciteiten heeft om het examen te halen.  
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Heeft elke school dezelfde zorgstructuur en hoeverre zijn jullie hierbij betrokken? 

Nee. Op het moment dat een leerling bij ons binnen komt, dan is er al een traject voorafgaand 

geweest binnen de leerlingbegeleiding van de school. Elke school heeft dit traject anders 

ingericht. Uiteindelijk komt het bij de zorg-coördinator terecht en hij/zij is ook onze 

contactpersoon. Als onze hulp nodig is, dan krijgen wij een melding van de zorg-coördinator 

en wordt onze expertise ingezet. Vaak is leerplicht ook betrokken.  

 

Zijn de scholen er ook voor verantwoordelijk om de zorgleerling te volgen als hij/zij op de 

juiste plek zit? 

Ja. 

 

Zijn jullie daar dan ook nog bij betrokken? 

Ja, meestal wel. Hangt van het traject af wat is ingezet. We vragen wel eens om een 

terugkoppeling van de school hoe het nu gaat. We volgen ook hoe de trajecten lopen. 

 

ZAT 

Zijn jullie aanwezig bij een ZAT? 

Ja. De medewerkers van de Rebound zijn daarbij aanwezig. Vroeger zat ik er zelf bij, maar het 

lukte niet om alles bij te blijven houden.  

 

Wat vind je het voordeel van het ZAT? 

Dat je de ketenpartners structureel tegenkomt in het werkveld. Aan de andere kant zou het ZAT 

best opgeheven kunnen worden.  

 

Waarom? 

Stel dat je een periode van acht weken hebt dat die vergaderingen zijn, dan is het nooit zo dat 

een leerling net voor die vergadering problemen krijgt. Dat gebeurt meestal net na een ZAT. 

Je moet dan je ketenpartners weten en is het belangrijk dat je elkaar kent. De ZAT is nu vaak 

een vergadering om terug te koppelen wat er is gebeurd en niet om advies te vragen. Het ZAT 

is wel goed om je ketenpartners te kennen en te netwerken. De zorg-coördinatoren kunnen 

altijd bij de GGD-arts terecht voor advies. De bedoeling was dat dit in plaats zou komen van 

het ZAT, maar we schaffen het ZAT nog niet af.  

 

Hoe is de verdeling van de jongeren in het ZAT? 

Hier heb ik geen zicht op.  

 

Vanuit welke rol zijn de medewerkers van Aandacht + aanwezig bij het ZAT? 

Vooral om te adviseren en het oppakken van begeleiding. Meestal is deze begeleiding al in 

gang gezet. We hebben er eens voor gekozen om de politie en de GGD-arts samen gesprekken 

te laten voeren met een leerling. Vreemde combinatie, maar het werkte wel.  

 

Urker jongeren in het onderwijs 

Wat is jouw beeld van Urkers op school (in de klas, op het gebied van verzuim, zorg en in het 

algemeen)? 

Het zijn eigenzinnige jongeren. Dat heeft ook wel zijn charme. Toen ik hier kwam, zag ik wel 

dat leerlingen makkelijker in het gareel kwamen. Urk was stabieler dan dat het nu is. Er komen 

veel nieuwe partners binnen gezinnen, vanwege de vele echtscheidingen. Ook zijn de relaties 

binnen het gezin complexer. Dit zie ik erg toenemen en daardoor zijn de leerlingen ook lastiger 

te sturen. Vroeger hadden ze duidelijk een persoon waar ze zich mee konden identificeren. 

Deze persoon was ook vaak nog gerelateerd aan de kerk, dus die zorgde er wel voor dat de 

jongere de juiste normen weer oppikte. Naar mijn mening is dat nu minder.  
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Wat is de oorzaak van die complexe gezinssituaties? 

Ik denk dat het wel te maken heeft met makkelijk scheiden. Zelfs in de religieuze kringen.  

 

Is dit anders in de Noordoostpolder? 

De Noordoostpolder is sowieso anders dan Urk, van oorsprong al. Urk heeft als eiland altijd 

moeten overleven, ondanks de wet- en regelgeving. Er was wel regelgeving vanuit Amsterdam, 

maar de Urkers bepaalden zelf wat ze daarmee deden. Dat is nog steeds wel zo, met alcohol 

ergens achterom halen bijvoorbeeld. Noordoostpolders hebben een hele andere mentaliteit.  

 

Zijn er in de Noordoostpolder ook veel echtscheidingen en levert dat hier ook problemen op? 

Hier in de Noordoostpolder zijn de huizen lange tijd relatief goedkoop geweest. Dit trok veel 

mensen uit Lelystad en Almere deze kant op. Als je goedkope huizen hebt, trek je ook een 

bepaalde soort gezinnen aan. Er zijn veel moeders met kinderen deze kant toen opgekomen. 

Die al gescheiden waren en alleen door moeder opgevoed werden.  

 

Heb je het idee dat er iets zou kunnen veranderen in protocol, werkwijze of in verandering van 

communicatie dat dit probleem op Urk aan zou pakken? 

Ik denk dat de vanzelfsprekendheid om je normen en waarden mee te nemen vanuit de kerk, 

zal gaan afnemen. Daar moet wel iets voor terugkomen.  

 

Denk je dat dit positief of negatief gaat werken? 

Ik denk dat dit negatief gaat werken, maar het zou ook wel positief kunnen gaan werken.  

 

Moeten de kerken dan ook meer aandacht gaan besteden aan echtscheiding? Ligt er nog een 

taboe op echtscheiding? 

Ik denk dat dit minder is geworden nu. Op Berechja is het naar mijn idee geen taboe meer, 

maar we weten niet hoe dit op Pieter Zandt Scholengemeenschap is. Als ze aangesloten zouden 

zijn bij ons samenwerkingsverband, konden we hen ook helpen met het tackelen van 

problemen. We zitten soms nog wel met de school om tafel om problematiek te bespreken. Ze 

zien daar ook problematiek toenemen.  
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Bijlage 8 Interview dhr. Flier, directeur RefSVO 
 

Hoe lang ben je werkzaam bij RefSVO? 

Vanaf het begin al. We hebben een unieke positie, want als je kijkt naar het primair onderwijs 

(po) en vo zijn er 150 samenwerkingsverbanden die allemaal regionaal georganiseerd zijn. Wij 

zijn de enige van vo die landelijk zijn, vanwege onze identiteit. Berséba is het 

samenwerkingsverband voor po, met dezelfde identiteit. Berséba is ook landelijk. Hier hebben 

wij ook contact mee, omdat veel leerlingen vanuit hun samenwerkingsverband naar een school 

binnen ons samenwerkingsverband gaan.  

 

Samenwerkingsverband 

Werken jullie veel samen met Berséba? 

Ja, hier stemmen we veel mee af. Het moeilijke is dat wij landelijk zijn. Regionaal kunnen de 

procedures voor passend onderwijs nogal verschillen. Pieter Zandt Scholengemeenschap heeft 

bijvoorbeeld afspraken gemaakt met de toeleverende basisscholen. Daar hoef je als 

samenwerkingsverband niet altijd tussen te zitten. Sinds de oprichting van het 

samenwerkingsverband in november 2013 ben ik betrokken. Ik deed dit parttime. Ik was 

daarnaast drie dagen directeur bij een basisschool in Ede. Dit was niet te combineren, dus sinds 

januari 2016 werk ik fulltime voor het samenwerkingsverband.  

 

Hoeveel mensen zijn er betrokken bij het samenwerkingsverband?  

We hebben een secretaresse en een beleidsondersteuner voor twee dagen. We hebben ook geen 

expertisecentrum die wij in kunnen zetten voor de scholen. Samenwerkingsverbanden zijn daar 

heel verschillend in. Bij ons gaat juist heel veel geld naar de scholen toe. Verhoudingsgewijs 

krijgen de scholen behoorlijk wat middelen vanuit het samenwerkingsverband die zij dan ook 

aan het eind van het jaar verantwoorden. Bij Pieter Zandt Scholengemeenschap is dat 

bijvoorbeeld de Quvier. Hier gaat ook veel geld naartoe. We verwijzen dus ook bijna niet naar 

het speciaal onderwijs. De Fruytier in Apeldoorn heeft intern een vso, cluster vier. Dit is een 

nevenvestiging van de vso in Zwolle. We hebben vijf vso’s voor cluster een tot en met drie 

binnen ons samenwerkingsverband, waaronder een in Kampen. De scholen binnen ons 

samenwerkingsverband vangen hun cluster vier leerlingen intern op, zoals Pieter Zandt 

Scholengemeenschap dat doet met Quvier en trajectklas. Het is wel onze insteek om het binnen 

regulier onderwijs te houden.  

 

Stromen ze daardoor makkelijker door naar mbo/hbo? 

Dat durf ik niet zo goed te zeggen. Wat het voordeel hiervan is dat de leerlingen heel makkelijk 

gedeeltelijk lessen met extra ondersteuning kunnen volgen. Ze blijven binnen de school en zo 

kun je het makkelijk in de gaten houden. De percentages van uitstroom naar mbo en hbo zijn 

wel hoog. Vorig jaar zijn ook alle leerlingen van de vso in Apeldoorn in een keer geslaagd voor 

hun examens. Slagingspercentages zijn hoog.  

 

Hoe betrokken is de Pieter Zandt Scholengemeenschap bij het samenwerkingsverband? 

We hebben een hele grote verantwoordelijkheid bij de scholen neergelegd. Dat komt omdat het 

grote scholen zijn, de kleinste is 2000 en de grootste 4000. Ze hebben daarom ook een hoop 

expertise in huis. We proberen ze te ondersteunen. We ondersteunen de scholen ook in het 

contact met de gemeente. Er moet regelmatig een OOGO gevoerd worden. Dit kan ik niet voor 

alle scholen doen, maar dat doet iemand vanuit de school. Die is daarvoor gemandateerd. We 

hebben een ondersteunende functie en er gaat ook een hoop geld naar de scholen. Eens in de 

twee jaar ga ik bij alle scholen langs en maak ik daar een rapport van. Contacten met Pieter 

Zandt Scholengemeenschap zijn prima. Ik heb regelmatig contact met mevr. Bouman, als ze 
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tegen dingen aanloopt. We worden alleen benaderd als er echt hulp vanuit ons nodig is. We 

geven ook de toelaatbaarheidsverklaringen af. Wij zitten niet bij de ZAT’s, want er zit al 

genoeg expertise aan tafel en wij hebben dan geen toegevoegde waarde aan de vergadering. Ik 

voorzie ze wel van informatie vanuit de overheid. De scholen hebben geen concurrentie. Ze 

zitten namelijk door het hele land en zijn vaak de enige in de regio. Nadeel daarvan is wel dat 

er vaak veel reistijd is. We hebben wel twee keer per jaar een bijeenkomst voor de zorg-

coördinatoren en dat regelen we dan op een van de scholen.  

 

Zorgleerlingen 

Dus niet alle zorgleerlingen worden bij jullie gemeld? 

Nee, in principe niet. De adviesvragen komen bij ons binnen. Ze zijn dan al best ver in de route, 

dus dit komt ook weinig voor. Alleen de toelaatbaarheidsverklaringen komen bij ons binnen. 

Als er een voor cluster vier binnenkomt en die is niet voor de Fruytier, dan gaat de leerling ook 

naar een school buiten ons samenwerkingsverband. De Fruytier is onze enige vso cluster vier. 

Dit willen we graag voorkomen, maar soms is dit niet te voorkomen. We houden ze het liefst 

binnen ons samenwerkingsverband, vanwege onze identiteit. Ons loket behandelt de 

toelaatbaarheidsverklaringen.  

 

Hoe is de verdeling met leerlingen uit verschillende gemeenten? 

Per school heb ik daar geen zicht op. Al onze scholen zijn streekscholen. Ik denk dat maar tien 

procent van de leerlingen van Pieter Zandt Scholengemeenschap uit Kampen zelf komt. Ik heb 

bijvoorbeeld een speciaal onderwijs school in Zwolle, cluster 3. Er zit geen leerling uit de 

gemeente Zwolle op die school. Het is daarom ook heel lastig om met de gemeente in gesprek 

te gaan over jeugdzorg. Op vo is dat wel anders. Daar komen toch wel meer leerlingen uit de 

regio naartoe. Het lijkt mij voor de gemeente heel lastig om efficiënt met dit soort scholen te 

overleggen.  

Ik denk ook dat leerlingen juist naar een andere school trekken omdat ze Pieter Zandt 

Scholengemeenschap te reformatorisch vinden.  

 

Of ze worden niet toegelaten. 

Ja, dat kan ook inderdaad. Ze hebben een gesloten toelatingsbeleid. Hier zie ik nog wel verschil 

in. Ik heb het idee dat Pieter Zandt nog wel breder is in de toelating dan bijvoorbeeld de 

Fruytier. Alle scholen hebben wel dezelfde punten in hun toelatingsbeleid staan. Het is maar 

net hoe het geïnterpreteerd wordt. Wel denk ik dat als je een bepaalde identiteit wil uitdragen, 

dat meer te maken heeft met welk personeel je aanneemt, dan dat de identiteit van de leerlingen 

volledig aansluit. Je bent ook wel afhankelijk van de ouders. De ouders kiezen bewust voor 

deze identiteit.  

 

ZAT 

Het lijkt me lastig voor jullie om altijd aanwezig te zijn bij het ZAT. 

Nee klopt. Ik ben toevallig onlangs bij een school aanwezig geweest bij een ZAT. Dit hadden 

ze mij gevraagd. Het is niet haalbaar voor ons samenwerkingsverband om altijd aanwezig te 

zijn bij elke ZAT. Het kan wel op afroep, zoals ik net zei. Daardoor zie ik hoe het ZAT in 

elkaar zit en hoe de school zorgleerlingen aanpakt.  

 

Urker jongeren in het onderwijs 

Wat is jouw beeld van Urker jongeren (in de klas, op het gebied van verzuim, zorg en in het 

algemeen)? 

Ik vind het lastig om een beeld te schetsen. Ik heb het idee dat Urkers harde werkers zijn, maar 

ook mensen die open zijn en geen blad voor de mond nemen. Ze zeggen wat ze denken, maar  
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volgens mij kun je daar wel van op aan. Ik heb er geen zicht op of er veel jongeren in een 

problematische thuissituatie zitten en of er veel hulpverlening nodig is. Je hoorde vroeger wel 

dat vader de hele week op zee zat en dat moeder hoofd van het gezin was, maar hoeveel vissers 

zijn er nu nog. Dat is maar een heel klein gedeelte. Ik heb zelf ook nog een tijdje op Urk 

gewerkt, op de Petrus Dathenusschool. Dus ik ken de Urkers wel een beetje.  

 

Is er nog een verschil tussen de Urkers en andere gemeenten? 

Dat durf ik niet te zeggen. Ik heb van andere gemeenten een minder expliciet beeld.  

 

Komt dit ook omdat je zelf op Urk gewerkt hebt?  

Ja, dat komt ook wel daardoor. Ook de verhalen die ik hoor. Dat ze zeggen wat ze denken, heb 

ik wel meegemaakt. Ook de hartelijkheid. Ze staan altijd voor je klaar. Ik heb er geen zicht op 

hoe dat in andere gemeenten is. Ik sta ook te ver van de werkvloer af.  

 

Hebben alle scholen nog overeenkomsten en verschillen? 

Nee. Over het algemeen is dat alle scholen heel ver gaan met de zorg die ze de leerlingen 

bieden. Ik denk ook dat ze vaak op het terrein van jeugdhulp zitten, terwijl ze onderwijs zijn. 

Dat merk ik bij alle scholen. Ze voelen zich ervoor verantwoordelijk om veel binnen de eigen 

school op te lossen.  

 

Is dit alleen zo op de reformatorische scholen? 

Ik denk niet dat dit alleen iets is van alleen reformatorische scholen. Dit ligt er meer aan hoe 

wij het vanuit het samenwerkingsverband hebben ingericht. Als Pieter Zandt 

Scholengemeenschap het niet redt met een leerling, hebben wij binnen het 

samenwerkingsverband niet nog een mogelijkheid. Daarom gaan de scholen tot het uiterste. 

Andere samenwerkingsverbanden hebben speciale voorzieningen binnen het 

samenwerkingsverband. Die mogelijkheden hebben wij niet. We willen ook voorkomen dat 

leerlingen naar een school buiten ons samenwerkingsverband moeten.  

Er zijn wel verschillen, maar die zijn klein. Er zijn scholen die vrij makkelijk een 

toelaatbaarheidsverklaring aanvragen. Pieter Zandt Scholengemeenschap doet dit alleen in 

uitzonderlijke gevallen. Pieter Zandt heeft naast Quvier ook een Time-Inn en ik denk dat 

sommige scholen nog wel meer in zo’n tussenvoorziening, zoals de Time-Inn, mogen 

investeren. Pieter Zandt Scholengemeenschap investeert ook weinig in de Time-Inn en als ze 

dat meer zouden doen, zou de Quvier krimpen.  

 

Zijn er weinig verschillen vanwege dezelfde identiteit? 

Ik denk het wel. Ouders gaan zondag naar de kerk en ook op zoek naar christelijke 

hulpverlening, als dat nodig is. Dit omdat het bij hun identiteit past. Als jongeren worstelen 

met zichzelf, hoeven ze hun geloof niet nog eens uit te leggen aan de hulpverlening, omdat 

deze persoon dezelfde identiteit draagt als de jongere zijn/haar school en kerk. Zo zie je wel 

dat identiteit belangrijk is, omdat het aansluit bij de thuissituatie. Het is een stukje meerwaarde 

in ons onderwijs die ouders en leerlingen kunnen ervaren.  
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Bijlage 9 Interview dhr. Veeke, LPA Noordoostpolder 
 

Hoe lang ben je al werkzaam bij de gemeente Noordoostpolder? 

Sinds 2007 ben ik werkzaam bij de gemeente. 

 

Ben je ook al vanaf het begin betrokken geweest bij Emelwerda College? 

Nee, Babs (andere leerplichtambtenaar) is een tijdje betrokken geweest. We rouleren denk ik 

om de drie jaar. Het is voor een school ook handig om eens een ander gezicht vanuit leerplicht 

te zien. Babs doet nu het Vakcollege (gedeelte van Emelwerda) en ik ben nu twee of drie jaar 

betrokken bij het Emelwerda. We hebben de scholen in de Noordoostpolder onder ons tweeën 

verdeeld en ik doe Aeres College, Optimist SO en VSO en Emelwerda College. Babs doet de 

andere scholen en ROC Friese Poort doen we samen. We hebben net als de gemeente Urk 

verzuimgesprekken gepland op de scholen, het hele jaar door. We komen iedere vier/vijf weken 

op de scholen. Dan maken we een rondje om te kijken wie er hebben gespijbeld en welke 

leerlingen veel ziekteverzuim hebben. De leerlingen die we spreken worden vooraf in DUO 

gemeld. We weten dan precies waar we aan toe zijn en wie we moeten spreken.  

 

Gaat het melden via DUO goed? 

Ja, dat is even een opvoedkundig dingetje geweest naar de scholen toe. Op een gegeven 

moment hebben we tegen de scholen gezegd dat we pas in gesprek gaan met de leerling en 

ouders als we een DUO-melding hebben gekregen. Dus nu moeten ze wel.  

 

Hebben jullie ook leerlingen op Pieter Zandt Scholengemeenschap zitten? 

Ja. Niet veel, maar toevallig heb ik vorige week een melding gekregen vanuit de school, of we 

even bij elkaar konden komen. Dat gebeurt bijna niet. Een of twee meldingen per jaar is al veel. 

We hebben wel leerlingen op Pieter Zandt Scholengemeenschap zitten, of op Berechja College, 

maar daar horen we bijna niets van. Deze melding van Pieter Zandt Scholengemeenschap was 

echt nieuw voor mij.  

 

Verzuim en VSV’ers 

De frequentie van spreekuren is op elke school gelijk? 

Ja.  

 

Hoe is de samenwerking met andere gemeenten op gebied van verzuim? 

Dat verschilt per gemeente. We hebben een jaar of zeven geleden een aangescherpt 

verzuimprotocol ingevoerd, samen met alle scholen. Landelijke norm is zestien uur in vier 

weken verzuim melden en wij hadden dat er bij zes keer spijbelen/te laat een verzuimmelding 

plaatsvond. Dat was volgens sommige scholen te straks, dus is dat teruggedraaid naar twaalf 

keer spijbelen/te laat. We zitten nu nog steeds onder de wettelijke norm. Bij zestig uur 

ziekteverzuim hebben we ook al een gesprek met de leerling. Dat zijn de maatstaven voor het 

verzuimprotocol en vervolgens hebben we verzuimgesprekken die gepland staan. De meeste 

verzuimgesprekken momenteel gaan over ziekteverzuim. We hebben ook wel 

spijbelgesprekken en te-laat-komers op spreekuur, maar hoofdzakelijk is het ziekteverzuim. 

Het is echt wel een probleem hier in de polder, landelijk denk ik ook wel. Je haalt met 

ziekteverzuim wel de leerlingen uit waar zorg nodig is en die we moeten monitoren om op 

school te houden. Je vraag was over de samenwerking met andere gemeenten. Dat verschilt 

dus. Met gemeente uit Friesland spreken we wel eens af dat wij de gesprekken voor ze doen, 

als er verzuim speelt bij een jongere uit hun gemeente op de Friese Poort. Dat is voor ons geen 

probleem. Dit deden we eerder ook voor Steenwijkerland, maar zij wilden ook dat wij de 

afhandeling deden (ouders brief sturen bijvoorbeeld). Wij hebben toen gezegd dat wij dat niet 
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voor ze gaan doen, want wij zijn niet de verantwoordelijke gemeente. Pas wilden ze hier weer 

over in gesprek met ons, maar het kwam weer op hetzelfde neer. Dus we hebben weer de boot 

afgehouden. Het scheelt voor hen heel veel tijd dat wij de gesprekken voor ze doen, want zij 

hoeven niet helemaal naar Emmeloord te rijden. Het gebeurt ook wel eens andersom. We 

hebben het verzuimprotocol samen met de gemeente Urk opgesteld. De samenwerking met de 

gemeente Urk is sowieso leuk. Dat loopt altijd goed. We nemen wel eens iets voor Jaap over. 

Laatst heb ik nog twee gesprekken voor hem overgenomen.  

 

Hoe pakken jullie VSV’ers aan? 

In principe moet de leerling al in beeld zijn bij ons. We hebben er niet helemaal een goed beeld 

van, maar ik denk dat er wel leerlingen zijn die vanuit havo doorstromen naar het mbo, waar 

wij geen weet van hebben. Die worden charmant over de schutting gegooid naar het mbo. 

Terwijl ik zelf vind dat als een leerling op havo zit en kan presteren en die gaat het niet halen, 

daar is dan iets mee aan de hand. Die moet je niet naar het mbo sturen, want daar doe je de 

leerling mee te kort. Heel graag hebben wij die leerlingen al in beeld, maar havo en vwo zijn 

niet altijd even scheutig met het delen van informatie over deze leerlingen. We zijn dus 

afhankelijk van de school. We hebben er geen goed beeld van. Als we een VSV’er krijgen, dan 

is het wel een leerling van achttien jaar of ouder, dan overleggen we met de school. We willen 

dan weten wat ze al gedaan hebben om de leerling te helpen en wat er aan de hand is. Dan gaan 

we samen met de leerling en eventueel ouders om tafel om te kijken welke kant hij/zij op wil.  

Ik heb laatst de VSV’ers gescreend (tussen de zestien en drieëntwintig jaar) en dat zijn er 

driehonderd. Van die driehonderd zijn er een stel aan het werk. Zo lang ze aan het werk zijn, 

is het goed. Een aantal zitten in de Wajong of hebben een uitkering en er blijven er dan dertig 

over. Deze leerlingen zitten thuis. Met deze groep moeten we aan de slag. Dit zijn wel 

leerlingen die al eens bij ons in beeld zijn geweest. Deze groep kan het niet en/of wil het niet. 

We kunnen er wel aan gaan trekken, maar dat is trekken aan een dood paard.  

 

Zorgleerlingen 

Raadpleeg je zelf het voorliggende werkveld? 

Dat ligt eraan. Het mooiste zou zijn dat als een zorgleerling in beeld komt, dan ook al bij ons 

bekend is. We hebben namelijk het ZAT waar we bij zitten en het Emelwerda heeft daarnaast 

ook een interne zorgstructuur. Overstijgt de hulp die de leerling nodig heeft, dan komt er een 

aanmelding voor het ZAT. Dan krijgen wij de leerling in beeld. Het meest ideale zou zijn dat 

wij de leerling dan via het ZAT in beeld krijgen. Het gebeurt ook wel eens dat een leerling op 

eens in beeld komt en dreigt uit te vallen. We overleggen dan met school hoe dit kon gebeuren. 

Dit blijf je altijd hebben. De ene mentor is de andere niet. De ene weet precies hoe de 

zorgstructuur geregeld is. Ik kan ook nog overleggen met Team Doen (wijkteam van de 

gemeente Noordoostpolder), als de leerling of het gezin daar in beeld is. Als dat zo is, is er 

vanuit het team ook een casusregisseur aangewezen en kan ik met hem/haar overleggen wat 

we kunnen gaan doen. Daaruit komt vaak een RTO voort.  

Emelwerda College heeft een mooie zorgstructuur, maar de school heeft ongeveer 1500 

leerlingen en er worden maar weinig leerlingen in het ZAT besproken. Voor zo’n populatie 

kan dat niet. Een paar jaar geleden bespraken we nog dertig leerlingen per keer. Ik weet niet 

waar het aan ligt, maar ze komen niet meer oppoppen. Het kan ook liggen aan de interne 

zorgstructuur, dat ze het daar snel kunnen oplossen, maar daar heb ik geen zicht op. Dat vind 

ik jammer, want ik zou graag overal de regie in hebben. Ik ben nu afhankelijk van de school.  
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In welk schooljaar komen de meeste zorgleerlingen in beeld? 

Ik denk sowieso in de eerste en tweede klas, qua verzuim. Dan proberen ze het spijbelen en te 

laat komen uit. Ziekteverzuim komt dan ook al naar boven. Als een leerling structureel een        

paar dagen per maand ziek is in de eerste klas, dan had dat ook al zo moeten zijn in groep acht. 

In de eerste en tweede klas komt verzuim en ziekteverzuim wel het meeste voor. Klas drie soms 

ook nog wel, maar vooral rond de dertien/veertien jaar komen de problemen.  

 

Denk je dat dat komt omdat de nieuwigheid er dan af is of heb je er een andere reden voor? 

Volgens mij is het heel gezond dat iedere jongere een keer spijbelt. Iedereen probeert dat wel 

eens. Het zou abnormaal zijn als een jongere dat niet een keer gedaan heeft. Groepsdruk speelt 

ook mee. Ziekteverzuim vind ik wel heftig momenteel. We hebben erg veel meldingen de 

laatste paar jaar. We hebben ook het ziekteverzuimproject, waardoor we tools hebben om met 

deze groep leerlingen om te kunnen gaan. We hebben hierin een hele nauwe samenwerking 

met de scholen, GGD en Aandacht +. We kunnen al in een heel vroeg stadium de leerling 

doorsturen voor onderzoek naar de jeugdarts. De jeugdarts kijkt dan of het verzuim geoorloofd 

is of niet.  We waarschuwen leerlingen ook wel eens met deze doorverwijzing. Vaak wordt het 

ziekteverzuim dan ook minder, omdat ze tik op de vingers nodig hebben. Ouders net zo goed, 

want die melden hun kind ziek.  

 

Welke zorgvragen komen het meeste voor? 

Ik vind de psychiatrische problematiek enorm stijgen, afgelopen paar jaar. Dit komt wel 

doordat we het verzuim beter in beeld hebben en waardoor we de psychiatrische problematiek 

beter in beeld krijgen. GGZ is een interessante partner voor heel veel leerlingen die we spreken. 

Leerlingen moeten vaak doorgestuurd worden naar GGZ en daar kan dan een stoornis 

uitkomen. Thuissituatie speelt hierin soms ook een rol.  

 

Ben je betrokken bij de route die de school loopt met een zorgleerling? 

Nee, bij de interne zorgstructuur ben ik niet betrokken. Bij de externe zorgstructuur wel, bij het 

ZAT. Dit is ook de eerste mogelijk dat ik betrokken kan zijn. Als er bij de leerling ook verzuim 

speelt, dan blijf ik de leerling wel volgen. Maar ik vind het wel jammer dat wij en de GGD niet 

meer bij de interne zorgstructuur betrokken zijn. Dat is een gemiste kans.  

 

Is de school dan ook verantwoordelijk om de zorgleerling te volgen als hij/zij op de juiste plek 

zit? 

Ja. Ik ben daar dan ook niet meer bij betrokken. Voorheen deed ik dit wel. Ik volgde de leerling 

uitentreuren, maar dat heb ik mezelf afgeleerd. Nu ben ik alleen betrokken als er verzuim 

aanwezig is en anders sluit ik het dossier. Dan ligt de verantwoordelijkheid bij school om mij 

in te schakelen als er weer sprake is van verzuim. We willen wel graag vanuit leerplicht 

betrokken zijn, maar dit kost ons te veel tijd.  

 

ZAT 

Hoe vaak is het ZAT bij Emelwerda College? 

Zes keer per jaar en dan om de zes weken een ZAT.  

 

Is dat op de andere scholen ook zo? 

Ja, Aandacht + maakt namelijk de roosters voor alle scholen.  

 

Wat is het voordeel van het ZAT? 

Het voordeel is in ieder geval, net als met het verzuimprotocol, dat je iets hebt staan wat je de 

leerlingen en school kunt aanbieden. Scholen weten wat ze in kunnen zetten.  
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Anoniem kon ook, maar we hebben afgesproken dat we dat liever niet hebben. Het heeft 

namelijk geen zin, want je praat over gebakken lucht. Uiteindelijk weet je toch wel over welke 

leerling het gaat, dus in hoeverre is het dan anoniem. Het is ook fijn dat je met andere partners 

aan tafel zit en met z’n allen kan sparren. De school komt met een vraag en samen kunnen we 

een oplossing vinden voor het probleem. Door het ZAT krijgen we ook het gezin vaak in beeld.  

 

Wat is het nadeel van het ZAT? 

Nee, alleen dat ik het anoniem inbrengen niet fijn vind. Met de nieuwe privacywet wordt het 

ZAT ook nog spannend, want in hoeverre kun je dingen met elkaar delen.  

 

Hoe is de verdeling van jongeren uit verschillende gemeenten die besproken worden? 

Dat is denk ik wel evenredig.  

 

Wat is je rol bij het ZAT en hoe word je expertise ingezet?  

Mijn rol is advies geven, als dat nodig is. Vanuit leerplicht hebben wij ook een goed beeld van 

het werkveld hier in de polder. GGD heeft daar ook een goed beeld van. Hierdoor kun je het 

advies wat toespitsen op de vraag die er is. Ik kan ook meteen contact maken met anderen van 

de gemeente als dat nodig is. Voordat Team Doen bestond, waren wij de casusregisseurs van 

de moeilijke dossiers. Wij weten wat het inhoudt.  

 

Urker jongeren in het onderwijs 

Wat is jouw beeld van Urkers (in de klas, op het gebied van verzuim, zorg en in het algemeen)? 

Ik heb niet echt een beeld van de Urker leerlingen. Ik let ook niet op de Urker leerlingen. In 

het ZAT verwonder ik mij wel eens over de problematiek binnen gezinnen. Aan de ene kant is 

het ons kent ons, dat idee heb ik altijd bij Urk. Maar er wordt ook het nodige binnen de pet 

gehouden. In de polder ook wel hoor. VSV’ers vinden altijd wel een baan, doordat de 

gemeenschap ze daarbij helpt. Daardoor verwacht ik ook dat ze over de problematiek ook open 

communiceren. Juist de problematiek binnen gezinnen wordt volgens mij niet zo open over 

gecommuniceerd.  

 

Waar komt dat door denk je? 

Je hangt wel je vuile was buiten. Ik heb het dan wel over de zware problematiek. Ik denk dat 

geloof hierin ook wel meespeelt. In de polder weten we dat er veel drugsproblematiek is in de 

polder en veel gedoe op straat. Op Urk heb ik het idee dat ze het wel weten dat er 

drugsproblemen en alcoholproblemen zijn, maar er wordt niet zoveel over gesproken. Binnen 

de gezinnen dan, want ‘dat gebeurt niet op Urk’.  

 

Heb je het idee dat er iets zou kunnen veranderen in protocol, werkwijze of in verandering van 

communicatie om deze problemen op te lossen? 

Ik denk dat het puur politiek is. Het begint altijd bij de politiek, want er moet wel beleid op 

gemaakt worden. Ik merk al binnen de Noordoostpolder dat het moeilijk is voor de 

beleidsambtenaar om mijn ideeën om te zetten in beleid. Ik denk dat het op Urk nog veel 

moeilijker is om de problematiek op beleidsniveau aan te pakken. Op Urk moet je met nog 

meer mensen en belangen rekening houden. Het zal niet altijd eenvoudig zijn om beleid te 

maken bij de gemeente Urk.  
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Bijlage 10 Interview mevr. Last, LPA Zwartewaterland 
 

Hoe lang ben je al werkzaam bij de gemeente Zwartewaterland? 

Ik ben in april 2010 hier gekomen. Eerst als administratieve ondersteuner voor achttien uur in 

de week en toen kwamen er vrij snel interne vacatures en toen ben ik in september 2010 als 

leerplichtambtenaar begonnen. Ik heb toen ook meteen de opleiding gedaan. Daarvoor heb ik 

voor directiesecretaresse geleerd en dit ook een tijdje als werk gedaan. Ik doe nu voor 22 uur 

leerplicht en 6 uur beleid. Ik ben de enige leerplichtambtenaar hier.  

 

Hebben jullie dan niet zoveel jongeren dat er geen fulltime leerplichtfunctie is? 

Ik vind van wel, maar we hebben het goed onder controle. We hebben een middelbare school 

in onze gemeente en zeventien basisscholen. Met de basisscholen heb ik goed contact en weinig 

werk mee. We zijn een aantal jaar geleden intensief bezig geweest met luxeverzuim. We 

hebben controles gedaan en op vrijdag voor de vakanties waren we op school. Er waren 

namelijk een aantal schooldirecteuren die snel vrijgaven. We hebben er intensief op ingezet en 

dat werpt nu zijn vruchten af. Ik krijg nu een melding wanneer iemand zonder toestemming 

weggaat. Bij een eerste dag geef ik een waarschuwing en bij meerdere dagen of recidive stel ik 

een proces-verbaal op. De middelbare school in onze gemeente zit bovenop het verzuim, dus 

daar hebben we ook weinig werk mee. Ze hebben een hele goede conciërge. Ik heb het meeste 

werk met de zorgleerlingen en op het mbo. Ook wel met de verzuimmeldingen over spijbelen 

van onder andere Pieter Zandt Scholengemeenschap. Het eerste gesprek is op het spreekuur op 

school, deze afspraak geldt voor de hele regio zo. Mevr. Hendriks doet deze gesprekken voor 

mij. Ik doe ze op een andere school. Deze gesprekken zijn preventief, namelijk bij zes uur 

verzuim. Vanaf negen tot twaalf uur verzuim, worden ze bij mij gemeld en pak ik de melding 

op. Dan heb ik een gesprek met de leerling en ouders op het gemeentehuis.  

 

Verzuim en VSV’ers 

Hoe is de samenwerking met Pieter Zandt Scholengemeenschap?  

Heel goed. Ik kom er zelf nooit. Ik vind Pro heel prettig. Ik krijg de verslagen van het ZAT van 

mevr. Hendriks doorgestuurd.  

 

Hoe pakken jullie VSV’ers aan? 

Ik ben alleen verantwoordelijk voor de VSV’ers tot achttien jaar. De regiogemeente Zwolle 

doet de RMC-meldingen voor ons. De meeste VSV’ers zijn boven de achttien. Er is genoeg 

werk in onze gemeente, dus ze gaan liever aan het werk. Ik adviseer ze om niet te stoppen, 

maar ik kan ze niet verbieden om te stoppen. We hebben bijna geen VSV’ers op het voortgezet 

onderwijs. Meestal krijgen ze dan een vrijstelling, omdat ze naar dagbesteding gaan. Of een 

tijdelijke vrijstelling vanwege gezondheidsproblemen.  

 

Hoe is de samenwerking met de school op gebied van VSV’ers? 

Het contact is goed.  

 

Zorgleerlingen 

Raadpleeg je zelf het voorliggende werkveld? 

Ik ben binnen het sociaal domein betrokken bij Team Jeugd als leerplichtambtenaar. We 

hebben ook vroeg-signaleringsoverleggen met onder andere de politie. We hebben het dan over 

de jongeren die veel op straat aanwezig zijn. Als een leerling opvalt, leg ik contact met school.  
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Wanneer komen de zorgleerlingen meestal in beeld (bepaalde leeftijd/schooljaar)? 

Ik denk dat de meeste problemen in de derde en vierde klas komen. Rond de vijftien/zestien 

jaar. Ze vinden school saai worden. In de derde en vierde verliezen ze vaak de motivatie. Pieter 

Zandt Scholengemeenschap is wel een school waar ik best veel meldingen van krijg. Ze hebben 

ook een strak systeem. Ben je te laat, dan word je geregistreerd. Het zijn wel kinderen die 

grenzen opzoeken. Maar dat is niet veel anders dan op andere scholen.  

 

Welke zorgvragen komen het meeste voor? 

Toch wel gedrag, dat kinderen zich niet goed kunnen gedragen op school. Ouders zitten met 

de handen in het haar, opvoedingsonmacht. Wij noemen dit een mis-match. Dat kinderen door 

ouders tot hun twaalfde heel strak kunnen worden opgevoed (geen tv, op tijd naar bed, geen 

telefoon), vanwege religie, en dan gaan ze naar Pieter Zandt in Kampen en dan gaat er een 

wereld voor ze open. Ze krijgen een telefoon, ontmoeten andere kinderen en gaan op de fiets 

naar Kampen. Dan zijn ineens alle grenzen weg en ouders blijven die strakke grenzen 

aangeven. Kinderen willen zich daar niet meer aan houden en gaan zich verzetten of ouders 

laten alles vallen en zitten met de handen in hun haar. Het kind past dan helemaal niet meer bij 

zijn/haar ouders. De ouders missen de aansluiting met hun kind. Ze tonen geen interesse in de 

telefoon of het kind. Het gedrag van de kinderen wordt gedoogd, maar het gesprek aangaan 

met de kinderen doen ze niet. Vaak denken ouders ook dat het vanzelf goed komt. 

Opvoedingsproblemen zien we dus wel veel. Echtscheidingsproblematiek zien we niet zo veel. 

Ouders zijn misschien wel doodongelukkig met elkaar, maar scheiden doe je niet vanwege 

religie. Leerproblemen komen ook wel voor. Angststoornissen komen ook wel voor. 

 

Ben je zelf betrokken bij de route die de school met een zorgleerling loopt? 

Ja, want ik krijg de aanmeldformulieren van het ZAT en lees de verslagen. Als de 

orthopedagoog wordt ingezet, dan volg ik het van de zijlijn. Als er ook verzuim is, pakken we 

dit samen op. Soms wordt de leerling ook wel overgedragen aan ons, omdat er lokale hulp 

nodig is. School blijft dan ook nog wel betrokken.  

 

Ben je zelf nog betrokken om de leerling te volgen als de zorgleerling op zijn/haar plek zit?  

Jawel, maar dat ligt eraan. Als ik betrokken ben, dan blijf ik wel betrokken. Maar als het 

volledig buiten mij om geregeld is, dan ga ik niet contact opnemen met eventuele 

hulpverlening.  

 

ZAT 

Ben je zelf aanwezig bij het ZAT? 

Nee, dat doet mevr. Hendriks voor mij. Ik krijg de verslagen van haar en als er iets bijzonders 

is, dan belt ze mij direct.  

 

Wat vind je het voordeel van het ZAT? 

Het ZAT is gestructureerd. De verslagen zijn goed en de goede mensen zitten aan tafel bij het 

ZAT. Het is heel geordend en daar hou ik wel van. Dat is de kracht van Pieter Zandt 

Scholengemeenschap. 

 

Wat vind je het nadeel van het ZAT? 

Ze mogen van mij wel iets eerder een probleem overdragen naar de gemeente, zodat het lokaal 

opgelost kan worden. Ik heb soms het idee dat ze heel veel op school inzetten en dan gaat de 

leerling van school af en dan heb je een beetje pappen en nathouden gedaan. Ze mogen wel iets 

eerder contact opnemen met lokaal.  
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Hoe vind je de verdeling van jongeren die in het ZAT worden besproken?  

Wel aardig. Genemuiden komt nog wel eens voor. Genemuiden, Staphorst en Urk staan er vaak 

op, Kampen en IJsselmuiden ook wel. Dat zijn ook wel de gemeenten waar de meeste 

leerlingen vandaan komen. Ik heb niet het idee dat wij de grootste leverancier zijn qua 

leerlingen voor het ZAT.  

 

Urker jongeren in het onderwijs 

Wat is jouw beeld van Urkers op school (in de klas, op het gebied van verzuim, zorg en in het 

algemeen)? 

Ik heb zelf op Pieter Zandt gezeten. Urkers zijn recht voor zijn raap. Ze zijn wel een beetje 

hetzelfde als Genemuidenaren. Eerst even afwachten en een grote mond, maar als ze 

vertrouwen in je hebben, dan geven ze zich helemaal bloot. Dat zien wij in Genemuiden ook 

wel terug. Ze zijn heel erg van de mond op mondreclame. Ze gaan absoluut niet uit zichzelf 

ergens naartoe. Ze hebben een vertrouwensbasis nodig. Ik weet niet zo goed of je alles van 

achter de voordeur wel weet, dat is in Genemuiden net zo. Volgens mij speelt er veel meer 

achter de voordeur dan wij soms denken. Is er wel echt openheid over het probleem. Dit heb ik 

heel erg bij Genemuidenaren. De Urkers zijn harde werkers en de sociale cohesie is groot. Dat 

hoeft niet altijd positief te zijn. Men let ook heel erg op elkaar. Je moet wel passen in het straatje 

van een standaard Urker. Als je daar iets van afwijkt, dan kan men daar volgens mij wel raar 

op reageren. Dat komt wel overeen met Genemuiden, maar het wordt wel minder. De jongeren 

uit Genemuiden komen wat meer los van de standaarden. Ze bepalen zelf wanneer en hoe vaak 

ze naar de kerk gaan en of ze wel altijd mee willen naar oma. Dat wordt ook wel steeds meer 

geaccepteerd. Als je nu een kind krijgt, dan ben je zelf een ouder die weet hoe een smartphone 

werkt. Ben je als ouder nu zestig en je hebt nog jonge kinderen, dan denk ik dat het heel lastig 

is om aansluiting te krijgen bij je kind.  

 

Heb je het idee dat er veel vooroordelen zijn over Urkers? 

Ja, ik heb het vooroordeel dat als je drugs nodig hebt, dat je dan naar Urk moet. Ik weet niet of 

dat ook echt zo is.  

 

Zie je veel overeenkomsten tussen Genemuiden en Urk? 

Ja, ik denk wel dat ze overeenkomsten hebben. Staphorst, Genemuiden en Urk zijn wel een 

beetje hetzelfde. Hard werken en niet zeuren. Veel eigen zaken, dus je kunt altijd wel werken. 

Ons kent ons. Geld is geen probleem en een grote mond.  

 

Heb je het idee dat er iets zou kunnen veranderen in protocol, werkwijze of in verandering van 

communicatie om het gedrag van de Urkers te veranderen? 

Ik vind dat Pieter Zandt Scholengemeenschap streng is en dat moet ook. Als ze niet streng 

zouden zijn, dan zouden ze het niet aankunnen met zoveel leerlingen als zij hebben. Ze moeten 

de leerlingen kort houden, anders gaan ze grenzen over. Ze moeten de grenzen duidelijk 

aangeven.   
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Bijlage 11 Interview mevr. Hendriks, LPA Kampen 
 

Hoe lang ben je al leerplichtambtenaar? 

Een jaar of negen. 

 

Ben je al negen jaar betrokken geweest bij Pieter Zandt? 

Ja, vanaf het begin. 

 

Wat vind je daarvan? 

Ik vind het een betrokken school. In het begin iets te beschermend, beetje een gans zeg maar, 

alles onder de vleugels en niemand mag wat weten. Dat is gelukkig de laatste tijd wat verbeterd. 

In het begin was het echt zo van heel veel zorg, teveel soms hè. Na een tijd heb ik gezegd: je 

moet het ook een keer loslaten en aan de professionals overlaten. Teveel in eigen handen 

houden, wat soms ten koste ging van de docenten en mentoren. Die gewoon te betrokken waren. 

Je moet het ook los kunnen laten, dus dat gaat op het moment stukken beter.  

 

En ben je nog bij andere scholen in kampen betrokken? 

Pieter Zandt dus en Pro Ichthus. Omdat de combinatie met pro Ichthus, Pieter Zandt 

Scholengemeenschap heeft ook pro, dat we dat een beetje in dezelfde hand houden. We hebben 

een scheiding gemaakt, dat ik meer de Pieter Zandt en Pro Ichthus en mijn collega, die niet hier 

in Kampen woont, juist Almere College en Ichthus College. 

 

Ook omdat Ichthus College en Almere College juist de meeste leerlingen uit kampen hebben? 

Ja en die zou ik in het dagelijks leven iets meer tegenkomen dan leerlingen van het Pieter Zandt. 

Dat schept iets meer afstand.  

En we hebben de basisscholen allemaal verdeeld. Ik heb de buitengebieden en IJsselmuiden en 

een gedeelte van kampen en mijn collega heeft de meeste scholen in kampen, ook omdat hij 

niet uit kampen komt. Deltion College is voor wie op dat moment tijd heeft of die al eerder 

contact heeft gehad met de leerling.  

 

Doen jullie ook allebei RMC of is dat apart geregeld? 

Nee, we hebben een aparte RMC-consulent.  

 

Hoe is de samenwerking tussen Pieter Zandt en gemeente Kampen? 

Op zich goed. We zitten bij het ZAT en je college zit er sinds kort bij. Ik zit er altijd al bij en 

stuurde dan de notulen naar Urk en de andere gemeenten (lees: leerplichtambtenaar gemeente 

Urk). Op zich is de samenwerking goed, kan nog iets beter. Omdat ze iets meer los moeten 

leren laten maar dat gaat op het moment een stuk beter.  

 

Verzuim en VSV’ers 

Hoe werken jullie samen op gebied van verzuim? 

Pieter Zandt meldt via DUO. Doet dat nog te weinig, dus daar moet nog aan getrokken worden. 

Ik heb ook spreekuren op Pieter Zandt. Eens in de zoveel weken? In principe is het een keer in 

de twee weken. Dit schuift echter op het moment een beetje. Ik spreek dan ook de jongeren van 

andere gemeenten uit de regio, maar niet die van Urk. Omdat dat er gewoon teveel zijn en Urk 

valt onder een andere regio. (Zwolle, Zwartewaterland, Lelystad en Staphorst)  

 

Wij hebben niet veel VSV’ers op het voortgezet onderwijs. Dit komt bij ons meer voor op het 

mbo.  

 



77 

 

Is de verdeling gelijk qua betrokkenheid op de scholen? 

Basisonderwijs zijn we bijna niet nodig. Die zijn bijna zelfvoorzienend. We worden alleen 

ingeschakeld bij de grote problemen. Bij de pubers ontstaan natuurlijk ook veel meer 

problemen. Dat kun je eigenlijk niet met elkaar vergelijken. Mbo is meer werk dan vo. Als 

jongeren ouder worden, worden de problemen soms ook groter.  

 

Zorgleerlingen 

Is er een bepaald schooljaar waarin ze het meest in beeld komen? 

Meestal rond het derde schooljaar, als ze rond de veertien/vijftien zijn. Dan begint het puberen 

en komen de problemen ook wat meer. Luisteren wat minder naar hun ouders en dat zit gewoon 

in de leeftijd, dat is niet school-gebonden. Als ze twaalf/dertien zijn, is dat nog wat makkelijker 

te kneden en beter in de hand te houden. Als ze ouder worden is dat natuurlijk wat lastiger. Ze 

worden lichamelijk groter en verbaal sterker, maar ook lichamelijk veel sterker. Dat hoort bij 

de leeftijd. Dat ze de grenzen opzoeken. 

 

Wat voor soort zorgvragen zijn er dan? 

In principe hoort zorg niet bij leerplicht. In feite is leerplicht puur verzuim. Zorg komt erbij. 

Zorg wordt eerst door school opgepakt.  

 

In hoeverre ben je daar dan bij betrokken?  

Soms worden jongeren ziekgemeld en dan is er twijfel of het echt ziek zijn is. Sommige ouders 

melden hun kind ziek als ie niet naar school wil. Als je het als ouder zijnde niet in de hand 

hebt, dan is het makkelijk om je kind ziek te melden, ‘want dan ben ik van de problemen af’. 

Als er een systeem in begint te komen, dat valt mij als leerplichtambtenaar sneller op. (elke 

maandagmorgen ziek). Ik vraag dan tijdens een gesprek altijd door over ziekteverzuim. Ook 

spijbelaars hebben er soms een systeem in. Domme spijbelaars zijn er eigenlijk niet. Er zit altijd 

iets achter. Ik stuur de leerling vaak door naar de GGD-arts in verband met ziekteverzuim. Zij 

kijkt dan of het geoorloofd ziekteverzuim is. 

 

Hoe ben je betrokken bij de zorgleerlingen die worden besproken in het ZAT? 

Dat is anders geworden door de nieuwe privacywetgeving. Eigenlijk mag ik daar nu bijna niks 

meer van weten en mag ik het alleen aanhoren. Voorheen zette ik de notulen in het systeem bij 

de betreffende leerling, maar dit mag dus niet meer. Voorheen las ik dan de notulen voordat ik 

een gesprek met een leerling had, zodat ik de achterliggende informatie wist. Ik mag mij alleen 

focussen op het verzuim en zit alleen bij het ZAT voor verzuim. Ik mag ook alleen maar dingen 

opschrijven die voor mij bedoeld zijn. De rest van de tijd moet ik bij wijze van spreken met 

mijn oren dicht zitten. Ik neem de informatie wel op, maar raak veel met de tijd ook weer kwijt.  

 

Hoe volg je een zorgleerling? 

Ik moet dat nu loslaten, want het is niet mijn taak. Het zijn extra taken en die moeten we 

loslaten, want ik ben er niet voor aangesteld. Ik zou het willen doen in het belang van de 

jongere, maar het mag niet meer. We zijn nog wel betrokken, maar wat wij kunnen en mogen 

doen wordt minder. Wanneer een kind een beperking heeft en ik had daar verslagen over, dan 

sloeg ik dat op in ons systeem. Ik moet mij nu beperken tot wat relevant is voor mijn werk. 

Verslagen over IQ of stoornissen mag ik niet meer opslaan.  
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ZAT 

Wat vind je het voordeel en nadeel van het ZAT? 

Het voordeel is dat de lijntjes heel kort zijn met alle betrokken experts en dat je direct kan 

bespreken wie wat doet. Je bent ook allemaal bij elkaar, dat is echt een voordeel. Het is dan 

makkelijker om eventuele vervolgafspraken te maken. Het scheelt ook soms weer een 

MDO/rondetafeloverleg. Het nadeel is dat ouders en de jongeren er niet bij aanwezig zijn. Dat 

zou eigenlijk het mooiste zijn, maar dan wordt het zo’n geschuif en gerommel.  

 

Hoe is de verdeling van jongeren per gemeente die worden besproken in het ZAT? 

Het Pieter Zandt heeft per teamleider een ZAT. Dus de ene keer worden er van Urk veel meer 

jongeren besproken en de andere keer maar een of twee jongeren. Het verschilt erg per ZAT. 

Ik heb om de twee weken een ZAT op het Pieter Zandt, want ik zit er ook voor de regio. Eerst 

zat ik er ook van 13.00 u tot 17.00 u. Op mijn verzoek zijn deze tijden ook aangepast. Het was 

niet haalbaar om elke twee weken een hele middag aan de lopende band jongeren te bespreken. 

Nu zit ik er van 13.30 tot 16.00 u. 

 

Zie je verschil tussen de jongeren uit gemeenten met verzuimgesprekken?  

Kinderen uit Lelystad zijn te laat en doordat ze op de fiets komen. Ik merk ook dat jongeren 

die eerst een lange busreis moeten maken om op school te komen, zich sneller ziekmelden. Als 

ze zich niet lekker voelen, melden ouders ze snel ziek. Ze kunnen namelijk tussendoor niet naar 

huis, want de bus rijdt maar een keer per dag terug naar huis. Sommige jongeren zijn ook 

oververmoeid door het reizen.  

 

Urker jongeren in het onderwijs 

Welk beeld heb je bij Urkers? 

Het is een hechte gemeenschap. Ze hebben een hele andere cultuur dan de rest van Nederland, 

om het maar even zwart/wit te zeggen. ‘het is echt van ons’ en veel drugsgebruik en barretjes. 

Vaders zijn vaak weg en moeders zijn dagen aan het werk om de zaken voor elkaar te krijgen. 

Zijn ook veel grote gezinnen en dan is er vaak weinig aandacht voor de kinderen. Dit heeft 

eigenlijk allemaal met elkaar te maken.  

 

Zie je dit dan ook terug op het Pieter Zandt? 

Ja, je kan ook merken dat jongeren weinig drang hebben om verder te leren. Ze willen vaak 

meteen na het voortgezet onderwijs mee de kotter op en visserman worden. Dit zit ook in de 

cultuur. Het lijkt alsof het ze allemaal niet zo veel kan schelen. Ouders zijn vaak laconiek met 

het bespreken van jongeren. Ze zeiden vaak: ‘ze redden zich maar’, eigenlijk omdat de ouders 

te druk zijn. De afstand speelt dan ook mee.  

 

Zie je die hechtheid ook bij andere gemeenten? 

Ik zie dit wel terug bij de jongeren uit Genemuiden. Die gaan samen op de fiets naar school. Je 

moet zorgen dat je bij die groep hoort, want anders moet je alleen fietsen. Ook als er dan een 

aantal spijbelen, gaan er meer jongeren in mee om niet buitengesloten te worden. Dit is net zo 

met de jongeren uit Urk. Met Halt en de politie hebben we toen de jongeren uit Genemuiden 

in de gaten gehouden. Ze fietsten mensen overhoop en hielden zich niet aan de verkeersregels.  
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Heb je het idee dat religie een rol speelt? 

Nee, het is meer het samen klikken. De groep is nu eenmaal heel hecht en dat gaat vanzelf. Wij 

tegen hen en zij tegen ons. Ik merk wel dat jongeren die niet uit Genemuiden, Urk of Staphorst 

komen die wel met deze jongeren in de klas zitten, aansluiting met deze jongeren moeilijk 

vinden. Als je als enkeling in zo’n klas zit, heb je het wel moeilijk, denk ik. Er zijn ook wel 

vechtpartijen geweest tussen de jongeren uit Genemuiden en Urk.  

 

Op dit moment hoor ik veel van jongeren die auto-mutileren. Ik denk dat dit veel te maken 

heeft met groepsgedrag. Het groepsgedrag gaat een stap verder. Het is niet duidelijk bij welke 

jongeren dit speelt. Het is wel echt een meidending.  
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Bijlage 12 Interview dhr. Zuijderduijn, LPA Urk 
 

Hoe lang werk je al bij de gemeente Urk? 

Ik werk nu vijf jaar bij de gemeente Urk als leerplichtambtenaar.  

 

Bij welke scholen ben je betrokken? 

Ik ben betrokken bij alle scholen waar Urkers op zitten. 

 

Hoe vind je de samenwerking tussen de school en leerplicht als je dan vooral kijkt naar 

Emelwerda en Pieter Zandt? 

Ik vind het op zich goed, maar het kan altijd beter. Het is altijd lastig om elkaar te vinden op 

het moment dat je elkaar nodig hebt.  

 

En is dat bij de ene school anders dan bij de andere? 

Ja, het is afhankelijk van de school maar ook afhankelijk van de teamleider. Het Emelwerda 

heeft niet allemaal dezelfde teamleiders en het Pieter Zandt ook niet. Je moet weten wanneer 

je elkaar kan gebruiken en wanneer ze mij wat moeten melden. Dat is niet bij iedereen bekend.  

 

Verzuim en VSV’ers 

Hoe is het verzuim geregeld op het Pieter Zandt? 

Wij hebben een verzuimprotocol die wij gebruiken op de scholen. Deze is wel voor het Pieter 

Zandt aangepast. Dat komt omdat het in een andere regio ligt, namelijk Kampen. Zij hebben 

een eigen protocol en wij hebben een eigen protocol. En in Kampen hadden ze in het begin 

altijd dat bij zes keer verzuim een gesprek. Daar hoefde dan geen melding van gemaakt te 

worden. Ze noemden dat een preventief gesprek. Verzuim voorkomen is primair de taak van 

de school en niet van de leerplichtambtenaar. Bij ons moet ook alles wel via DUO gemeld 

worden. Dit om ervoor te zorgen dat de school bewust bezig is met de verzuimmeldingen en 

wij het geregistreerd hebben. Daar heb ik toen gesprekken over gehad. Nu hanteren we dat bij 

ongeveer 12 keer de eerste melding gemaakt wordt, en dan zo door.  

 

En dat doet de regio en het Emelwerda nu ook? 

Ja, daar werkt het nu hetzelfde. De reden van de aanpassing was dat wij anders wel erg vaak 

naar Pieter Zandt in Kampen moesten voor een spreekuur. En we hebben hetzelfde protocol als 

de Noordoostpolder. Dus het Emelwerda College heeft een protocol die zij moeten hanteren.  

 

Hoe vaak heb je een spreekuur op de beide scholen? 

Eens in de vier weken op het Pieter Zandt en ook eens in de vier weken op Emelwerda College. 

Dit is dan per afdeling. Bij elke afdeling zit ik een keer in de vier weken.  

 

Hoe is de samenwerking met de andere gemeenten? 

Ik werk vooral veel samen met de Noordoostpolder.  

 

Hoe pak je VSV’ers aan? 

Door er heel snel bij te zijn. Hier bedoel ik mee dat we ze al in beeld moeten hebben voordat 

ze überhaupt VSV’er worden. School moet daarin snel signaleren. We voeren dan gesprekken 

en leggen eventuele straffen op, denk aan een Halt-straf. De samenwerking met de school 

verschilt heel erg per teamleider.  Sommigen teamleiders zien het belang van voortijdig 

schoolverlaten voorkomen. Anderen zien niet dat verzuim vaak een voorbode is van voortijdig 

schoolverlaten.  
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Zorgleerlingen 

Raadpleeg je zelf het voorliggende werkveld? 

Ja, ik raadpleeg maatschappelijk werk voornamelijk. Ik ga er regelmatig langs om cases door 

te bespreken en dat zijn vooral de cases die ik zelf heb doorverwezen naar maatschappelijk 

werk. We kijken dan samen naar wat er nodig is en of hetgeen wat is ingezet ook echt helpt. Ik 

ben geen hulpverlener en het is belangrijk om dat in de gaten te houden.  

 

Wanneer komen de zorgleerlingen meestal in beeld (bepaalde leeftijd/schooljaar)? 

Vanaf een jaar of 15 bij de afdeling techniek. Dit is niet op een bepaalde school zo, maar ligt 

aan het type jongere dat deze opleiding volgt. Het zijn jongens die graag aan het werk willen. 

 

Zijn er bepaalde zorgvragen die het meeste voorkomen? 

Dat is heel verschillend. Het moeilijkste aan die groep jongens is dat ze er niet voor gemaakt 

zijn om de hele dag in de schoolbanken te zitten. Een hele dag werken is geen probleem, maar 

de hele dag naar school gaan wel. Daar komt dan voornamelijk de zorgvraag uit voort. Soms 

ook in combinatie met een stoornis, maar dat is wisselend.  

 

Is het een zorgvraag als een jongen die techniek volgt er niet voor is gemaakt om in de 

schoolbanken te zitten?  

Nee. Eigenlijk kun je het wel een zorgvraag noemen, want er is geen maatwerk die wij de 

jongens kunnen bieden. De wet in Nederland is niet zo dat wij al deze jongens een passend 

traject aan kunnen bieden.  

 

Welke route loop je met een zorgleerling? 

Meestal worden ze eerst gemeld voor verzuim. Dan is de jongere ook in beeld. Ik ga dan 

onderzoek doen en praat ik met de teamleider. Daar blijkt soms uit dat er meer aan de hand is 

dan alleen verzuim. Ik vind dat er eerst altijd een gesprek met de ouders plaats moet vinden. Je 

moet altijd de ouders erbij betrekken. Ook vind ik dat school een gesprek moet hebben gehad 

met de ouders en leerling, voordat de melding bij leerplicht wordt gedaan. Zo zijn ouders op 

de hoogte van de problemen. Hierdoor krijgt de school ook een beeld van de thuissituatie. Ik 

ga na deze gesprekken kijken of we bepaalde hulp in kunnen zetten. Werkt dit niet, dan wordt 

de leerling aangemeld bij het ZAT. Dit is de laatste stap in de route, vind ik. De scholen denken 

hier wisselend over. Bij het Pieter Zandt worden namelijk veel meer jongeren in het ZAT 

besproken dan bij het Emelwerda College. Bij Pieter Zandt worden ook andere problemen 

besproken, zoals over onderwijs. Dit is niet echt nodig om in het ZAT te bespreken.  

 

Wie is ervoor verantwoordelijk om de leerling te volgen als hij/zij op de juiste plek zit? 

Dit ligt aan de structuur van de school. Als je een zorg-coördinator hebt, dan vind ik dat de 

zorg-coördinator dit in de gaten moet houden. Maar als je die niet hebt, dan ligt het eraan wie 

daarvoor is aangewezen. Op Pieter Zandt is dit de teamleider. Ik volg ze zelf ook nog. Ik vraag 

vaak even bij de teamleider hoe het met de leerling gaat. Als er alleen zorgen zijn omtrent 

gedrag en er is geen sprake van verzuim, dan komen ze niet altijd bij mij terecht. Het moet wel 

in combinatie met verzuim zijn.  

 

ZAT 

Hoe vaak heb je een ZAT op beide scholen? 

Best vaak. Op Pieter Zandt heb ik nu eens in de twee weken een ZAT omdat ik naar alle ZAT’s 

toega. Voor elke afdeling is er een aparte ZAT. Bij Emelwerda is ZAT nu op afroep. Als 

leerplicht nodig is, word ik uitgenodigd. Dit is heel prettig. Het is wisselend hoe vaak ik daar 

dus aanwezig ben.  
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Wat is het voordeel en het nadeel van het ZAT? 

Het voordeel is dat er allemaal hulpverleners bij zitten en er dus snel hulp ingezet kan worden. 

Het nadeel vind ik dat ouders niet aanwezig zijn. Vaak komt eruit dat er een gesprek met ouders 

ingepland moet worden. Het zou veel efficiënter zijn als ouders er meteen bij aanwezig zouden 

zijn. Je kan ouders ook laten meedenken en ouders zijn natuurlijk verantwoordelijk voor hun 

eigen kind. Dat moet echt gaan gebeuren.  

 

Vind je een RTO een betere optie dan het ZAT? 

Ja, want dan worden alleen de betrokkenen uitgenodigd. Ook in verband met de nieuwe 

privacywetgeving vind ik dit heel goed. Er zitten geen mensen bij die er bijna niks mee te 

maken hebben.  

 

Hoe vind je de verdeling van leerlingen per gemeente die in het ZAT worden besproken? 

Hier heb ik weinig zicht op. Ik kijk alleen of er Urkers op de lijst staan. De signalen zijn dat er 

meer Urkers worden besproken. Zelf heb ik hier geen zicht op. 

 

Wat is jouw rol bij het ZAT en hoe wordt je expertise ingezet? 

Ik heb verschillende rollen. Ik moet ervoor zorgen dat verzuim stopt, door een Halt-straf op te 

leggen of een Proces-Verbaal op te stellen. Dit is een dwingende rol. Wat ik ook kan doen is 

mijn expertise vanuit het onderwijs te gebruiken. Ik heb zelf ook in het onderwijs gewerkt. Ik 

heb een goed overzicht van de sociale kaart van de gemeente Urk. Ik kan de leerlingen 

doorverwijzen naar de juiste hulpverlening. Ook heb ik zicht op de jeugdhulp die er vanuit de 

gemeente ingezet kan worden.  

 

Urker jongeren in het onderwijs 

Wat is jouw beeld van Urkers op school (in de klas, op het gebied van verzuim, zorg en in het 

algemeen)? 

Urkers zijn over het algemeen behoorlijk aanwezig. Als je op een school rondloopt dan hoor je 

altijd wel een paar Urkers. Ze trekken heel erg naar elkaar toe en worden vaak verkeerd 

begrepen door anderen. ‘Waarom schreeuwen ze zo en waarom zijn ze boos?’ wordt er vaak 

door anderen gedacht. Ze zijn niet boos, zo communiceren ze nu eenmaal. Ze zijn recht door 

zee en over het algemeen eerlijk. Ze hebben vaak ook wel een autoriteitsprobleem. Ze vinden 

dat ze wel zelf mogen bepalen wanneer ze naar school gaan. Qua verzuim zeggen ze nog wel 

eens: ‘Waar maak je je druk om? Ik ben maar een paar middagen weggeweest, want ik moest 

werken. Het is toch goed dat ik hard werk’. Een op een merk ik heel weinig van dat 

autoriteitsprobleem. Ze hebben geen grote mond.  

 

Is er verschil in gedrag met jongeren uit andere gemeenten? 

Ja, vooral in gedrag. Zoals ik net al aangaf.  

 

Wat is de oorzaak van hun gedrag? 

Ik heb geen idee.  

 

Heb je het idee dat er iets zou kunnen veranderen in protocol, werkwijze of in verandering van 

communicatie om het gedrag van de Urkers te veranderen? 

Alles kan veranderen, maar ik denk niet dat het gedrag in de komende twintig jaar gaat 

veranderen. Ik heb ook niet het idee dat een wijziging in protocol hierbij zou helpen. De 

gemeente heeft al veel geprobeerd. Het is een probleem dat eigenlijk geen probleem is. 

Sommige mensen vinden dit een probleem. Ik denk ook dat vooroordelen heel erg meespelen. 

Dit zie ik ook op de scholen. Ik heb niet het idee dat dit verandert. Dat vind ik erg jammer.  
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met bronvermelding verantwoord. Het werkstuk werd tot nu toe nog niet in dezelfde of in 

vergelijkbare vorm aan een examinator of examencommissie voorgelegd. Ook is het werkstuk 

niet eerder in het openbaar verschenen.  
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